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ســرمایه انســانی، به ویژه نیروی ماهــر و متخصص، ارزشــمندترین عنصر 
ســازمان و مهم ترین عامل تحقق توســعه پایدار به شــمار می آید و بــدون تردید 
حفاظت از سلامت سرمایه انسانی و حراست از سرمایه های مالی و فراهم ساختن 
محیط کاری ایمن و ســالم ازجمله مهم ترین دغدغه های سازمان های متعالی 

است که این رسالت خطیر به واحد ایمنی و آتش نشانی سپرده شده است.
نقش واحدهای ایمنی و آتش نشانی در توسعه صنعتی کشور نقشی کلیدی و حیاتی 
است و آتش نشانی در هر مجموعه با رعایت استانداردهای بین المللی تلاش می کند 
گاهی بخشی و آمادگی برای انجام عملیات، در جهت ایمنی کارکنان  تا با آموزش و آ

و حفاظت از تجهیزات و سرمایه های انسانی گام بردارد.
کید  مسئله ایمنی و رعایت امنیت و سلامت جانی کارگران در دین اسلام نیز مورد تأ
قرارگرفته و رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار خود با جامعه کارگران، همواره بر 

کید داشته اند. امنیت شغلی، رعایت ایمنی، سلامت و توانمندسازی کارکنان تأ
شرکت فولاد مبارکه به عنوان شرکتی جهان تراز و مسئولیت پذیر، اندیشه متعالی 
خود را بر ارتقای ایمنی و سلامت کارکنان و صیانت از نیروی انسانی استوار ساخته و 
دستورالعمل ها و برنامه های راهبردی متنوعی در حوزه ایمنی و آتش نشانی دارد.  
کنش  این شرکت با تدوین برنامه پنج ساله ایمنی و همچنین تدوین طرح های وا
در شرایط اضطراری و تدوین برنامه های مدیریت بحران، مدیریت ایمنی فرایندها، 
شناسایی خطرات و ارزیابی ریسک ها، کنترل رفتارهای ناایمن، ارزیابی ریسک های 
حریق، ه روزرسانی تجهیزات ایمنی و آتش نشانی، مدیریت حوادث و ریسک های 
فرایندی، انجــام مطالعــات و پروژه های ایمنی و آتش نشــانی گام هــای بلندی در 

راستای ارتقای ایمنی برداشته است.
باعث افتخار اســت که این شرکت با اجرای برنامه های پنج ســاله ایمنی اول، دوم 
 و ســوم خود موفق شــد به عنوان ســازمانی پیشــرو، اولین گواهینامــه بین المللی

 ISO 45001:2018 را در کشــور کسب کند، ضمن اینکه با تلاش و جدیت مدیران و 
کارکنان فولاد مبارکه درزمینه رعایت موازین ایمنی و بهداشت حرفه ای، کمترین 
میزان شاخص تکرار حادثه در سال 1402 از سوی این مجموعه ثبت شده که این رقم 
کنون درزمینه شاخص عملکرد  بهترین عملکرد شرکت از ابتدای دوران ساخت تا

ایمنی و فراوانی حادثه بوده است.
علاوه بر این نقش فولاد مبارکه در بهبود ایمنی و کیفیت ایمنی منطقه، نقشی مؤثر، 
مداوم و انکارناپذیر بوده که همواره مورد تحسین واقع  شده است. تعامل و همکاری 
فولاد مبارکه با شهرها و شهرک های صنعتی منطقه و پشتیبانی از رویدادهای محلی 
در راستای مســئولیت اجتماعی همواره در دســتور کار شــرکت قرار داشته است؛ 
بنابراین در عملیات های متعــدد امداد و نجات شــهری و جــاده ای مصدومین، 
اطفای حریق و مقابله با خسارات ناشی از سیل، حضور سریع، مؤثر و نجات بخش 
داشته و از بروز حوادث و بحران های جبران ناپذیر در منطقه جلوگیری کرده است.

وقوع حادثه ریزش معدن در طبس در هفته گذشــته، مصیبــت بزرگی بود و ملت 
ایران  را داغدار کــرد، این حادثه و حوادثی از این  دســت، ضرورت اهمیت توجه به 
مقوله ایمنی را در شرکت های صنعتی و معدنی دوچندان می سازد و این خواسته، 
انتظاری منطقی است تا با رعایت دقیق اصول ایمنی و آتش نشانی، در آینده شاهد 

بروز این گونه حوادث و مرگ و مصدومیت هم وطنانمان نباشیم.
هفتم مهرماه در تاریخ ایران اسلامی به نام روز ملی آتش نشانی و ایمنی نام گذاری 
شده و همه می دانیم که ایمنی، مسئولیتی جمعی و همگانی است که لازمه آن وجود 
زیرساخت های ایمنی پیشرفته و تجهیزات مدرن است. به طورقطع برنامه ریزی ها 
و تدابیر و جان فشــانی های همکاران واحدهای ایمنی و آتش نشــانی، بســتر لازم 
برای انجام فعالیت ایمن را ایجاد و زمینه رشد و تعالی فولاد مبارکه را فراهم ساخته و 

تلاش های این عزیزان همکار، شایسته ستایش و قدردانی است. 

ایمنی؛ ضرورتی حیاتی و  مسئولیتی همگانی 

تش نشانی و ایمنی   هفتم مهرماه، روز آ
بر فعالان عرصه صنعت،

 به ویژه کارکنان پرتلاش فولاد مبارکه 
مبارک باد

تیه فولاد روابط عمومی و امور بین الملل آ
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با ثبت بالاترین رکوردهای شش ماهه در فولاد مبارکه حاصل شد؛با ثبت بالاترین رکوردهای شش ماهه در فولاد مبارکه حاصل شد؛

درخششنورتولیدازدلتاریکمحدودیتها
۹

۶

فولادمبارکهدرروزهایسخت،
کنارمشتریانخوداست

ضرورتجایگزینینگاهملیدرحوزهفولادبهجاینگاهمنطقهای
کید کرد: مدیرعامل فولاد مبارکه در دومین نشست ملی توسعه مطلوب، رشد تولید و بهره وری صنعت فولاد تأ

افزایش۱۱.۲۲درصدیتولید
کلافگرمو۶.۶درصدیآهن
اسفنجیدرمجتمعفولادسبا

با رکوردشکنی در عملکرد شش ماهه سال 1403 
حاصل شد؛

مدیرعامل فولاد مبارکه در جلسه با اعضای هیئت مدیره 
انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران:

۴

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در دومین 
ح کرد: نمایشگاه تخصصی انرژی های نو و تجدیدپذیر مطر

تحرکدرتولیدصنعتتجدیدپذیر
کشوربانیروگاهخورشیدی
۶۰۰مگاواتیفولادمبارکه

۸

بدون حضور کارشناسان خارجی انجام شد؛

نوسازی،راهاندازیوافزایش
گنبرگردانشماره۱ ظرفیتوا

فولادمبارکه
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هم زمان با سالروز میلاد حضرت ختمی مرتبت محمد 
مصطفی )ص( و حضرت امام صادق )ع(، رهبر انقلاب اسلامی 
در دیدار جمعی از مسئولان نظام، سفرای کشورهای اسلامی 
کنفرانس وحدت و همچنین  و مهمانان شرکت کننده در 
قشرهای مختلف مردم، درس بزرگ نبوی را امت سازی 
کید بر نقش خواص در شکل گیری امت  برشمردند و با تأ
اسلامی و وحدت دنیای اسلام گفتند: با شکل گیری امت 
اسلامی، مسلمانان با قدرت درونی خود می توانند غده 
سرطانی و خبیث رژیم صهیونی را از فلسطین بردارند و نفوذ و 

تسلط و دخالت زورگویانه آمریکا در منطقه را نیز از بین ببرند.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار با تبریک سالروز ولادت 
کرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(، میلاد پیغمبر اسلام )ص(  نبی ا
را مقدمه ختم نبوت یعنی نسخه نهایی و کامل سعادت بشر 
خواندند و گفتند: انبیاء الهی کاروان سالاران حرکت بشر در طول 
تاریخ هستند که هم راه را نشان می دهند و هم با بیدار کردن 
فطرت و نیروی اندیشه و خرد، به آحاد انسان ها قدرت تشخیص 

راه می دهند.
ایشان شیوه دعوت پیامبران در مقاطع مختلف را متفاوت 
کید بر اینکه سرسلسله و قافله سالار اصلی و نهایی  برشمردند و با تأ
کاروان عظیم تاریخ بشر وجود مقدس پیامبر اسلام )ص( بودند، 
افزودند: پیغمبر اسلام برای زندگی، درس کامل و جامع و همه 
جانبه ای آورده است که از بزرگ ترین درس های نبوی برای ما، 

امت سازی و تشکیل امت اسلامی است.
رهبر انقلاب اسلامی مبارزات سیزده ساله پیامبر اعظم )ص( 
کاری های آن  در مکه و سختی ها، دشواری ها، گرسنگی ها و فدا
دوران و پس ازآن در دوره هجرت را زمینه ساز پایه گذاری امت 
اسلامی دانستند و خاطرنشان کردند: امروز کشورهای اسلامی 
پرشمار هستند و حدود دو میلیارد مسلمان در دنیا زندگی 
می کنند اما نمی توان روی این مجموعه نام »امت« را نهاد زیرا 
امت مجموعه ای است که هماهنگ و باانگیزه به سمت یک 

هدف حرکت می کنند ولی ما مسلمانان امروز متفرّق هستیم.
حضرت آیت الله خامنه ای، نتیجه تفرّق مسلمانان را سلطه 
دشمنان اسلام و احساس نیاز بعضی از کشورهای اسلامی به 
گر مسلمانان متفرّق  حمایت های آمریکا خواندند و افزودند: ا
نبودند، می توانستند با پشتوانه و استفاده از امکانات یکدیگر، 
مجموعه واحدی را تشکیل دهند که از همه قدرت های بزرگ، 

قدرتمندتر بود و دیگر نیازی به تکیه به آمریکا نداشتند.

به گزارش فولادبان، انجمن جهانی فولاد در آخرین 
گزارش خود آمار تولید جهانی فولاد را در هشت ماه ابتدایی 

گوست( سال ۲۰۲۴ میلادی منتشر کرد. )ژانویه تا آ
بنا بر داده های این انجمن تولید جهانی فولاد در این مدت یک 
میلیارد و 2۵1 میلیون و 100 هزار تن بوده و نسبت به مدت مشابه 

سال 202۳، 1.۵ درصد کاهش داشته است.
گوست( 144 میلیون و ۸00 هزار تن  در هشتمین ماه سال 2024 )آ
گوست سال  فولاد در جهان تولید شد و این رقم نسبت به ماه آ

202۳، ۶.۵ درصد کاهش داشت.
ایران در هشت ماهه نخست سال 2024، 1۹ میلیون و ۸00 هزار 
تن فولاد تولید کرد و حجم تولید آن نسبت به مدت مشابه سال 
202۳، 1.۹ درصد افزایش پیدا کرد، بااین حال تولید آن در ماه 
گوست 2024 )11 مرداد تا 10 شهریور 140۳( یک میلیون و 400 هزار  آ
گوست سال 202۳، ۹.۹ درصد کاهش داشت،  تن بود و نسبت به آ
این کاهش می تواند برآمده از قطعی مکرر برق واحدهای فولادی 
در گرمای مردادماه باشد. ایران در هشت ماهه 2024 نیز دهمین 

تولیدکننده بزرگ فولاد جهان بود.
چین در جایگاه بزرگ ترین فولادساز جهان در هشت ماه نخست 
گوست ۷۷ میلیون  سال 2024، ۶۹1 میلیون و 400 هزار تن و در ماه آ
و ۹00 هزار تن فولاد تولید کرد. تولید آن در هشت ماهه 2024 نسبت 
گوست  به هشت ماهه 202۳، ۳.۳ درصد کاهش داشت و در ماه آ

گوست سال گذشته میلادی بود. امسال 10.4 درصد کمتر از آ
ترکیه در جایگاه هشتمین تولیدکننده بزرگ جهان در هشت ماه 
اول 2024، 24 میلیون و ۸00 هزار تن فولاد تولید کرد و تولید آن 

نسبت به مدت مشابه 202۳، 14.۸ درصد رشد داشت.
در هشت ماهه نخست 2024، هند، ژاپن، آمریکا، روسیه، کره 
جنوبی و آلمان به ترتیب رتبه های 2 تا ۷ را در تولید جهانی فولاد به 

دست آوردند و برزیل نیز رتبه نهم را در اختیار داشت.

درمحضر ولایت

خبـــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

امت سازی؛
 مهم ترین درس پیامبر اسلام )ص(

  تولید فولاد ایران 
در ۲۰۲۴ کاهش را تجربه کرد

درخششنورتولیدازدلتاریکمحدودیتها

رهبر انقلاب در دیدار مسئولان نظام، سفرای کشورهای اسلامی و 
مهمانان کنفرانس وحدت تبیین کردند؛

اصول ایمنی و بهداشت صنعتی در معدن طبس رعایت نشده بود
زهرا سعیدی مبارکه، سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس، با بیان اینکه اصول ایمنی و بهداشت صنعتی در معدن طبس رعایت نشده و به همین دلیل شاهد حادثه تلخ در این معدن بودیم، گفت: کمیته ای برای بررسی دقیق تر حادثه، شامل تمامی دستگاه های مرتبط تشکیل شده است. با حضور وزیر صمت و رئیس سازمان مهندسی 

گوار مورد بررسی قرار گرفت و مشخص شد متأسفانه اصول ایمنی وهمچنین دیگر استانداردها مانند آژیر خطر در این معدن رعایت نشده است. با این اوصاف مقرر شد گزارش های مسئولان مرتبط تجمیع شوند و به یقین مسببین این حادثه به دستگاه قضا معرفی خواهند شد. معدن در این کمیسیون ابعاد مختلف این حادثه نا

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه

ششمین گردهمایی فاز دوم پرورش سفیران تعالی 
شــرکت های گــروه فــولاد مبارکــه در روزهــای ســوم و 
چهــارم مهرمــاه بــه میزبانــی شــرکت فــولاد مبارکه با 
موضوع »مدیریت ســرمایه انسانی با نگاه تعالی ســازمانی« در تالار 

مشاهیر شهر درچه اصفهان برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، در این گردهمایی، معاون سرمایه انسانی شرکت 
فولاد مبارکه، ضمن ابراز تسلیت به مناسبت حادثه معدن طبس گفت: 
همه افرادی که در این رویداد حضور دارند، سِمَت هایشان در گروه فولاد 
مبارکه ایجاب می کند که عاشق انسان باشند و به آینده انسان فکر کنند؛ 
بنابراین در این مسیر باید تلاش وافری داشته باشند تا آینده ای بهتر برای 

ایران اسلامی خلق شود.
 علیرضا کاظمی تصریح کـرد: در حـوزه تفکر سیسـتمی، اولین تعریف 
گی هـای  ایـن اسـت کـه ابتـدا درک کنیـم همـه اجـزای سـازمان ویژ
کل را دارنـد؛ بنابرایـن بـرای یـک کل منسـجم، همـه ایـن اجـزا بایـد بـا 
یکدیگـر ارتباطـی نظام منـد داشـته باشـند. به عبارت دیگـر، هریـک از 
شـرکت های گـروه به عنـوان یـک عضـو از خانـواده بـزرگ فـولاد مبارکـه 
بایـد به گونـه ای عمـل کنـد کـه در نهایـت در گـروه فـولاد مبارکـه ارزش 

پایـدار خلـق شـود.
کید کــرد: در ابتــدا در ســازمان ها، افــرادی ارائه کننــده خدمت به  وی تأ
کارکنان آن سازمان در حوزه های مختلف اداری با کیفیت های متفاوت 
بودند و در ادبیات موضوع، به این نگرش »کارگزینــی« اطلاق می گردد؛ 
اما به مرور و با ســیر تحولات رخ داده، با ایجاد دانشگاه نسل ۳ و صنعت 
نسل ۵، امروزه هر سازمان  درصورتی که بخواهد در فضای کسب وکار باقی 
بماند، باید به تجربه کارکنان توجه کند تا تعالی سازمانی در حوزه کارکنان 
روی دهد. باید در نظر داشت باشیم که علم و تجربه کارکنان با گسترش 

تعاملات و ارتباطات )از جنس طول و عرض( و گفت وگو و اعتماد به آنان 
ایجاد و نهادینه می گردد.

به گفته کاظمی، پاداش های مادی به تنهایی منجر به افزایش رضایت 
نمی شود؛ بلکه موقتاً برای افراد شاغل در سازمان شادی آور است. افزایش 
رضایت شغلی از طریق دیده شدن، شنیده شدن، فرصت دادن و توجه 
کردن به کارکنان محقق می شود؛ بنابراین توصیه شده است که جهت 
تعالی سازمان ها، همیشــه در کنار کارکنان خود باشــید، به آن ها توجه 
نمایید و حرف های آن ها را از نزدیک بشنوید. ارائه راهکارهای خلاقانه 
توسط کارکنان در همین تعاملات و گفت وگوهای دوستانه با آنان شکل 
می گیرد و منجر به رشد و بهبود فرایندهای حوزه منابع انسانی می شود.

مدیر سازماندهی و طبقه بندی مشاغل:
کوسیستم یادگیری را در برنامه ها و  گروه فولاد مبارکه ایجاد یک ا
اولویت های خود در حوزه سرمایه های انسانی قرار داده است

در ادامه ایــن رویداد ابراهیم کاظمی، مدیر ســازماندهی و طبقه بندی 
مشاغل نیز گفت: امروزه سازمان های پیشرو به دنبال ایجاد سرمایه های 
اجتماعــی هســتند و ایــن مفهــوم زمانــی در ســازمان رقم می خــورد که 
ســرمایه های انســانی با هــم ارتباط و تعامل مناســبی داشــته باشــند و 
ایــن ارتباط منجــر بــه یادگیری شــود. امــروزه گــروه فــولاد مبارکــه ایجاد 
کوسیســتم یادگیــری را در برنامه هــا و اولویت هــای خــود در حوزه  یک ا

سرمایه های انسانی قرار داده است.
بنــا بــر ایــن گــزارش، در جریــان برگــزاری ایــن گردهمایــی کــه بــا حضــور 
فعــال تیــم ســرمایه های انســانی شــرکت فــولاد مبارکــه در خصــوص 
انتقال تجارب ارزشــمند خود به شــرکت های گــروه همراه بــود، دانش 

و تجربیات فولاد مبارکــه در حوزه هــای مختلف HR توســط همکاران 
ایــن حــوزه ارائــه گردیــد و طــی پرسش وپاســخ های صورت گرفتــه، 
ابهامــات شــرکت های گــروه در حــوزه رویکردهــای جاری شــده منابــع 

انســانی در شــرکت فــولاد مبارکــه برطــرف گردیــد.
همچنیــن بــا حضــور صفــری، از اســاتید حــوزه منابــع انســانی و عضــو 
هیئت علمــی دانشــگاه اصفهــان، اهمیت ســاختار و جایــگاه مدیریت 
منابع انسانی در ســازمان و چگونگی هم راســتایی آن با استراتژی های 
سازمان تبیین شد و مباحثی همچون ارتباط بین منابع انسانی و رفتار 
سازمانی، برنامه ریزی و تأمین منابع انسانی، طراحی شغل شایستهمحور، 
کارمندیابی، جذب و اجتماعی سازی استعدادها، نظرسنجی از کارکنان، 

توســعه و مدیریت عملکــرد، توســعه منابع انســانی، جانشــین پروری و 
مدیریت تجربه کارکنان مورد بررسی قرار گرفت.

گفتنی است برگزاری رویداد پرورش سفیران تعالی نشان دهنده عزم جدی 
فولاد مبارکه در رشد و تعالی شرکت های گروه است که باعث هم فکری و 
تعامل شرکت های گروه برای دست یابی به موفقیت های بزرگ و تحقق 

مسیر تعالی تدوین شده در گروه فولاد مبارکه می شود.
رویدادهای قبلی پرورش سفیران تعالی در سال جاری با عناوین انجام 
خودارزیابی بر اساس مدل تعالی سازمانی، رهبری مؤثر در شرکت های 
متعالی، تدوین چارچوب پایداری گروه فولاد مبارکه، بازاریابی و مدیریت 

مشتری و تدوین نقشه راه تعالی شرکت ها برگزار گردیده است.

برای یک کل منسجم، باید همه اجزا با یکدیگر ارتباطی نظام مند داشته باشند
معاون سرمایه انسانی فولاد مبارکه در همایش سفیران تعالی شرکت های گروه فولاد مبارکه:

فولاد مبارکه در شش ماهه نخست سال 1۴۰3 که 
جهش تولید را در دستور کار خود داشت، با تعهد 
کارکنان خود و با مدیریت و  و غیرت مثال زدنی 
برنامه ریزی مناسب، اجازه نداد سه ماه کمبود شدید انرژی خللی 
در دست یابی به اهدافش ایجاد کند. این شرکت از دل محدودیت ها 
ترین رکوردهای تولید شش ماهه در طول  فرصت سازی کرد و بالا

دوران بهره برداری شرکت را به ثبت رساند.
محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، در گزارشی به 
تشریح دستاوردهای درخشان این شرکت در طول شش ماه نخست 
سال 140۳ پرداخت و گفت: در حال حاضر که تولید از نظر اقتصادی و 
اهداف استراتژیک به یکی از اصلی ترین دغدغه های کشور مبدل شده، 
ناترازی در برخی بخش ها، ازجمله انرژی، مواد اولیه و لجستیک به موانعی 
بزرگ برای دست یابی به اهداف تولید تبدیل شده است؛ بااین حال تنها 
آن دسته از بنگاه های اقتصادی که از زیرساخت های و توانمندی فنی، 
دانش، تجربه و مدیریت لازم برخوردار باشند می توانند در این شرایط 
سخت تاب آوری داشته باشند؛ هرچند چنانچه برای آینده چاره ای عاجل 
و اساسی اندیشیده نشود، همین بنگاه های اقتصادی بزرگ نیز نخواهند 

توانست در عرصه رقابت باقی بمانند.
وی از در مدار قرار گرفتن فاز اول و دوم نیروگاه سیکل ترکیبی فولاد 
مبارکه و خودتأمینی در این حوزه، جابه جایی زمان تعمیرات خطوط و 
چابک سازی آن ها برای تولید بهینه در سه ماهه نخست که خطوط تولید 
ازجمله فولادسازی با محدودیت کمتری در حوزه انرژی مواجه بودند و 
کثری از ظرفیت های تولید به عنوان اصلی ترین  همچنین استفاده حدا
دلایل عدم توقف کامل خطوط تولید فولاد مبارکه در شش ماهه نخست 

سال جاری یاد کرد.
کنون، کمبود  گرچه از ابتدای سال تا  به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه، ا
انرژی فرصت های زیادی را برای تولید بیشتر از فولاد مبارکه گرفته است، اما 

باید شش ماهه نخست سال 140۳ را بی نظیرترین نیم سال  ایام بهره برداری 
فولاد مبارکه دانست؛ زیرا در بخش تولید آهن اسفنجی، همکاران پرتلاش 
ما در ناحیه آهن سازی و به طور مشخص در واحدهای احیا مستقیم، 
در بازه زمانی یادشده، با 4 میلیون و 4۵۵ هزار تن آهن اسفنجی و تحقق 
102 درصدی برنامه، رشد 10.۳ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل ثبت کردند. در بخش تولید فولاد خام نیز خوشبختانه علی رغم 
محدودیت های برق و از دست رفتن زمان زیاد برای تولید، کارکنان غیور 
ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم با عملکرد خوب خود در سه ماهه 
نخست سال، در مجموع ۳ میلیون و ۷۶۶ هزار تن فولاد خام تولید کردند 
که این رقم تحقق ۹۹ درصدی برنامه و رشد ۳.1 درصدی نسبت به مدت 

مشابه سال قبل را نشان می دهد.
وی در ادامه با اشاره به افتخارآفرینی کارکنان نورد گرم فولاد مبارکه گفت: 
در این ناحیه آمارها از تولید 2 میلیون و ۹4۹ هزار تن کلاف گرم، تحقق 
10۸ درصدی برنامه و رشد 2.2 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل حکایت دارد. خوشبختانه در بخش نورد سرد نیز علی رغم اجرای 
عملیات توسعه در بخش تاندم پنج قفسه ای، در شش ماهه نخست 
سال جاری، با تولید ۷۸۹ هزار تنی، شاهد  افتخارآفرینی همکاران و تحقق 
صددرصدی برنامه های این ناحیه و رشد 1۶ درصدی نسبت به مدت 

مشابه سال قبل هستیم.
طیب نیا در ادامه سخنان خود، ضمن قدردانی از عملکرد خوب کارکنان 
مجتمع فولاد سبا گفت: در شش ماهه اول سال 140۳ کارکنان ناحیه 
آهن سازی این مجتمع نیز توانستند با تولید ۸۳۸ هزار تن آهن اسفنجی و 
تحقق 10۳ درصدی برنامه، رشد ۶.۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل را به ثبت برسانند. همچنین ۸0۵ هزار تن کلاف گرم در این مجتمع 
تولید شده است که این میزان تولید، رشد بی سابقه 11.2 درصدی نسبت 

به مدت مشابه سال قبل و تحقق ۹۷ درصدی برنامه را نشان می دهد.
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه سخنان خود خاطرنشان کرد: همان گونه 

گرچه در شش ماهه نخست سال جاری با محدودیت های  که اشاره شد، ا
بسیار زیادی در حوزه انرژی مواجه بودیم؛ اما با تمهیدات اتخاذشده، 
شرایطی فراهم شد که در مدت یادشده، در بسیاری از نواحی شاهد 
دست یابی به رکورد شش ماهه باشیم، ازجمله تولید نورد گرم فولاد مبارکه 
در شش ماهه اول سال با 2 میلیون و ۹4۹ هزار تن بیشترین میزان تولید در 
کنون بوده است  نیمه نخست اول سال های مختلف از بدو راه اندازی تا
که نسبت به بیشترین مقدار تولیدشده در شش ماهه نخست سال 1402 
رشد 2.2 درصدی را نشان می دهد. همچنین در واحدهای احیا مستقیم 
1 و 2 فولاد مبارکه نیز تولید شش ماهه امسال به 4 میلیون و 4۵۵ هزار تن 
رسیده است که با رشد 10.۳ درصدی نسبت به شش ماهه اول سال 1402 که 
بالاترین رکورد شش ماهه قبلی بوده است، بیشترین میزان تولید در طول 
بهره برداری این واحدها را نشان می دهد. علاوه بر این در مجتمع فولاد 
سبا نیز در شش ماهه نخست سال جاری ۸0۵ هزار تن تولید محقق شده 
که بیشترین تولید شش ماهه در سال های بهره برداری از این مجتمع 
است و از رشد ۹.۷ درصدی نسبت به سال 1401 که بالاترین میزان رکورد 

شش ماهه بوده، حکایت دارد.
کمیت سخت ترین شرایط  طیب نیا تصریح کرد: در حال حاضر، شاهد حا
که رکود در این بازار و روانه شدن  بر صنعت فولاد جهان هستیم؛ چرا
سیل واردات به خصوص از سوی کشور چین از یک طرف و متأسفانه 
نبود کنترل و نظارت دقیق بر واردات و در نهایت، همچنان که اشاره شد، 
وجود مشکلات فراوان در زنجیره فولاد از طرف دیگر، هر روز عرصه را برای 
حضور در عرصه رقابت و دست یابی به اهداف تولید سخت  و سخت تر 
کرده است؛ بنابراین ایجاد ساختاری قوی برای حل این چالش ها، 
ادغام برخی شرکت های کوچک در شرکت های بزرگ تر، حرکت در مسیر 
تولید فولادهای خاص با ارزش افزوده بیشتر که فولاد مبارکه در مسیر آن 
گام برداشته است و حضور بیش ازپیش بخش خصوصی و استفاده از 

ظرفیت های این بخش می تواند یاری رسان صنعت فولاد کشور باشد.

با ثبت بالاترین رکوردهای شش ماهه در فولاد مبارکه حاصل شد؛
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2.۹

1۶

صادرات ۲.۹ میلیارد دلاری محصولات فولادی در 
نیمه نخست 1۴۰3

به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از گمرک جمهوری اسلامی 
ایران، آمار صادرات محصولات فولادی در شش ماهه امسال 
را اعلام کرد که بر اساس آن ۵.۷ میلیون تن محصولات فولادی 
و مصنوعات آن به ارزش ۲ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار از کشور 

صادر شده است.
این میزان محصولات فولادی صادرشــده در شــش ماهه ســال 
جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل از لحاظ وزن 1۳ درصد و 

از نظر ارزش 14 درصد کاهش نشان می دهد.
بر اســاس ایــن گــزارش، شــمش از آهــن و فــولاد بــا ۷۳0 میلیون 
دلار، میلگرد ۵۷1 میلیــون دلار، ورق فــولادی 210 میلیــون دلار، 
محصولات نیمه تمام از آهــن یا فــولاد 1۵1 میلیــون دلار و لوله یا 
پروفیل های توخالی از فولاد با 14۳ میلیون دلار، پنج قلم عمده 
محصولات فولادی صادراتــی بوده اند. این پنج قلم در مجموع 
1.۸ میلیارد دلار از ارزش صادرات محصولات فــولادی را به خود 

اختصاص داده اند.

افزایش 1۶ درصدی تأمین بازار داخلی توسط 
»فخوز«

شرکت فولاد خوزستان در نیمه ابتدایی سال جاری درحالی که 
با محدودیت های بی ســابقه برق روبه رو بــود و ۷۰۰ هزار تن از 
تولید خود را به دلیل قطعی برق از دست داد؛ اما با مدیریت و 
برنامه ریزی صحیح توانست بازار داخلی را تأمین کند و حجم 
تأمین نیازهای بــازار داخلــی به محصولات شــمش فولادی، 
تختال و آهن اسفنجی توسط این شرکت در مجموع رشد 1۶ 

درصدی را نسبت به مدت مشابه سال قبل تجربه کرد.
به گزارش خبرنگار فــولاد و به نقل از روابط عمومی شــرکت فولاد 
خوزستان، شرکت فولاد خوزستان در نیمه نخست سال جاری در 
مجموع یک میلیون و 1۳۶ هزار و 400 تن محصول در بازار داخلی 
)شامل شمش فولادی، تختال و آهن اسفنجی( به شفاف ترین 
شــیوه ممکن و از طریق تالار صنعتی بورس کالا به فروش رساند 
که حــدود 1۵۷ هــزار تن معــادل 1۶ درصــد بیش از مدت مشــابه 

سال قبل است.
برنامه های توسعه ای شرکت فولاد خوزستان در سالیان گذشته، 
خصوصاً بهره برداری از بزرگ ترین مگامدول آهن اسفنجی ایران 
و منطقه در زمستان سال گذشته )کارخانه آهن اسفنجی زمزم 
۳(، عاملی بود که باعث شد »فخوز« بتواند بخشی از کاهش تولید 
خود در حوزه فولادسازی را با افزایش تولید در بخش آهن سازی 

جبران کند.
همچنین شرکت فولاد خوزستان در نیمه نخســت سال جاری 
بزرگ ترین تأمین کننده بازار شمش ایران بود. در این بازه زمانی در 
مجموع دو میلیون و ۹۹۷ هزار و ۸۷۳ تن شمش فولادی در بورس 
کالا معامله شد که سهم شرکت فولاد خوزستان از این معاملات 
4۸۹ هزار و 100 تن بود. در واقع، شرکت فولاد خوزستان سهم 1۶.۳ 
درصدی از کل بازار شمش فولادی ایران را در نیمه نخست سال 

جاری به خود اختصاص داد.
حجم معاملات آهن اسفنجی شرکت فولاد خوزستان در بورس 
کالا نیز در نیمه نخست سال جاری با جهش 1۶1 درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل، به 4۹0 هزار و ۳00 تن رسید. کل حجم 
معاملات آهن اسفنجی و بریکت در بورس کالا در نیمه نخست 
ســال جاری پنج میلیون و ۸۶۹ هزار و ۸۵0 تن بود و شرکت فولاد 
خوزستان با کمک مگامدول زمزم ۳ خود، سهم ۸.4 درصدی از 

بازار آهن اسفنجی کشور را به خود اختصاص داد. 
علاوه برایــن، در نیمــه نخســت ســال جــاری حجــم معامــلات 
آهن اســفنجی گروه فولاد خوزســتان )شامل شــرکت های فولاد 
خوزســتان، فــولاد شــادگان و فــولاد قائنــات( در بــورس کالا بــه 
یک میلیون و 2۳۶ هزار و ۸۵0 تن رســید و گروه فولاد خوزســتان 
در مجموع سهم قابل توجه 21.1 درصدی از بازار آهن اسفنجی 
ایران داشــته اســت؛ همچنین شــایان ذکر اســت که »فخوز« در 
نیمه نخست سال جاری، 1۵۷ هزار تن از نیازهای بازار فولاد ایران 
به تختال را تأمین کرد و سهم این شرکت از کل معاملات تختال در 
بورس کالا 2۶.1 درصد بود. نکته قابل توجه این است که علی رغم 
تمــام محدودیت ها، »فخــوز« در کنــار تأمین داخلــی، موفق به 
صادرات بیش از ۳۸0 هــزار تن از محصولات به روش مســتقیم و 

غیرمستقیم و کمک به تأمین نیاز ارزی کشور نیز شده است.

عدد خبر

میلیارد دلار

درصد

احداث نیروگاه های خود تأمین صنایع از اولویت های پیگیری وزارت نیرو
کید کرد: این موضوع در اولویت برنامه های وزارت نیرو قرار دارد که با جدیت پیگیری می شود. مجموع نیروگاه های  مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق، با اشاره به اینکه براساس ماده ۴ قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق، صنایع کشور موظف به احداث نیروگاه برای تأمین برق موردنیاز خود هستند، تأ

کنون حدود ۲ هزار مگاوات آن به بهره برداری رسیده است و انتظار می رود تا سال آینده، ظرفیت نیروگاه های خود تأمین صنایع حداقل به ۳ هزار مگاوات افزایش یابد. برنامه ریزی شده صنایع در ماده ۴ قانون مانع زدایی از توسعه صنعت برق ۱۰ هزار مگاوات است که تا

مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه در دومین نشســت 
ملی توسعه مطلوب، رشد تولید و بهره وری صنعت 
فولاد گفــت: بایــد در حــوزه فــولاد نــگاه ملی داشــته 
باشــیم، زیرا امروز نگاه به فولاد منطقه ای است و چنانچه نگاه ملی 
کم شــود، بســیاری از مشــکلات برطــرف خواهد شــد. همچنین  حا
باید با افزایش تاب آوری شــرکت های فولادی کشــور، به صادرات ۲۰ 

میلیون تنی برسیم.
به گزارش خبرنگار ایراسین، محمدیاسر طیب نیا، ضمن تسلیت جان 
باختــن جمعــی از هموطنــان در حادثه معــدن طبــس، با بیــان اینکه 
میــزان مصرف فــولاد یکــی از شــاخص های توســعه و پیشــرفت اســت، 
اظهار کرد: صنعت فولاد یکی از بنیان های مهم اقتصاد در هر کشــور به 
شمار می آید و مصرف سرانه فولاد یکی از شاخص های ارزیابی صنعتی 
بودن کشورهاست. به بیانی می توان گفت میزان مصرف فولاد با میزان 
رفــاه در جامعه ارتبــاط دارد. کشــوری کــه خودروهای خوب می ســازد، 
کیفیت تولید می کنــد، ساخت وســاز مناســب دارد و در  لوازم خانگــی با
توسعه زیرســاخت های انتقال آب و گاز و حتی انرژی و… شرایط خوبی 

دارد، کشور پیشرفته ای است و مردم آن از رفاه برخوردارند.
گر ما صنعت فولاد را در کشور و به ویژه طی یک  وی ادامه داد: بنابراین ا
دهه اخیر که با تحریم های بسیار جدی مواجه بودیم، نداشتیم، واقعاً 
کمر صنعت کشور خم شده بود و شرایط رفاه مردم بسیار اسفبار می شد.

مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکــه اضافه کــرد: هــزاران کارخانه در کشــور 
گر این صنعت توسعه نیافته بود، در دوره  وابسته به صنعت فولاد است و ا
تحریم ها، امکان واردات این میزان فولاد، هم به لحاظ زیرساختی و هم 

به لحاظ حجم، مقدور نبود.
طیب نیا با بیان اینکه در تحریم ها، به دلیل وجود صنعت فولاد، نه تنها 
کمر اقتصاد کشور خم نشــد، بلکه امروز می توانیم از جایگزینی اقتصاد 
فولادی به جای اقتصاد نفتی صحبت کنیم اضافه کرد: ســال گذشــته 
مجموعه فولاد مبارکه توانست رتبه اول صادرکننده غیرنفتی کشور را به 
دســت آورد و توانست رتبه ســوم جهانی را به لحاظ نســبت صادرات به 
مصرف داخل کسب کند. در حال حاضر ایران رتبه دهم تولید فولاد را در 
جهان دارد و با ظرفیت ۳1 میلیون تن در سال 202۳، حتی از کشورهایی 
مانند ایتالیا، فرانسه، دانمارک و اسپانیا که صاحب تکنولوژی هستند نیز 
جلوتر است. فاصله ما با کشور آلمان که رتبه هفتم جهانی تولید فولاد را 
دارد، فقط 4 میلیون تن اســت که ظرفیت تولید آن هم در کشور وجود 
دارد، زیرا ظرفیت تولید ۵0 میلیون تن در کشــور دیده شده و می توانیم 

به لحاظ کمیت در تولید فولاد به کشورهایی نظیر آلمان برسیم.
وی با بیان اینکه صنعت فولاد در کشور از صنایعی است که از مزیت رقابتی 
برخوردار است، تصریح کرد: از نظر اقتصاددان ها، این نکته بسیار مهمی 
است که یک صنعت مزیت رقابتی داشته باشد. در کتاب »کره جنوبی؛ 
ژنرال توسعه«، سیاست های پارک چونگ هی در توسعه کره جنوبی بعد 

از جنگ تشریح شده اســت. در این کتاب عنوان شــده در این دوران بر 
مواردی تمرکز کردند که مزیت رقابتی داشته باشد.

لزوم تمرکز بر مزیت های رقابتی در صنعت فولاد
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه قطعاً ما باید بر مزیت های 
رقابتی تمرکز کنیم و این امر قطعاً باید مورد توجه سیاست گذاران باشد، 
گفت: چنانچه به این امر توجه نکنیم، به بیراهه رفته ایم و منابع کشور را 

به هدر خواهیم داد.
وی در ادامه با بیان اینکه صنعت فولاد طی چند دهه گذشته رشد بیش 
از ۸ درصدی داشته است، گفت: سال گذشته در صنعت فولاد، ظرفیت 
اســمی 4۶ میلیون تن بود و امروز این ظرفیت به ۵0 میلیون تن رسیده 
است. این در حالی است که در سال خورشیدی گذشته ۳2 میلیون تن 

و در سال میلادی گذشته نیز حدود ۳1 میلیون تن فولاد تولید کردیم.
 طیب نیا اضافه کرد: ضریب بهره برداری از صنعت فولاد در دنیا حدود ۷۸ 
درصد است و این میزان در کشــور ما حدود ۶۸ درصد و تقریباً 10 درصد 
کمتر از میانگین جهانی است. این یعنی علی رغم مزیت رقابتی، چون از 

ظرفیت ها خوب استفاده نمی کنیم، نمی توانیم به خوبی رقابت کنیم.
وی اضافه کرد: باید توجه داشت که این میزان بهره برداری ۶۸ درصدی با 
احتساب مجموعه هایی مثل فولاد مبارکه به دست آمده که با 10 میلیون 
تن تولید فولاد، حدود ۳2 تا ۳۳ درصد تولید فولاد کشور را تأمین می کند 

و با صددرصد ظرفیت فعالیت دارد.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: چنانچه مجموعه ای مانند فولاد 
مبارکه با بهره برداری از 100 درصد ظرفیت و مجموعه های دیگری مانند 
فولاد خوزستان را که با ۸0 تا ۹0 درصد ظرفیت کار می کنند کنار بگذاریم، 
ضریب بهره برداری صنعت کشــور کمتر از ۶0 درصد خواهد بود و بیشتر 

صنایع نیز حتی کمتر از ۵0 درصد بهره برداری دارند.
عدم توازن مهم ترین چالش های ساختاری صنعت 

فولاد است
وی مهم ترین چالش های ساختاری صنعت فولاد را عدم توازن دانست 
و ادامه داد: طی چند دهه که صنعت فولاد رشــد خوبی داشته، تنها به 
توســعه کمّی توجه شــده و در حقیقت توسعه پشــتوانه علمی نداشته 
است؛ هرچند در صنایعی مانند فولاد مبارکه سعی شد استراتژی ها دائم 
به روز شود؛ اما در کل صنعت این اتفاق نیفتاده است و ما را با عدم توازن 

روبه رو کرده است.
کتشاف و بهره برداری از معادن عقب ماندگی در حوزه ا

کتشــاف و اســتخراج معادن  وی با بیــان اینکه در بالادســت و در حوزه ا
به شــدت از اســتانداردهای جهانی عقــب هســتیم، ادامــه داد: این در 
حالی است که منابع خوبی به ویژه در زمینه سنگ آهن در کشور وجود 
کتشاف با کشورهای  دارد و ما جزو 10 کشور اول دنیا هستیم؛ اما به لحاظ ا

توسعه یافته و پیشرو، فاصله بسیار زیادی داریم.
کندگی شرکت های تولیدی در زنجیره فولاد چالش پرا

وی با اشــاره به لــزوم همکاری شــرکت های بزرگ بــا یکدیگر و همچنین 
ادغــام شــرکت های کوچــک در شــرکت های بــزرگ گفــت: شــرکت های 
بزرگ ظرفیت هایــی دارند که شــرکت های کوچک تر می تواننــد از آن ها 

استفاده کنند.
 ، ، بنادر عدم کفایت زیرساخت ها )شامل برق، گاز

راه آهن(
طیب نیا به چهارمین چالش ساختاری صنعت فولاد پرداخت و گفت: 

عدم کفایت زیرساخت ها شامل برق، گاز، بنادر، راه آهن نیز یکی دیگر 
از چالش های ساختاری این صنعت است که در ادامه به آن خواهم 

پرداخت.
باید در حوزه فولاد نگاه ملی داشته باشیم

طیب نیا با بیان اینکه باید در حوزه فولاد نگاه ملی داشته باشیم، تصریح 
کم شود،  کرد: امروز نگاه به فولاد منطقه ای است و چنانچه نگاه ملی حا

بسیاری از مشکلات برطرف خواهد شد.
لزوم ادغام شرکت های کوچک معدنی در کشور

وی اولین اســتراتژی را ادغام شــرکت های کوچک و متوســط و تشکیل 
شــرکت های بزرگ معدنی دانســت و گفت: این اقدام از 10 سال گذشته 
در چین آغاز شــده و در همان ســال ها، اســتراتژی چین، کاهش تعداد 
شرکت های فولادی و افزایش ظرفیت تولید این شرکت ها بود که امروز تا 

حدودی نیز محقق شده است.
وی اســتراتژی بعدی بــرای حل چالش هــای صنعت فولاد را مشــارکت 
شرکت های بزرگ معدنی و فولادی در توسعه ظرفیت های جدید اعلام 
کرد و گفت: این استراتژی در فولاد مبارکه دنبال شده و بعضی شرکت های 

دیگر نیز درصدد انجام این کار هستند.
طیب نیا با بیان اینکه در حال حاضر شــرکت هایی ماننــد فولاد مبارکه، 
گل گهر و تجلی، شرکت ستاره سیمین را در جنوب کشــور در دست اجرا 
دارند، گفت: این اتفاق باید ادامه پیدا کند و در کنار این ادغام ها، ظرفیت 
شــرکت های بــزرگ و خلأهــای زنجیــره فــولاد در حوزه های بالادســت و 

پایین دست اصلاح شود.
شرکت های مشترک سرمایه پذیر و پروژه محور به ویژه 

در حوزه های زیرساختی باید ایجاد شود
وی با بیان اینکه شرکت های مشترک سرمایه پذیر و پروژه محور به ویژه 
در حوزه های زیرســاختی باید ایجاد شود، افزود: ســال ها در این زمینه 
از دولت ها درخواســت کردیم، امــا اتفاقی نیفتاد؛ پس خودمان شــروع 
کردیم و امروز بزرگ ترین هلدینگ حمل ونقل ریلی کشور در فولاد مبارکه 

راه اندازی شــده و به خود فولاد مبارکه و شرکت های زیرمجموعه مانند 
فولاد هرمزگان، فولاد سنگان و… خدمات می دهد. همچنین در حوزه 

انرژی شرکت صناپ را برای تأمین انرژی راه اندازی کردیم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه حدود 2 هزار مگاوات تولید 
برق در دستور کار فولاد مبارکه است، افزود: این میزان مازاد بر نیاز فولاد 
مبارکه است و می توانیم به دیگران نیز خدمت رسانی کنیم و این اتفاقات 

باید در مجموعه های فولادی رخ دهد.
وی ادامه داد: با این نگاه در فولاد مبارکه در حال حاضر 2 توربین نیروگاه 
۹14 مگاواتی با کلاس f در مدار قرار گرفته است. نیروگاه خورشیدی ۶00 
مگاواتی در شرق اصفهان که بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور است 
نیز تا ماه آینده 20 مگاوات برق وارد مدار می کند و از ماه بعد، هر ماه، 20 تا 
کثر 2  ۳0 مگاوات از این نیروگاه در مدار قرار می گیرد. طی بازه زمانی حدا

سال آینده نیز به بهره برداری کامل خواهد رسید.
طیب نیــا در خصــوص ســرمایه گذاری فــولاد مبارکــه در اســتخراج و 
بهره بــرداری از میدان گازی نیــز گفت: مطالعات این طــرح بیش از یک 
سال و نیم است که انجام  گرفته و دریافت مجوزهای لازم در مرحله نهایی 
است. این طرح با وزارت نفت انجام خواهد گرفت و با اجرای این طرح، 

کل نیاز گروه فولاد مبارکه به گاز از این محل رفع خواهد شد.
نیاز به سرمایه گذاری ۸ میلیارد دلاری برای تکمیل زنجیره 

فولاد
وی در خصــوص تأمیــن آب موردنیــاز فــولاد مبارکــه نیــز گفــت: قبــل از 
اینکه از ســال 1400 به چالش انرژی برســیم، با چالش تأمین مــواد اولیه 
مواجه بودیم. این در حالی است که امروز چالش برق و گاز بر روی همه 
نیازها سایه انداخته اســت. در حوزه زیرســاخت ها باید 14 میلیارد دلار 
سرمایه گذاری داشته باشیم و حدود ۸ میلیارد دلار سرمایه گذاری برای 
تکمیل زنجیره فولاد نیاز اســت. ازاین رو قرار است طی چند سال آینده 
21 میلیارد دلار در صنعت فولاد سرمایه گذاری شود؛ اما به این اعتبار در 
بخش های دیگر کشور نیز نیاز داریم و باید اصلاحاتی در برنامه ریزی ها 

صورت گیرد.
افزایش تاب آوری زنجیره فولاد؛ یکی از راهکارهای 

حفظ مزیت رقابتی این صنعت 
وی افزایش تاب آوری زنجیره فولاد را یکی از راهکارهای حفظ مزیت رقابتی 
این صنعت دانست و گفت: این ویژگی در همه کشورها مورد توجه قرار 
که با کاهش تقاضای جهانی تشدید روند  گرفته و باید تقویت شود؛ چرا
کربن زدایی مواجهیم و این در حالی است که امروز ۷0 درصد از تولید فولاد 
جهان با روش کوره بلند انجام می شــود. سیاســت گذاری ها به ســمتی 
است که طی دهه جاری، روند تولید فولاد به 40 درصد روش های دیگر و 

۶0 درصد کوره بلند برسد و تا سال 20۵0 این عدد برعکس شود.
سرانه مصرف فولاد در کشور حدود ۲۴۰ تا ۲۵۰ کیلوگرم 

است
کندگی شرکت های زنجیره و عدم کفایت  مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه پرا
زیرســاخت ها را دیگر چالش های صنعت فولاد اعــلام کــرد و ادامه داد: 
امروز ســرانه مصرف فولاد در کشــور حدود 240 تا 2۵0 کیلوگرم به ازای هر 
گر رشد  نفر اســت. با این ســرانه، مصرف ما حدود 20 میلیون تن است. ا
اقتصادی بیش از ۸ درصد را محقق کنیم و کشورهای توسعه یافته را پشت 
سر بگذاریم و به سرانه مصرف 400 کیلوگرم برسیم، مصرف فولاد کشور به 

حدود ۳0 میلیون تن در سال 1410 خواهد رسید.
عدم توازن یعنی تنها در سال گذشته مجوز تولید ۲۰ 

میلیون تن فولاد صادر کرده ایم
وی با بیان اینکــه ظرفیت های فعلی تولید فولاد حــدود ۵0 میلیون تن 
است و برنامه 1404 رسیدن به ظرفیت اسمی ۵۵ میلیون تن است، اضافه 
کــرد: طرح های توســعه ای در دســت اجرا با حــدود 20 درصد پیشــرفت 
فیزیکی نیز ۶۷ تا ۶۸ میلیون تن است و میزان مجوزهایی که صادر شده 
نیز حدود 14۵ میلیون تن است. این اعداد گویای عدم توازن در صنعت 
که برنامه ما ایجاد ظرفیت ۵۵ میلیون تنی بوده و تنها در  فولاد است؛ چرا
سال گذشته مجوز تولید 20 میلیون تن فولاد را صادر کرده ایم، با توجیه 

اینکه طبق قانون نمی توانیم مجوز صادر نکنیم.
ذخایر معدنی فعلی کشور تا ۱۴ سال آینده نیاز صنایع 

فولادی را تأمین می کند
گر فقط برنامه محقق شود و بتوانیم تنها ۵۵  کید بر اینکه ا طیب نیا با تأ
میلیون تن فولاد تولید کنیم، بر اساس ذخایر موجود طی 1۳ تا 14 سال و 
در خوش بینانه ترین حدود 20 تا 2۵ سال آینده امکان تولید فولاد وجود 
دارد، ابراز کرد: با این شرایط از سال 1420 تا 142۵ صنعت فولاد مزیت رقابتی 
خود را از دست خواهد داد و به یک واردکننده مواد اولیه تبدیل می شود.
کندگی زیاد زنجیره فــولاد را دیگر چالش این صنعــت اعلام کرد و  وی پرا
افزود: در کشور، طی سالیان متوالی، طرح های کارشناسی شده براساس 
طرح های آمایش و برنامه علمی و مبتنی بر مطالعات اقتصادی و علمی 
پیاده سازی نشده اســت و به جای مجوز برای احداث کارخانه هایی با 
مقیاس اقتصادی، کارخانه های زیر یک میلیون تن تولید، مجوز می گیرند 
و نام این کار را عدالت توسعه ای و توسعه مناطق محروم می گذارند؛ اما با 
سرمایه ملی کاری می کنند که همواره نیازمند هزینه است؛ همان کاری 
که با این شرایط نمی توانیم رقابت کنیم. که در حوزه انرژی انجام شد چرا

، کمتر از ۵۰۰ هزار تن تولید  ۷۵ شرکت فولادی در کشور
دارند

بنابر اظهارات مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ،  در حال حاضر بیش از 200 

واحد تولیدکننده در زنجیره فولاد در کشور وجود دارد که ۳0 میلیون تن 
فولاد تولید می کنند. از این تعداد،   ۷۵ شرکت کمتر از ۵00 هزار تن تولید 
دارند. از این تعداد بسیاری نیز زیر 100 هزار تن هستند و این یعنی صنعتی 
کاملاً غیراقتصادی. این در حالی اســت که در دنیا بــرای رقابت پذیری، 
شاهد ادغام شــرکت ها برای ایجاد شــرکت هایی با ظرفیت ۵0، ۷0، 100 و 

1۵0 میلیون تن هستیم.
، قیمت برق برای صنعت فولاد ۸ برابر  طی سه سال اخیر

شده است
وی با اشــاره بــه وضعیــت زیرســاخت های صنعت فــولاد گفــت: یکی از 
مزیت های صنعتی در کشور وجود انرژی است که البته قیمت این انرژی 
مناسب بود؛ اما طی سه سال اخیر برق، قیمت برق صنعت فولاد ۸ برابر 
شده و رفته رفته این مزیت نیز در حال تبدیل شدن به یک نقطه ضعف 

و چالش است.
طیب نیا با بیان اینکه در حوزه برق، طی یک دهه گذشته، رشد مصرف 
حدود ۵ درصد و رشــد ظرفیت ۳ درصد بوده اســت، ادامه داد: ازاین رو 
هر سال چالش ما در حوزه برق بیشتر می شود. در حوزه گاز طبیعی نیز 
این چالــش وجو دارد. ما برای ســال آینده پیش بینی تــراز منفی حدود 
۵4 میلیون مترمکعب را در فصل سرد داریم. با همین روند در سال 1420 

پیش بینی 1۹۳ میلیون مترمکعب تراز منفی گاز را خواهیم داشت.
لزوم ایجاد حکمرانی خوب در صنعت فولاد

وی با اشاره به راهکارهایی برای حل چالش های زنجیره فولاد در کشور 
تصریح کرد: باید در حوزه های زیرساختی، حوزه های زنجیره، طرح هایی 
کــه در حــال حاضــر در دســت اجراســت و جابه جایی هایی کــه باید در 
طرح های قبلی صــورت گیرد، تغییراتــی را اعمال کنیم. بــه هر جهت در 
بســیاری از حوزه ها ازجمله صنعت فولاد باید حکمرانی خــوب را ایجاد 

کنیم. البته در برخی از حوزه ها مانند انرژی اصلاً حکمرانی نداشتیم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اضافه کرد: در حوزه فولاد نیز باید شرایطی 
ایجاد کنیم و اصلاحاتی انجــام دهیم. در این زمینه نمی تــوان از دولت 
انتظار داشت و باید به سمت خودتأمینی برویم. ما این اقدام را در فولاد 
مبارکه از 2 سال و نیم گذشته آغاز کردیم. هرچند افراد زیادی ما را مذمت 
گن داریم و ســال گذشــته ۵00  کردند؛ اما امروز مــا ۸0 لکوموتیو، ۵ هزار وا

کامیون خریداری کردیم.
باید با افزایش تاب آوری خود ۲۰ میلیون تن صادرات 

داشته باشیم
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه سیاســت های کشورهای 
اروپایی و کشــورهای توسعه یافته به ســمت مصرف فولاد کم کربن رفته 
گر ما تاب آوری صنعت فولاد را افزایش ندهیم، نمی توانیم  است، گفت: ا
طی سال های آینده در بازارهای جهانی حرفی برای گفتن داشته باشیم. 
این در حالی است که چین صادرات 11۵ میلیون تنی را در دستور کار دارد.

وی تصریح کــرد: افزایش صــادرات فــولاد چین بــه معنــای واردات این 
محصولات به کشور ما و بازارهای مشترک است؛ ازاین رو باید تاب آوری 

خود را افزایش دهیم و 20 میلیون تن صادرات داشته باشیم.
طیب نیا اضافه کــرد: باید تــاب آوری خــود را افزایش دهیم تا در شــرایط 
بحران به ســرعت به حالت اول برگردیم. مجموعه تاب آور مجموعه ای 

است که در صورت بازگشت از بحران به شرایط بهتری می رسد.
وی اضافه کرد: شــرکت فولاد مبارکه بــا اقداماتی که در راســتای افزایش 
تاب آوری انجام داد، طی 2 سال اخیر، علی رغم محدودیت های انرژی، 

تولید خود را افزایش داد؛ اما تولید دیگر شرکت ها کاهش یافت.
وی با بیان اینکه فولاد مبارکه با داشـتن بیش از یـک درصد جی دی پی 
)GDP( کشـور و بیش از 4.۵ درصـد جی دی پی بخش صنعت می تواند 
ایـن ادعـا را داشـته باشـد کـه بیشـتر از دیگـر صنایـع تـاب آوری دارد و 
می توانـد الگویـی موفـق بـرای دیگـر صنایـع باشـد، اضافـه کـرد: فـولاد 
مبارکـه در دهه قبل خودکفایـی و مبـارزه با تحریم هـا را در برنامه داشـت 
و در دهـه فعلـی خودتأمینـی و افزایش تـاب آوری اسـتراتژی اصلـی فولاد 
مبارکه اسـت. امروز اسـتراتژی که برای فـولاد مبارکه در نظر گرفته شـده، 
ورود به کسب وکارهای جدید اسـت تا بتوانیم تاب آوری مجموعه خود 
را افزایـش دهیـم و 20 درصـد از درآمـد فـولاد به طـور سـالانه از محـل ایـن 

کسـب وکارها تأمیـن شـود.
مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکــه  گفــت:  درآمد شــرکت فــولاد مبارکه در 
برنامه چشــم انداز 1۵ میلیارد دلار در نظر گرفته شده  و برای این شرکت 
کثری از  ۵ اســتراتژی اصلی مد نظر  قــرار گرفته اســت. بهره بــرداری حدا
ظرفیت هــای موجود و توســعه متــوازن را در دســتور کار داریم کــه برای 
تحقق آن و به منظور توسعه نوآوری، صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر را 
با سرمایه اولیه یک هزار میلیارد تومان تأسیس کردیم. همچنین از بیش 
از ۳0 شرکت دانش بنیان و شرکت نوپا حمایت کردیم و امیدواریم این ها 

ظرف یکی دو سال آینده به بار بنشیند.
تربیت مدیران و ثبات سیاست ها

وی تصریح کرد: در زمینه توســعه پایدار، سیاست های جدیدی اتخاذ 
کردیم و توســعه ســرمایه انســانی به عنوان یکی از محوری ترین کارها در 
گر بخواهیم موفق باشــیم باید به تربیت مدیران و  دســتور کار  دارد.  ما ا
همچنین ثبات سیاست ها توجه کنیم؛ مســئله ای که در کشور ما یک 

ضعف محسوب می شود.
طیب نیا ابراز امیــدواری کرد که جلســات بررســی چالش هــای صنعت 
فولاد استمرار داشته باشد تا شاهد شکوفایی و توسعه متوازن صنعت 

فولاد باشیم.

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه

ضرورتجایگزینینگاهملیدرحوزهفولادبهجاینگاهمنطقهای
کید کرد: مدیرعامل فولاد مبارکه در دومین نشست ملی توسعه مطلوب، رشد تولید و بهره وری صنعت فولاد تأ
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وزارت اقتصاد شیلی طرح رشد زیرساخت های صنعتی 
کشور را برای یک بازه زمانی  و ظرفیت تولید فولاد این 
خ اشتغال به دلیل  کوتاه مدت و میان مدت پس از کاهش نر
کارخانه فولاد این کشور یعنی واحد  تعطیلی بزرگ ترین 

فولادسازی هلدینگ »Huachipato« ارائه کرد. 
به گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از پایــگاه خبــری و تحلیلی 
»فلزات آنلاین«، مؤسسه »Fastmarkets« اعلام کرده طرح مذکور 
که روز دوشنبه 1۶ ســپتامبر 2024 متن آن رســانه ای شد، شامل 
۳2 اقدام راهبردی برای ازســرگیری رشــد تولید فولاد منطقه ای 
است که بیشــترین تأثیرپذیری را از تعطیلی کارخانه تولید فولاد 
مذکور داشــته و شامل چشــم اندازی برای توســعه فولاد سبز در 

شیلی است.
واحد فولادســازی هلدینــگ »Huachipato« طی اعلامیه ای که 
صبح روز دوشنبه 1۶ سپتامبر 2024 منتشر شد، از غیرفعال شدن 
کوره بلند شــماره دو خود پس از ۷4 ســال فعالیت خبر داد. این 
شرکت در بیانیه خود اعلام کرد که تصمیم تعطیلی دائمی واحد 
فولادسازی نامبرده به دلیل افزایش حجم فولاد وارداتی از چین 

گرفته شده است.
بــر اســاس متــن منتشرشــده توســط وزارت اقتصــاد، توســعه و 
گردشــگری شــیلی، تعطیلــی واحــد فولادســازی هلدینــگ 
»Huachipato« بر فعالیت یک هزار و ۹0 شرکت با مقیاس کوچک 
و متوســط تأثیــر می گــذارد و میــزان درآمدهای شــهرداری شــهر 
تالکاهوانو را کــه واحد تولید فولاد مذکــور در آن قــرار دارد کاهش 
خواهد داد. پیش بینی می شود پس از تعطیلی واحد فولادسازی 
هلدینگ »Huachipato«، نرخ بیکاری در این منطقه حدود 2.۵ 

درصد افزایش یابد و به 11 درصد برسد.
کنش به این اتفاق،  وزارت اقتصاد، توسعه و گردشگری شیلی در وا
 Biobío Industrial« طرح رشد صنعت فولاد این کشور با نام طرح
Strengthening Plan« را با هدف احیای صنعت فولاد منطقه ای 
و کاهــش اثرات منفــی اقتصــادی ناشــی از تعطیل شــدن واحد 

فولادسازی مذکور ارائه کرد.
نیکلاس گــراو، وزیر اقتصــاد شــیلی در یک بیانیه رســمی عنوان 
کرد: طرح مذکور با هدف تقویت بخش های فعلی تولید فولاد در 
منطقه، تسریع سرمایه گذاری بخش عمومی و خصوصی و ارتقای 
نقش دولت در توسعه بخش های جدید صنعت فولاد شیلی ارائه 
شده اســت. علاوه براین، در طرح نامبرده راهکارهایی به منظور 
رفع چالش های کوتاه مدت مرتبط با تعطیلی واحد فولادسازی 
هلدینگ »Huachipato« در حمایت از شرکت های تأمین کننده 

و کارگران شرکت مذکور ارائه شده است.
دولت شیلی در طرح مذکور پیشنهاد پرداخت یارانه اشتغال را به 
 »Huachipato« هر شرکتی که کارگران واحد فولادسازی هلدینگ
یا یکی از 1۶2 تأمین کننــده این واحد فولادســازی را کــه در خطر 
تعطیلی قــرار دارنــد اســتخدام کننــد، ارائه داده اســت. عــلاوه بر 
پرداخــت یارانه اشــتغال، مهلــت پرداخت مالیات شــرکت های 
استخدام کننده نیز تمدید خواهد شد. دولت همچنین وعده داد 
که امکان دسترسی به فهرستی از پروژه های سرمایه گذاری عمومی 
با اولویت بیشتر مانند زیرساخت های جاده ای، مسیرهای بین 

بندری و پل ها را به میزان قابل توجهی تسریع خواهد کرد.
در طرح مذکــور، دولت شــیلی متعهد بــه اختصاص ســرمایه 10 
میلیون دلاری از سال 202۵ به مدت 10 ســال برای راه اندازی یک 
مرکز فناوری در راستای گذار به انرژی های تجدیدپذیر در منطقه 
ک مانند  بیوبیو »Biobio« شیلی با تمرکز بر توسعه انرژی های پا

هیدروژن سبز در فرایند تولید فولاد در این کشور است.
 Green« همچنین طرح مذکور شامل طرح ملی فولاد سبز شیلی
Steel Plan 203« اســت کــه در آن، شــرکت توســعه تولیــد دولتی 
»Corfo«، یــک مزایــده عمومــی به منظــور بهره بــرداری از پــروژه 
»Boquerón Chañar«، یکــی از مهم تریــن ذخایــر ســنگ آهن 
زیرزمینــی شــیلی را برگــزار خواهــد کــرد. گفتنــی اســت طبــق 
برنامه ریزی های انجام شــده، رونــد برگزاری مزایــده بین المللی 
گذار ایــن دارایی هــای معدنــی در پایان ســال 2024  به منظــور وا
آغاز خواهد شد. در طرح ارائه شده به برگزاری مناقصه به منظور 
گذاری دارایی ها مشــروط به اســتفاده از بخشی از سنگ آهن  وا
استخراج شده از این ذخایر معدنی به عنوان ماده اولیه در تولید 

فولاد سبز شیلی اشاره شده است.
پایان فعالیت واحد فولادسازی شرکت »Huachipato« درست در 
زمانی اتفاق افتاد که حجم واردات فولاد به شیلی افزایش و میزان 
مصرف ایــن فلز در کشــور مذکور کاهــش شــدیدی را تجربه کرد. 
 ،)ICHA( طبق داده های ارائه شده از سوی انجمن فولاد شیلی
میزان مصرف قابل رصد فولاد در شــیلی در نیمه نخســت ســال 
2024 حدود 1.10 میلیون تن اعلام شد که پایین ترین میزان طی 
دهه گذشته محسوب می شود. رقم گزارش شده نشان از کاهش 
۶.۷ درصدی میزان مصرف فولاد در شــیلی در مقایســه با مدت 

مشابه سال 202۳ دارد.
ایــن روند کاهشــی در خصوص میــزان مصــرف فولاد، بیشــتر در 
بخش فولاد تخت شیلی مشهود است. علاوه براین، میزان مصرف 
محصولات فولاد طویل در نیمه اول سال 2024 در شیلی حدود 
۵۹۶ هزار تن گزارش شد که در مقایسه با مدت مشابه سال 202۳، 
افزایش 1۸.4 درصدی را نشان می دهد. همچنین میزان مصرف 
قابل رصد فولاد تخت در شــیلی در نیمه نخســت ابتدایی سال 
2024، حدود 4۹۳ هزار تن اعلام شد که در مقایسه با نیمه نخست 

سال 202۳، حدود 24.۵ درصد کاهش را تجربه کرد.
گفته نماند که کاهش روند پویایی اقتصادی در شیلی، فعالیت  نا
واحد تولید فولاد هلدینگ »Huachipato« که با مشکلات مالی 

نیز دست وپنجه نرم می کرد را تحت تأثیر قرار داد.

دولت شیلی طرح رشد صنعت فولاد

 این کشور را ارائه کرد

ذخایر معدنی در چغارت و سه چاهون افزایش می یابد
ک است. در این راستا، اهدافی تدوین شده و  کتشاف اعلام خواهد شد. در حال حاضر یکی از چالش های شرکت تأمین خورا محمدحسین مرادیان، معاون معدنی شرکت سنگ آهن مرکزی ایران، از افزایش ذخایر معدنی در معادن چغارت و سه چاهون خبر داد و گفت: میزان دقیق ذخیره با پایان عملیات ا

کتشاف، میزان دقیق افزایش ذخیره اعلام خواهد شد. کتشاف در محدوده های موجود هستند. چنین اقداماتی منجر به افزایش ذخایر در معادن چغارت و سه چاهون شده و پس از پایان عملیات ا کسام نیز تشکیل شده و چند دستگاه حفاری در حال ا کتشافات قوی تر از گذشته دنبال می شود. شرکت تا ا

نمایشگاه  دومین  ایراسین،  خبرنگار  گزارش  به 
تخصصی انرژی های نو و تجدیدپذیر اصفهان با 
حضور محمد نمک زاده رئیس اتاق اصناف، علی 
صفرنواله عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی اصفهان، محمد گیوی 
معاون امور نمایشگاه ها و برنامه ریزی نمایشگاه استان اصفهان، 
مهدی رحیمی رئیس اتحادیه برق اصفهان عصر روز سه شنبه سوم 

مهرماه سال جاری افتتاح شد.
مهدی طغیانی، نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس، در حاشیه 
بازدید از غرفه شرکت فولاد مبارکه، در دومین نمایشگاه تخصصی 
انرژی های نو و تجدیدپذیر گفت: در قانون پیش بینی شده صنایعی 
که بیش از یک مگاوات مصرف برق دارند، حداقل ۵ درصد برق 
موردنیاز را خودشان تأمین کنند. سیاست دولت برای صنایع بزرگ 
که مصرف بیشتری دارند تولید برق تجدیدپذیر است و در این زمینه 
تفاهم نامه هایی نیز بین وزارت های صمت و نیرو منعقد شده است. در 
این بین نیروگاه برق تجدیدپذیر ۶00 مگاواتی فولاد مبارکه واقعاً حرکت 
بزرگی است و در واقع تحرکی در تولید صنعت تجدیدپذیر کشور ایجاد 

کرده است.
سالانه باید ۲ هزار مگاوات برق تجدیدپذیر در کشور تولید 

شود
وی در پنل تخصصی چالش ها و راهکارهای بهبود سیاست گذاری انرژی 
تجدیدپذیر در ایران نیز گفت: در قانون برنامه هفتم تکلیف شده که 
ظرفیت برق تولیدی تجدیدپذیر را از یک هزار مگاوات فعلی به 12 هزار 
مگاوات در ۵ سال برسانیم. بر این اساس باید سالانه بیش از 2 هزار 

مگاوات به ظرفیت تولید برق تجدیدپذیر اضافه شود.
مهدی طغیانی با بیان اینکه بخش زیادی از زندگی روزمره انسان ها و 
بخش تولید به انرژی برق وابسته است، اظهار کرد: شاید در 2 دهه قبل، 
انرژی به میزان فعلی در زندگی ما تأثیرگذار نبود؛ درحالی که امروز در صورت 

نبود برق امکان خروج از محل سکونت خود را هم نداریم.
وی با بیان اینکه ایران کشوری درحال توسعه است و سال به سال به 
ظرفیت های تولیدی و زیرساختی آن افزوده می شود، ادامه داد: این در 
حالی است که همچنان به دلیل اینکه مصرف و شدت مصرف انرژی در 

کشور بیشتر از ظرفیت سازی بوده مشکلات زیادی داریم.
۹۲.۸ هزار مگاوات ظرفیت برق نصب شده در کشور 

است
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس  گفت:  بر اساس آخرین گزارش 
تا پایان سال 1402 حدود ۹2.۸ هزار مگاوات ظرفیت برق نصب شده است.  
از این میزان، بیش از ۸۵ درصد فسیلی است و مابقی را نیروگاه های 
برق آبی و تجدیدپذیر تأمین می کنند و این عدد در برخی از کشورهای 

دنیا معکوس است.
به گفته طغیانی، ظرفیت تجدیدپذیر ما از نظر خورشیدی 1.1 درصد 
است، درحالی که توان بالقوه زیادی در کشور داریم و این عدد بسیار ناچیز 
است. امروز جمع تولید برق اتمی و تجدیدپذیر شاید 2 هزار مگاوات هم 
نباشد، عددی که در برنامه هفتم توسعه پیش بینی کردیم معادل 12 
هزار مگاوات است که شاید بلندپروازانه باشد. دولت در لایحه ۷ هزار و ۳00 

مگاوات پیشنهاد داده بود و ما 12 هزار مگاوات افزایش را مصوب کردیم.
طغیانی با بیان اینکه برای تولید انرژی برق تجدیدپذیر ظرفیت های 
خوب قانونی دیده شده است، تصریح کرد: باید توجه داشت که در کشور 

به گلوگاه تأمین سوخت رسیده ایم و شاید نتوانیم مانند سال های گذشته 
)به دلیل افت فشار در میادین گازی و نیازی که در بخش گاز و سوخت 

مایع ایجاد شده( برای تأمین برق، سوخت تأمین کنیم.
وی گفت: بر این اساس، باید سالانه بیش از 2 هزار مگاوات به ظرفیت 
تولید برق تجدیدپذیر اضافه شود؛ ازاین رو برای صنایعی که در زمینه 
تولید برق تجدیدپذیر فعالیت می کنند، گواهی صرفه جویی انرژی صادر 

می شود که این گواهی بسیار معتبر و دارای قابلیت خریدوفروش است.
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در ادامه با بیان اینکه سال 
گذشته میلادی چین روزانه یک هزار نیروگاه تجدیدپذیر نصب کرده 
که عدد بسیار بزرگی است و با کل برق تولیدی ما در سال گذشته برابری 
می کند، اضافه کرد: زنجیره کامل تأمین برقی در دنیا ایجاد شده که 
روزبه روز قیمت تولید را نیز کاهش می دهد و ما می توانیم از این ظرفیت 
استفاده کنیم. ایده مجلس این است که دولت یک تا 2 میلیارد صادرات 

نفت را به سمت تأمین منابع لازم برای ایجاد نیروگاه خورشیدی ببرد.

مشاور وزیر نیرو تصریح کرد:
تحول بزرگ در حوزه تولید انرژی های تجدیدپذیر در کشور با 

ساخت نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه

 محمد ساتکین، مشاور وزیر نیرو در حاشیه بازدید از غرفه شرکت فولاد 
مبارکه در دومین نمایشگاه تخصصی انرژی های نو و تجدیدپذیر گفت: 
فولاد مبارکه یکی از قدرتمندترین مجموعه هایی است که در حوزه 
نیروگاه های خورشیدی ورود کرده و فاز اول این نیروگاه ۶00 مگاواتی یعنی 
20 مگاوات آن طی همین ماه وارد مدار می شود. باید به این نکته توجه 
داشت که انرژی های تجدیدپذیر را نمی توان یکجا وارد شبکه کرد و همین 
مراحلی که فولاد مبارکه طی کرده تحول بزرگی در حوزه تولید انرژی های 

تجدیدپذیر در کشور ایجاد خواهد کرد.
در نظر گرفتن ردیف بودجه برای اجرای قوانین حمایتی 

در حوزه انرژی های تجدیدپذیر
 مشاور وزیر نیرو در پنل تخصصی چالش ها و راهکارهای بهبود 
سیاست گذاری انرژی تجدیدپذیر در ایران نیز گفت: برای سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در حوزه انرژی های تجدیدپذیر قوانین خوبی وضع 

شده، اما ردیف بودجه آن در نظر گرفته نشده است.
ساتکین اظهار کرد: بررسی های ما در ساتبا حکایت از این دارد که ما 
می توانیم حداقل ۵0 هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی اقتصادی و ۳0 
هزار مگاوات نیروگاه بادی اقتصادی در کشور احداث کنیم که حدود 
20 هزار مگاوات از آن ۳0 هزار مگاوات نیروگاه بادی، فقط در یک نقطه 
که  در شرق ایران متمرکز شده و امکان بهره برداری از آن وجود دارد؛ چرا

بادخیزترین نقطه کره زمین است.
وی با بیان اینکه برای سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه انرژی 
تجدیدپذیر قوانین خوبی وضع شده، اما ردیف بودجه آن در نظر گرفته 
گر قانون گذار بتواند به ازای هر کیلووات ساعت برق  نشده است، گفت: ا
تجدیدپذیر حدود 4,۵00 تومان تعیین کند، نه تنها سرمایه گذاران داخلی 
مثل فولاد مبارکه، بلکه تمام سرمایه گذاران منطقه در زمینه انرژی های 
گر  تجدیدپذیر در ایران سرمایه گذاری خواهند کرد. قانون گذار حتی ا
دولت در بودجه هرساله خود لایحه ای در این زمینه ارائه ندهد، طبق 
ماده ۶1 اصلاح الگوی مصرف و ماده 12 قانون رفع موانع تولید، باید بودجه 

سالانه برای سوخت صرفه جویی شده سرمایه گذاران در نظر بگیرد.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان در گفت وگو با 
ایراسین مطرح کرد:

وزارت نیرو باید متعهد باشد برق فولاد مبارکه را در شرایط 
ناترازی قطع نکند

منصور شیشه فروش، مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان، 
در حاشیه همایش ملی »ناترازی صنعت برق و آینده اقتصادی ایران« 
اظهار کرد: باید سبد انرژی جدا برای صنایع بزرگ این استان که عواید 
ملی دارند، تعریف شود، از سویی باید تفویض اختیار به استان داده شود 
تا در زمان ناترازی ها برنامه ریزی انجام شود. از طرفی باید توجه داشت که 
فولاد مبارکه نیروگاه سیکل ترکیبی را آماده کرده که بخشی از آن در مدار قرار 
گرفته است و در زمینه نیروگاه خورشیدی نیز سرمایه گذاری کرده و وزارت 

نیرو باید متعهد باشد برق فولاد مبارکه را در شرایط ناترازی قطع نکند.

ک فولاد )صناپ(  مدیرعامل شرکت صنایع نیرو و انرژی پا
مطرح کرد:

ترین فناوری روز   بومی سازی، اشتغال زایی و استفاده از بالا
دنیا از مهم ترین مزایای سرمایه گذاری ۴۰۰ میلیون دلاری 

فولاد مبارکه
 

ک فولاد )صناپ( در پنل  مدیرعامل شرکت صنایع نیرو و انرژی پا
تخصصی سرمایه گذاری و راهکارهای راه اندازی نیروگاه های خورشیدی 
بزرگ مقیاس گفت: نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه با عنوان پروژه »آفتاب 
شرق« در زمینی به مساحت حدود هزار و 200 هکتار در منطقه شرق 
کنون در مرحله اجرا قرار  اصفهان با سرمایه گذاری 400 میلیون دلاری ا

دارد و فاز اول آن تا آخر مهرماه راه اندازی می شود.
کرد: شرکت فولاد مبارکه در راستای  محمدرضا جعفرزاده اظهار 
ک، شرکت صناپ را راه اندازی کرد و در اولین قدم  تأمین انرژی های پا
سرمایه گذاری جهت راه اندازی بزرگ ترین نیروگاه خورشیدی کشور را در 

دستور کار خود قرار داد.
وی افزود: هر دو ظرفیت انرژی های خورشیدی و بادی در کشور وجود 
دارد و فولاد مبارکه تصمیم به سرمایه گذاری در هر دو حوزه را دارد که پس 
از تأسیس اولین نیروگاه خورشیدی ۶00 مگاواتی، مطالعات پروژه نیروگاه 

بادی در منطقه سنگان نیز در حال انجام است.
سرمایه گذاری ۴۰۰ میلیون دلاری نیروگاه خورشیدی

جعفرزاده با اشاره به ابعاد نیروگاه خورشیدی ۶00 مگاواتی، گفت: نیروگاه 
خورشیدی فولاد مبارکه با عنوان پروژه آفتاب شرق در منطقه شرق 

کنون در مرحله اجرا قرار دارد. اصفهان دیوارکشی شده و ا
مدیرعامل شرکت صناپ ادامه داد: 400 میلیون دلار برای این پروژه 
سرمایه گذاری شده است، هرچند برای این پروژه 20 همت تعریف شده 
است. همچنین این پروژه در ۵ فاز تعیین شده که تمام تجهیزات در فاز 

اول که 120 مگاواتی است خریداری و نصب شده است.
وی در خصوص انتخاب منطقه کوهپایه برای تأسیس این نیروگاه گفت: 
منطقه کوهپایه از نظر میزان تشعشع آفتاب و دما، باعث افزایش راندمان 

نیروگاه می شود.

تحرکدرتولیدصنعتتجدیدپذیرکشوربانیروگاهخورشیدی۶۰۰مگاواتیفولادمبارکه
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در دومین نمایشگاه تخصصی انرژی های نو و تجدیدپذیر مطرح کرد:

مهدی طغیانی
نائب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس

 محمد ساتکین
مشاور وزیر نیرو

منصور شیشه فروش
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان

محمدرضا جعفرزاده
مدیرعامل شرکت صنایع نیرو 

ک فولاد )صناپ(  و انرژی پا
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شما و فولاد

 خـبــــــــــــــــــر      

۹13****۵۴۰
لطفاً لینک نظرسنجی ها در شبکه داخلی فولاد قرار 
داده شود. درحال حاضر فقط با موبایل امکان ثبت 

نظرسنجی هست.
۹13****۷3۲

از مسئولین محترم تقاضامندیم نظارت بیشتری بر 
سرویس های استخر فولاد خصوصاً میدان آزادی داشته 
باشند، یک تقاطع مانده به آزادی راننده  باید کارکنان را 

پیاده کند ولی 2 تا ۳ تقاطع قبل پیاده می کند.
همکاران  گرامی دارای شماره های ۵۰۶****۹13، 
1۲3****۹13، ۶۰۵****۹3۶ و ۴3۵****۹13ضمن 
تشکر از ارتباط شما با خبرنامه فولاد به اطلاع می رساند 
پیام شما دریافت و جهت اخذ پاسخ برای مسئولان 

ذی ربط ارجاع گردید.

آغاز بهره برداری از دومین نیروگاه خورشیدی »کچاد« در اردکان
کنون آماده بهره برداری است. پروژه نیروگاه خورشیدی اردکان ازجمله طرح های سرمایه گذاری چادرملو است که به همت شرکت بین المللی  دومین نیروگاه خورشیدی ۱۰ مگاواتی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو در زمینی به مساحت ۱۵ هکتار در مجاورت مجتمع صنعتی چادرملو، در اردکان یزد احداث شد و ا

کس، ۴ عدد پست و یک عدد سوئیچ گیر ۲۰ کیلوولت استفاده شده است. معدنی و صنعتی سی پی جی پارس به عنوان یکی از بازوهای اصلی اجرایی و فنی مهندسی چادرملو احداث شده است. در ساخت این نیروگاه از ۱۴ هزار و ۹۳۰ پنل با ظرفیت ۶۷۰ وات، ۸۰ عدد اینورتر با ظرفیت ۱۲۵KW، چهل عدد کامباینر با

کید انجمن سنگ آهن بر بازنگری در نوع  تأ

توسعه زنجیره فولاد

و  تولیدکنندگان  انجمن  رئیس  کبریان  ا مهرداد 
کرد: نخستین و  کید  صادرکنندگان سنگ آهن ایران تأ
کتشاف، محدودیت زمین است  مهم ترین چالش ما برای ا
و همان طور که اخیراً ایمیدرو اعلام کرده تنها در ۷ درصد از 

کتشاف معادن هستیم. مساحت کشور، قادر به ا
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از واحد خبر روابط عمومی 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
انجمن  هیئت رئیسه  اعضای  همراه  به  وی  )ایمیدرو(، 
سنگ آهن در دیدار با سرپرست ایمیدرو با اشاره به اجرای 
طرح جامع فولاد گفت: محدودسازی مجوزهای جدید احداث 
واحدهای فولادی یکی از راهکارها برای استفاده بهینه مصرف 

سنگ آهن است.
وی با یادآوری نقش آفرینی ایمیدرو در ستاد فولاد، ادامه داد: 
به نظر می رسد با حمایت وزارت صمت، ستاد فولاد باید احیا 

شود تا بتوانیم تصمیمات اساسی را در آن ستاد اتخاذ کنیم.
رئیس انجمن سنگ آهن ایران افزود: باید با همکاری وزارت 
صمت، پروژه هایی با پیشرفت بالا اولویت داده شوند و مجوز 
کد فولادی با پیشرفت پائین، مورد بازنگری قرار  طرح های را

گیرند.
وی افزود: هم زمان ضمن توجه به ظرفیت تولید داخل 
ماشین آلات و تعیین سهم آن ها در تأمین نیازهای معدنکاران، 
تولید  تا  شود  تسهیل  معدنی  لات  ماشین آ ورود  شرایط 

سنگ آهن دچار وقفه نشود.
فکر  به  باید  اینکه  بر  کید  تأ با  سنگ آهن  انجمن  رئیس 
سرمایه گذاری های انجام شده در این زنجیره باشیم، گفت: 
چنانچه برنامه ای برای ابتدا و انتهای زنجیره داشته باشیم 

مشکلات بخش میانی نیز قابل حل شدن است.
کید بر اینکه توسعه کمی فولاد باید مهار شود،  کبریان با تأ ا
افزود: منطقی نیست که تنها به فکر افزایش آمار باشیم و خود 
را بدهکار اعداد کنیم. مثلاً به ظرفیت بالای تولید فولاد دست 
کتشاف، تأمین مواد اولیه، بازار مصرف داخلی و  یابیم، اما در ا
صادرات و انرژی دچار چالش های اساسی باشیم که این پدیده 

معنایی جز هدررفت منابع ندارد.
وی افزود: کشورهای جنوب خلیج فارس در حال تبدیل شدن 
به صادرکنندگان فولاد هستند که در کنار ترکیه، چین و روسیه 
رقابت شدیدی در بازارها ایجاد خواهند کرد از همین رو باید 
بتوانیم با همین ظرفیت های فعلی، به توسعه تولید فولادهای 

کیفی برسیم تا بازارهای فعلی را از دست ندهیم.
کبریان خاطرنشان کرد: روزگاری در شرایط »بُرد« در این زنجیره  ا
کنون به دلایل بین المللی و داخلی، چنین وضعیتی  بودیم؛ اما ا
فراهم نیست و باید تعارف را کنار بگذاریم و توسعه را با توجه به 

شرایط کنونی تعریف کنیم.

خبر کوتاه

www.irasin.ir

 ایـــــــراسیـــــــن
شبکه اطلاعات 
فـــــولاد ایـــــــران 

سرمایه گذاری فولاد مبارکه در احداث نیروگاه خورشیدی 
به نوعی یک حرکت بزرگ در حوزه مسئولیت اجتماعی است

جعفرزاده با اشاره به مسئولیت اجتماعی فولاد مبارکه گفت: این اقدام 
به نوعی یک حرکت بزرگ در حوزه مسئولیت اجتماعی و رفتن به سمت 
ک توسط صنایع بزرگ است و فولاد مبارکه پیشروترین صنعت  انرژی پا

ک در کشور است. کشور در حوزه خودتأمینی و رفتن به سمت انرژی پا
بومی سازی ظرفیت های نیروگاه و اشتغال زایی

وی افزود: ظرفیت نیروگاه آفتاب شرق در مقایسه با سایر نیروگاه های جهان 
کنون به دلیل پیشتازی سایر کشورها در  در رده پانزدهم قرار داشت و ا

این حوزه )به ویژه نیروگاه های بزرگ چین( در رده بیست و سوم قرار دارد.
سوددهی بالای سرمایه گذاری در انرژی خورشیدی

مدیرعامل شرکت صناپ با اشاره به دیگر مزیت های این نیروگاه ۶00 
مگاواتی که به همت فولاد مبارکه راه اندازی شده است، گفت: کل مالکیت، 
مدیریت، مهندسی و اجرای پروژه به صورت داخلی انجام می شود و 4 هزار 
نفر در حال حاضر مشغول به کار هستند تا این ظرفیت را به ثمر برسانند.

وی با اشاره به سوددهی بالای سرمایه گذاری در حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر گفت: بازگشت سرمایه در زمینه انرژی های تجدیدپذیر در 

کشور ما بین 4.۵ تا ۵ سال است.
جعفرزاده در پایان خاطرنشان کرد: با توجه شعار امسال که جهش تولید 
با مشارکت مردمی است، فولاد مبارکه برای نیروگاه های تجدیدپذیر 

کوچک تر با مشارکت مردم نیز برنامه ریزی کرده است.

مدیرعامل شرکت فولاد متیل خبر داد:
تولید سازه های نیروگاه های خورشیدی در دستور کار فولاد 

متیل
 

مدیرعامل شرکت فولاد متیل در پنل تخصصی سرمایه گذاری و راهکارهای 
راه اندازی نیروگاه های خورشیدی بزرگ مقیاس گفت: تولید سازه های 
نیروگاه های خورشیدی در دستور کار شرکت فولاد متیل قرار گرفته است.

محمد تاجمیر ریاحی اظهار کرد: فولاد متیل هم زمان با فولاد مبارکه 
تأسیس شد و شرکت های متعددی را در سراسر کشور راه اندازی کرده 
است و امروز 22 شرکت خدماتی زیرمجموعه این هلدینگ در نقاط 

مختلف کشور فعالیت دارند.
محمد تاجمیر ریاحی با بیان اینکه هلدینگ متیل به حوزه تولید انرژی 
برق نیز ورود کرده است، افزود: با بررسی روند تولید سازه های نیروگاه 
خورشیدی، تولید این سازه ها را با خریداری شرکت نام آوران مهر صنعت 
)از شرکت های سرمایه پذیر فولاد مبارکه( تحت پوشش مجموعه خود 

قرار داده ایم.
مدیرعامل شرکت فولاد متیل  گفت: در حال حاضر آمادگی طراحی و 
ساخت سازه های نیروگاه های خورشیدی را داریم. ما امروز در این حوزه 
دارای مزیت رقابتی هستیم و یکی از این مزیت ها این است که ما تحت 
پوشش فولاد مبارکه هستیم و به خوبی می توانیم از ورق های با کیفیت 

برای تولید این سازه ها استفاده کنیم.
وی با بیان اینکه با استفاده از ظرفیت شرکت نام آوران مهر صنعت از 
ظرفیت های علمی نیز برای تولید سازه های نیروگاهی استفاده می کنیم، 
کنون پروژه هایی با حدود تولید ۵0 مگاوات سازه را انجام داده ایم  افزود: تا

و تولید سازه با ۳0 مگاوات ظرفیت نیز در دستور کار است.

تاجمیر ریاحی با اشاره به لزوم بومی سازی سازه های نیروگاهی در کشور 
ابراز کرد: بسیاری از این سازه ها برای واردات با توانمندی های کشور طراح 
تولید شده و شاید مزیت هایی در سبک سازی و مقاوم سازی اول سازه 
داشته باشد که می توان آن را با بخشی از ضخامت و کیفیت جابه جا کرد.

وی تصریح کرد: ما در فولاد متیل ساخت داخلی سازه ها را به صورت کامل 
در دستور کار داریم تا از خروج ارز از کشور نیز جلوگیری کنیم.

کنون  مدیرعامل شرکت فولاد متیل با بیان اینکه شرکت فولاد متیل تا
سازه های مختلفی را تولید کرده است، افزود: برای مثال سازه محل فعلی 
نمایشگاه بین المللی اصفهان توسط یکی از شرکت های زیرمجموعه فولاد 

متیل تولید شده است.
کنون در حوزه ساخت سازه های نیروگاه  وی افزود: شرکت فولاد متیل تا
خورشیدی به صورت مستقیم حدود 40 تا ۵0 میلیارد تومان سرمایه گذاری 
کرده است. مجموعه سرمایه گذاری ها در شرکت فولاد متیل حدود ۵ هزار 
میلیارد تومان است و سرمایه گذاری سازه های نیروگاه خورشیدی نیز در 

قالب این سرمایه گذاری هاست.
تاجمیر ریاحی با بیان اینکه در حال حاضر برای تولید هر یک مگاوات 
برق خورشیدی باید سازه های آن را با ۳۵ هزار دلار وارد کشور کنیم، گفت: 
پیش بینی ما این است که باید در کشور تا ۳ سال آینده ۵ میلیون مگاوات 
برق تولید کنیم که برای واردات این تعداد سازه باید حدود 1۷0 تا 1۸0 

میلیارد دلار ارز از کشور خارج کنیم.
وی با اشاره به اینکه ما بیشتر در قالب تفاهم نامه با مجموعه ها در زمینه 
تولید سازه همکاری خواهیم داشت، افزود: این فعالیت ها شروع شده و 

پروژه هایی را در کشور داریم.
وی عنوان کرد: در چشم انداز کشور تولید 1۵ هزار مگاوات برق خورشیدی 
کنون تولید ۹ هزار مگاوات  برنامه ریزی شده است؛  این در حالی است که تا

برق به صورت طرح ارائه شده است.
مدیرعامل شرکت فولاد متیل با بیان اینکه ساخت نیروگاه 10 مگاواتی را 
در دستور کار داریم، اضافه کرد: امیدواریم این پروژه را با مشارکت بخش 

خصوصی و مردم به انجام برسانیم.
تاجمیر ریاحی در ادامه با بیان اینکه حدود ۸ ماه است که در زمینه 
تولید سازه ها ورود کرده ایم، گفت: سعی داریم این حوزه را هم پوشش 
دهیم و از ظرفیت شرکت های زیرمجموعه متیل در نقاط مختلف کشور 

استفاده کنیم.

نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی مطرح کرد:
اقدام خوب فولاد مبارکه در حوزه خودتامینی انرژی

، نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی در حاشیه   حمیدرضا فولادگر
بازدید از غرفه فولاد مبارکه در دومین نمایشگاه تخصصی انرژی های نو و 
گر بخواهیم در سطح ملی و استانی به سمت توسعه  تجدیدپذیر گفت: ا
و پیشرفت حرکت کنیم و رشد ۸ درصدی اقتصادی را محقق سازیم، 
باید به سمت پروژه های بزرگ و به ویژه تجدیدپذیر برویم و ازاین رو باید 
مرتب از سوی بخش صنعت، معدن، کشاورزی، حمل ونقل، اصناف و … 
تقاضای برق داشته باشیم. امروز نیز با محدودیت تولید برق حرارتی روبه رو 
هستیم و باید منابع تولید انرژی را متنوع کنیم و به سمت تولید انرژی های 
تجدیدپذیر برویم. برای توسعه کشور، منابع دولت محدود است و باید از 
منابع غیردولتی ازجمله صنایع بزرگ مانند فولاد مبارکه استفاده کنیم و 

خود این صنایع باید به فکر حل مشکل تأمین انرژی باشند. فولاد مبارکه 
در این زمینه ورود خوبی داشته و با راه اندازی نیروگاه ۹14 مگاواتی سیکل 
ترکیبی و ۶00 مگاواتی نه تنها برای رفع نیاز خود برنامه ریزی داشته، بلکه 

می تواند مازاد آن را در اختیار دیگر بخش ها قرار دهد.
رسیدن به رشد اقتصادی ۸ درصدی با وجود ناترازی های 

انرژی محقق نخواهد شد
وی در پنل تخصصی چالش ها و راهکارهای بهبود سیاست گذاری انرژی 
تجدیدپذیر در ایران نیز گفت: حدود 20 هزار مگاوات ناترازی برق داریم 
که  که جبران آن نیاز به زیرساخت و کمک بخش خصوصی دارد؛ چرا
با وجود ناترازی ها، رسیدن به رشد اقتصادی ۸ درصد در برنامه هفتم 

توسعه محقق نخواهد شد.
فولادگر اظهار کرد: فرصت سوزی بسیاری در توسعه و پیشرفت استان 
صورت گرفته و از قابلیت های موجود استان از جمله نیروی انسانی ماهر 
و متخصص، ظرفیت های بزرگ سخت افزاری، صنعتی، کشاورزی، صنایع 

غذایی، گردشگری و شرایط اقلیمی به خوبی بهره برداری نشده است.
وی افزود: هرچند این استان ظرفیت های بی شماری دارد و نگاه 
برخورداری به آن می شود، اما استفاده مناسبی از این ظرفیت ها نشده 
است. اصفهان جایگاه بالای خود را از دست داده و نیاز به هم افزایی 
بیشتری نسبت به امکانات موجود استان احساس می شود تا اصفهان 

بتواند پیشران توسعه باشد.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: نباید منتظر 
اعتبارات دولتی برای توسعه استان باشیم. همین که دولت تنها مجوز 
دهد و حمایت کند و ما را از حق واقعی استان محروم نکند و راه را برای 

سرمایه گذاری خصوصی هموار کند، کفایت می کند.
وی علت عدم استقبال بخش خصوصی را قیمت گذاری و به روز نشدن 
آن دانست و افزود: تسهیلات نامناسب و اینکه دولت خریدار اصلی است 

از جمله دلایل آن است.

مجری طرح های زیربنایی استان اصفهان تصریح کرد:
حمایت از دانش بنیان ها و تولید انرژی های تجدیدپذیر، گام 
بلند و نوآورانه ای فولاد مبارکه برای کمک به آینده کشور است

 علیرضا صلواتی، مجری طرح های زیربنایی استان اصفهان در حاشیه 
بازدید از غرفه شرکت فولاد مبارکه در دومین نمایشگاه تخصصی 
انرژی های نو و تجدیدپذیر گفت: یکی از افتخاراتی که به عنوان ایرانی و 
اصفهانی داریم این است که هرجا نامی از پیشرانی در موضوعات مختلف 
است، فولاد مبارکه در آن ورود کرده است. برخی از کارها به گونه ای است 
که همه کس توان انجام آن را ندارند و فولاد مبارکه همه آینده خود را در 
بحث های تجاری و منافع مادی نمی بیند. ورود این شرکت در حوزه 
، گام بلند و  حمایت از دانش بنیان ها و تولید انرژی های تجدیدپذیر
غ از سیاست های مسئولیت اجتماعی بوده و  نوآورانه ای است که فار
کمکی به آینده کشور است. امروز نام فولاد مبارکه با پیشرانی در موضوعات 

مختلف گره خورده است.
گفتنی است هم زمان با این نمایشگاه نیز چهاردهمین نمایشگاه 
تخصصی صنعت برق و اتوماسیون صنعتی برگزار شد. این نمایشگاه از ۳ 
تا ۶ مهرماه در محل نمایشگاه بین المللی استان اصفهان آماده پذیرایی 

از علاقه مندان بود.

محمد تاجمیر ریاحی
مدیرعامل شرکت فولاد متیل

 حمیدرضا فولادگر
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی

 علیرضا صلواتی
 مجری طرح های زیربنایی استان اصفهان

در حال حاضر، در شـرکت فـولاد متیـل،  آمادگی 
نیروگاه هـای  سـازه های  سـاخت  و  طراحـی 
خورشـیدی را داریـم. مـا امـروز در ایـن حـوزه 
دارای مزیـت رقابتـی هسـتیم و یکـی از ایـن 
مزیت ها این اسـت که مـا تحت پوشـش فولاد 
مبارکه هستیم و به خوبی می توانیم از ورق های 
بـا کیفیـت بـرای تولیـد ایـن سـازه ها اسـتفاده کنیـم.    
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تقدیر از شرکت فولاد آلیاژی ایران در اولین دوره جایزه ملی بهره وری انرژی برق
، تجهیزات برقی و  در نخستین همایش جایزه ملی بهره وری انرژی برق که با همکاری مشترک ساتبا و سازمان مدیریت صنعتی کشور در سازمان مدیریت صنعتی برگزار شد، از شرکت فولاد آلیاژی ایران تقدیر شد. در این دوره از همایش  از برترین های بهره وری در چهار بخش فرایندهای صنعتی و صنایع انرژی بر

لوازم خانگی، شرکت های دانش بنیان و فناور و پروژه های برتر صرفه جویی تقدیر شد. شرکت فولاد آلیاژی ایران در این همایش از بین ۲۰۴ شرکت به دلیل تلاش های این شرکت در خصوص بهره وری در انرژی برق و حرکت به سوی بهره وری بیشتر موفق به دریافت تقدیرنامه سه ستاره شد.

خبر کوتاه

بررسی راهکارهای چندگانه 

برای عبور از چالش های سنگ آهن

 در زنجیره فولاد

آقاجانلو در نشست با هیئت رئیسه انجمن سنگ آهن 
ایران بـه بررسـی راهکارهـای برون رفـت از چالش های پیش 

روی این حوزه پرداخت.
بـه گـزارش خبرنـگار فـولاد و بـه نقـل از دنیـای معـدن، سرپرسـت 
ایمیدرو ابتدا با برشمردن برخی از چالش های برجسته زنجیره 
کیـد کـرد: در حـوزه فـولاد بـا ناترازی هایـی مواجهیـم کـه  فـولاد تأ
اثـرات آن گام بـه گام وارد بخـش سـنگ آهن و حـوزه بالادسـتی 

می شـود.
به گفتـه وی، ایران به ظرفیـت تولید ۵0 میلیون تن فولاد دسـت 
یافته؛ اما تولید واقعی با ظرفیت کمتر از ۷0 درصد انجام می شود 
که ایـن امر بـا ورود کارخانه هـای جدید فولادی، تشـدید خواهد 

شد و کمبود سـنگ آهن بیش از شـرایط فعلی نمایان می شود.
آقاجانلـو ادامـه داد: ذخایـر فعلـی سـنگ آهن تـا حـدود 1۵ سـال 
دیگـر جوابگـوی تولیـد فـولاد اسـت؛ ایـن در حالـی اسـت کـه بـا 
کتشاف،  توجه به مواردی ازجمله محدودیت های زمین برای ا
فرسـودگی ماشـین آلات معدنـی و حفـاری و همچنیـن کمبـود 
نیروی متخصص در این حوزه ها، نیازمند راهکارهایی هستیم 

بـا بتوانیـم از چالش هـای آتـی عبـور کنیم.
وی نقـش تشـکل ها در ارائـه راه حل هـا را حیاتـی خوانـد و گفـت: 
بـا کمـک انجمـن سـنگ آهن و تجـارب موجـود قـادر بـه برطـرف 

کـردن موانـع هسـتیم.
سرپرسـت ایمیـدرو درعین حـال بـه وضعیـت تولیـدات چیـن 
اشـاره کـرد و گفـت: بـا توجـه بـه سیاسـت های انقباضـی آن 
، به زودی شـاهد رونـد روزافـزون صـادرات فولاد آن کشـور  کشـور
کنـون در اختیـار شـرکت های  بـه بازارهایـی خواهیـم شـد کـه ا

ایرانـی قـرار دارد.
وی بـا یـادآوری تنگناهـای روسـیه بـرای صـادرات فـولاد، اظهـار 
داشت: آن کشور نیز به سبب تحریم های موجود، قادر به ادامه 
صـادرات بـه اروپـا نیسـت و پیش بینـی می شـود بازارهـای حـوزه 
خاورمیانه و شمال آفریقا و حتی شرق آسیا را هدف هدف گذاری 

کنـون از تولیـدات ایرانی اسـتفاده می کنند. کند کـه ا
آقاجانلـو ادامـه داد: به موضوعات فـوق، کاهش قیمـت و رقابت 
تولیدکنندگان هم اضافه می شود که شرایط را برای شرکت های 

ایرانی پیچیده تر خواهـد کرد.
سرپرسـت ایمیـدرو گفـت: تأمیـن انـرژی هـم شـامل حـال کل 
صنعت اسـت که این امر هم بر روند تولید داخلی اثرگذار است و 
باید در یک فضای همفکری با حمایت وزارت صمت و ایمیدرو و 

حضـور تشـکل ها، راهکارهـا ارائه و پیاده سـازی شـوند.
آقاجانلـو با بیـان اینکـه بررسـی های مـا نشـان داده راه حل هایی 
بـرای این مسـائل وجـود دارند کـه می تواند حـال زنجیره فـولاد را 
بهبود ببخشد، گفت: فعال سازی معادن زیرزمینی سنگ آهن، 
اسـتفاده از باطله هـا و سـنگ آهن کم عیـار و همچنیـن ذخایـر 
هماتیتـی، دعـوت از تولیدکننـدگان ماشـین آلات معدنـی بـرای 
مشخص کردن سهم آن ها در تأمین نیازها، حمایت از فعالیت ها 
بـرای معدنـکاری فراسـرزمینی و تقویـت آمـوزش نیـروی انسـانی 
ازجملـه پیشـنهاد های ایـن سـازمان بـرای مهـار چالش هـای 

آتـی اسـت.
کیـــد کـــرد: ایمیـــدرو هیـــچ محدودیتـــی بـــرای اجـــرای  وی تأ
کتشـــافی،  برنامه هـــای آموزشـــی بـــرای دوره هـــای حفـــاری ا

ماشـــین آلات معدنـــی و... نـــدارد.
سرپرسـت ایمیـدرو خاطرنشـان کـرد: ایـن سـازمان از سـال های 
گذشته پیگیر احداث نیروگاه هایی در مناطق معدنی بوده و این 

امر نتایج قابل توجهی بـه همراه خواهد داشـت.
در ایـــن جلســـه، ســـمیه خلوصـــی بـــا ارائـــه گزارشـــی، رونـــد 
محدودیت هـــای مصـــرف فـــولاد در چیـــن و تأثیـــر آن بـــر 
بازارهـــای جهانـــی، تشـــدید رقابـــت در بازارهـــای صادراتـــی، 
ذخایـــر ســـنگ آهن ایـــران و تأثیـــر آن در تأمیـــن مـــواد اولیـــه و 
تولیـــدات زنجیـــره فـــولاد و... را ارائـــه کـــرد. همچنیـــن خدایـــار 
ـــژاد مدیرعامـــل شـــرکت تهیـــه و تولیـــد مـــواد معدنـــی ایـــران  کریم ن
ــر  ــه از ذخایـ ــتفاده بهینـ ــرای اسـ ــنهاد هایی بـ )ایمپاســـکو(، پیشـ

فعلـــی ســـنگ آهن و رشـــد تولیـــد آن ارائـــه کـــرد.
در ایـن نشسـت، اعضـای هیئت رئیسـه انجمـن سـنگ آهن 
گذاری پهنه های  همچنین پیشنهاد دادند ایمیدرو نسبت به وا
کتشـافی دقـت عمـل و تأمـل بیشـتری نشـان دهـد تـا از ورود  ا
بخش هـای غیرتخصصـی بـه ایـن حـوزه کـه قـرار اسـت ذخایـر 
جدیدی به سـنگ آهن کشـور اضافه کند، ممانعت ایجاد شود. 
علاوه بر این انجمن سنگ آهن خواهان حمایت از شرکت های 
بزرگ به عنوان پهلوانـان زنجیره فولاد شـد؛ به این دلیـل که این 
شـرکت ها بخشـی از خریدهـای خـود را از معـادن کوچـک تأمین 
می کنند کـه در صـورت مواجهه بـا بحران، معـادن کوچـک دچار 

آسـیب های فـراوان خواهنـد شـد. 

اعضای  با  جلسه  در  مبارکه،  فولاد  مدیرعامل 
هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل 
ایران گفت: فولاد مبارکه همواره منافع ذی نفعان، 
تأمین کنندگان و مشتریان خود را در نظر گرفته و تلاش کرده همواره 

دغدغه های آن ها را نیز مدنظر داشته باشد.
به گفته محمد یاسر طیب نیا، فولاد مبارکه بر این باور است که انجمن 
تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران یکی از مشتریان باسابقه فولاد مبارکه 
است؛ بنابراین مثل همیشه به گونه ای برنامه ریزی می کنیم که به عنوان 
یک اصل انکارناپذیر تعامل بهینه و تداوم این همکاری ها را مدنظر داشته 

باشیم و در روزهای سخت فعلی در کنار مشتریان خود باشیم.
کید بر اینکه در برخی از موارد مانند نحوه عرضه، قیمت گذاری  وی با تأ
و سایر موارد شرایط می تواند بهتر از این باشد تصریح کرد: در واقع در 

بسیاری از این موارد تصمیم گیرنده نهایی فولاد مبارکه نیست.
کید بر اینکه در بسیاری از تصمیم گیری ها شاهد این هستیم  طیب نیا با تأ
که کل زنجیره فولاد دچار خسران و مشکل می شود، افزود: به طورقطع 
در مواجهه با مشتریان، فولاد مبارکه همواره تسهیلگری در امر پرداخت 
آن ها را مدنظر داشته است؛ اما نباید فراموش کرد که فولاد مبارکه نیز برای 
تأمین هزینه های تولید و تأمین منابع موردنیاز برای اجرای طرح های 
توسعه خود نیاز به منابع مالی دارد و در حال حاضر آن ها را به صورت نقد 
پرداخت می کند؛ بنابراین مشتریان این شرکت نیز باید درک متقابلی از 

شرایط موجود داشته باشند.
چین با دامپینگ، محصولات خود را به بازارهای جهانی 

عرضه می کند
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه سخنان خود با اشاره به شرایط موجود 
کنون در شرایط رکود جهانی فولاد هستیم و  در بازار جهانی فولاد گفت: ا
مشاهده می کنیم که چین با دامپینگ، محصولات خود را به بازارهای 
جهانی عرضه می کند و بازار را به شدت تحت تأثیر قرار داده است. در 
چنین شرایطی فولاد مبارکه با در نظر گرفتن شرایط مشتریان خود و 
همچنین به منظور تعادل در بازار داخلی و برای تأمین منافع و منابع 
مالی خود ناچار است محصولات خود را به نوعی در بازار عرضه کند که 
امکان رقابت پذیری و درعین حال تعادل و آرامش را در بازار داخلی حفظ 
نماید. درعین حال نباید فراموش کنیم که فولاد مبارکه در همین شرایط 
بد بازار و روند نزولی قیمت محصولات فولادی، تمامی تجهیزات و اقلام 
مصرفی و همچنین انرژی موردنیاز خود را با قیمت روزافزون صعودی 

در حال تأمین است.
توان  افزایش  برای  همچنین  مبارکه  فولاد  کرد:  خاطرنشان  وی 
رقابت پذیری و تأمین نیاز مشتریان داخلی خود به سمت توسعه سبد 
محصولات خود با قیمت تمام شده کمتر حرکت کرده تا مشتریان مجبور 
نباشند محصولات موردنیاز خود را با استفاده از منابع ارزی از خارج از 

کشور وارد کنند.
طیب نیا در بخش پایانی سخنان خود  گفت: قطعاًدرک متقابل شرایط 
یکدیگر می تواند شرایطی فراهم کند که هم فولاد مبارکه و هم انجمن 

تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران به تعهدات خود به خوبی عمل کنند.

رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران در 
بازدید از فولاد مبارکه مطرح کرد:

تحکیم تعامل فولاد مبارکه و انجمن تولیدکنندگان ایران برای 
عبور از بحران جهانی فولاد

 رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران، 
روز چهارشنبه 4 مهرماه، به همراه سایر اعضای هیئت مدیره این انجمن، 
ضمن بازدید از خطوط تولید و طرح های توسعه در دست اجرای این 
شرکت، در جلسه ای با مدیرعامل و معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه، 

دغدغه ها و دیدگاه های این انجمن را مطرح کرد.
محسن ابویی، در مصاحبه با خبرنگار فولاد، ضمن قدردانی از زحمات 
کارکنان فولاد مبارکه و با بیان اینکه این انجمن یکی از  مدیران و 
بزرگ ترین مشتریان فولاد است گفت: امروز بازدید خوبی از خطوط 
تولید و توسعه های در دست اجرای این کارخانه داشتیم. همچنین در 
جلسه ای با مدیرعامل و معاونت فروش و بازاریابی این شرکت مباحث 

موردنظر مطرح شد و به خوبی مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت.
ابویی گفت: در جلسه امروز دغدغه های اعضای این انجمن به اطلاع 
که مدیرعامل فولاد مبارکه به بازار  مدیریت فولاد مبارکه رسید و ازآنجا
فعلی مسلط بودند، با درک بسیار خوب از این شرایط، برای رفع این 
دغدغه ها قول مساعد دادند تا بتوانیم با همکاری و تعامل سازنده، از 

شرایط رکود جهانی در بازار فولاد عبور کنیم.
رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران میزان 
همکاری فولاد مبارکه با انجمن لوله و پروفیل را عالی خواند و گفت: 
در حال حاضر کار به صورت حرفه ای در حال انجام است و امیدواریم 
ح شد، این  باتوجه به موضوعاتی که در بازدید و جلسه امروز مطر
همکاری ها افزایش یابد و زنجیره تولید، قیمت گذاری و عرضه بتواند بهتر 

از قبل به کار خود ادامه دهد.

دبیر انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران مطرح 
کرد:

تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران بیش از ۹۰ درصد محصولات 
موردنیاز خود را از طریق فولاد مبارکه تأمین می کنند

دبیر انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران نیز در جریان 
بازدید از فولاد مبارکه و جلسه با مدیرعامل و معاونت فروش و بازاریابی 
فولاد مبارکه گفت: تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران بیش از ۹0 درصد 

محصولات موردنیاز خود را از محصولات فولاد مبارکه تأمین می کنند.
آنوش رحام گفت: امروز به همراه سایر اعضای این انجمن بازدید بسیار 
خوبی از خطوط تولید و طرح های توسعه در دست اجرای فولاد مبارکه از 
جمله پروژه نورد گرم شماره 2 این شرکت داشتیم؛ پروژه ای که امیدواریم 

هرچه سریع تر به بهره برداری برسد.
وی انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران را یکی از ذی نفعان اصلی و 
بزرگ ترین مشتری پروژه نورد گرم 2 و به طورکلی محصولات فولاد مبارکه 
دانست و گفت: به همین منظور ما نیز تسهیلگری در اجرای این پروژه را 
کمیتی پیگیری می نماییم و امیدواریم این تأخیرها با  از دستگاه های حا

مدیریت خوب فولاد مبارکه جبران شود.
دبیر انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران با بیان اینکه پروژه نورد 
گرم شماره 2 فولاد مبارکه در حال حاضر از پیشرفت خوبی برخوردار است 
گفت: این شرکت افتخار صنعت فولاد ایران است و ما از همکاری با این 

شرکت بسیار مسروریم.
وی در خصوص نتایج جلسات اعضای انجمن با مدیرعامل و معاون 
فروش و بازاریابی فولاد مبارکه نیز گفت: ما همواره در جلسات متعددی 
به صورت دوره ای و هر زمان که نیاز بوده با مدیریت فولاد مبارکه 
چالش های موجود را مورد بررسی و تبادل نظر قرار می دهیم و در 
شرایط فعلی هم که با رکود در بازارهای جهانی مواجهیم، حفظ و توسعه 
بازارهای صادراتی لوله و پروفیل را که عموماً با ورق های کیفی فولاد 
مبارکه انجام می شود در دستور کار داریم. همچنین در حال حاضر 
ترسیم یک  چشم انداز موفق تر برای هر دو سازمان برای بازه های زمانی 
سه ماهه، شش ماهه و سالانه را در نظر داریم که امیدواریم با حمایت های 

مدیرعامل فولاد مبارکه این راهبردها به خوبی عملیاتی گردد.
رحام خاطرنشان کرد: همواره با همکاری های خوب فولاد مبارکه طی 
جلسات و تفاهم نامه ها، اقدامات لازم در راستای تأمین پایدار و پاسخ 
مؤثر به تقاضای واحدهای زیرمجموعه انجمن را به عنوان اولویت 
مشترک در دستور کار قرار دادیم و در همین زمینه توافقات خوبی برای 
بهره مندی اعضای انجمن از روش های نوین تأمین مالی و کمک به 
سرمایه در گردش صنعت صورت گرفت که جا دارد از همکاری و تعامل 
ویژه ای که معاون فروش و بازاریابی فولاد مبارکه و مدیران این معاونت 
از بدو قبول مسئولیت با انجمن داشتند، تشکر و قدردانی کنم. در 
جلسه پنج ساعته فی مابین توافقات ارزنده ای مورد بررسی و تبادل نظر 

قرار گرفت.
رحام خاطرنشان کرد: اعضای این انجمن با بیش از 20 میلیون تن 
ظرفیت تولید در ۵0 سال گذشته بیش از ۷40 هزار کیلومتر شبکه خطوط 
گازرسانی و 4۸ هزار کیلومتر خطوط قطور انتقال گاز، به علاوه ۷20 هزار 
کیلومتر شبکه آبفا، ایران را به یکی از بزرگ ترین دارندگان شبکه دسترسی 
گاز و توزیع انرژی سرزمینی در دنیا مبدل ساخته است. همچنین تولید و 
صادرات انواع پایپ و پروفیل های ساختمانی و صنعتی بخشی از کارنامه 

خدمات این صنعت تکمیلی بوده است.
وی در پایان یادآور شد اهتمام جدی دو طرف بر تعامل و ترسیم 
راهبرد مشترک باتوجه به چشم انداز رکود عمیق در بازارهای جهانی 
است؛ ضمن اینکه یکی از لازمه های مدیریت موفق و امکان مواجه با 
چالش های پیشِ  رو این است که از سوی مسئولان با اهداف تنظیم 

مقطعی بازار، مشکلات بزرگ تری برای نظام تولید ایجاد نگردد.

محسن ابویی
 رئیس هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران

محمد یاسر طیب نیا
مدیرعامل فولاد مبارکه 

آنوش رحام
دبیر انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران

فولادمبارکهدرروزهایسخت،کنارمشتریانخوداست
مدیرعامل فولاد مبارکه در جلسه با اعضای هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان لوله و پروفیل ایران:

در آستانه فرارسیدن هفتم مهرماه، روز آتش نشانی و 
ایمنی ، حسین مدرسی فر،  مدیر بهداشت حرفه ای، 
ایمنی و محیط زیست فولاد مبارکه )HSE( در پاسخ به 
سؤالات خبرنگار فولاد، به تشریح جایگاه ایمنی و آتش نشانی در فولاد 
مبارکه و مقایسه با سایر فولادسازان داخلی و بین المللی پرداخت. 

ماحصل این گفت وگو در ادامه می آید:
درباره دیدگاه فولاد مبارکه به ایمنی کارکنان توضیح دهید.

در دنیای امروز، نیروی انسانی ماهر به عنوان ارزشمندترین سرمایه برای 
دست یابی به اهداف توسعه پایدار شناخته می شود. به همین دلیل، 
حفظ و ارتقای ایمنی و سلامت کارکنان از طریق ایجاد محیطی ایمن 
و سالم از اولویت های اصلی هر سازمان به شمار می آید. شرکت فولاد 
مبارکه به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده فولاد در خاورمیانه و شمال آفریقا 
و عضو انجمن جهانی تولیدکنندگان فولاد )WORLD STEEL(، در 
مسیر تعالی سازمانی و ارتقای ایمنی و سلامت کارکنان همواره گام های 
مهمی برداشته و اهمیت ویژه ای برای ایمنی و آتش نشانی در محیط 

کاری خود قائل است.
چه برنامه ها و اقداماتی در این زمینه انجام شده است؟

در راستای این اهداف، شرکت فولاد مبارکه طی سال های اخیر با اجرای 
برنامه های جامع در حوزه ایمنی و سلامت محیط کار، موفق به بهبود 
شرایط کاری و ارتقای سلامت کارکنان شده است. این شرکت هم راستا 
با استراتژی های انجمن جهانی تولیدکنندگان فولاد، برنامه های 
پنج ساله ای را در حوزه ایمنی به اجرا گذاشته و به عنوان اولین دارنده 
گواهینامه بین المللی ISO 45001:2018 در ایران، توانسته است در سال 
1402 با ثبت شاخص تکرار حادثه به میزان FR( 0.۸1۳(، بهترین عملکرد 

کنون در این زمینه ثبت کند. خود را از ابتدای بهره برداری تا
چه برنامه های جدید دیگری در دست اجراست؟

با توجه به اهمیت مدیریت ایمنی فرایند در پیشگیری از حوادث فرایندی، 

فولاد مبارکه در حال استقرار سیستم مدیریت ایمنی فرایند )PSM( است. 
این اقدام به منظور مقابله با حوادثی مانند نشت مواد شیمیایی، انفجار و 

آتش سوزی در فرایندهای تولیدی صورت گرفته است.
وضعیت شرکت فولاد مبارکه در مقایسه با سایر 

شرکت های بین المللی در این حوزه چگونه است؟
»آرسلومیتال« و »تاتااستیل« به عنوان دو شرکت پیشرو در صنعت فولاد 
جهان، دارای سیستم های مدیریت ایمنی پیشرفته ای هستند و به طور 
مداوم در حال بهبود هستند. این شرکت ها با بهره گیری از فناوری های 
نوین و استانداردهای سخت گیرانه برای تأمین کنندگان و پیمانکاران 
خود، توانسته اند در کاهش حوادث و بهبود ایمنی محیط کار عملکرد 

موفقی داشته باشند.
در مقایسه با این شرکت ها، فولاد مبارکه نیز با توجه به زیرساخت ها و 
سیستم های ایمنی پیشرفته ای که طی سال ها توسعه داده است، 
به عنوان یکی از شرکت های پیشرو در صنعت فولاد ایران شناخته می شود 
و همواره در تلاش است تا با افزایش سرمایه گذاری در حوزه ایمنی و 

استفاده از فناوری های نوین، به استانداردهای بین المللی دست یابد.
فولاد مبارکه چه برنامه ها و دستورالعمل های راهبردی در 

حوزه ایمنی و آتش نشانی تعریف و عملیاتی کرده است؟
به طورکلی این برنامه ها عبارت اند از:

- تدوین برنامه پنج ساله ایمنی: فولاد مبارکه با تدوین برنامه های 
جامع پنج ساله ایمنی، گام های مؤثری در جهت توسعه ایمنی محیط 
کار برداشته است. این برنامه ها بر مدیریت ایمنی فرایند، استفاده از 

فناوری های دیجیتال و بهبود رفتارهای ایمن متمرکزند.
- شناسایی خطرات و ارزیابی ریسک ها: این شرکت با تدوین 
فرایندهای سیستماتیک برای شناسایی و ارزیابی ریسک های ایمنی 
شغلی و فرایندی، موفق به پیشگیری از بروز حوادث شده و مدیریت 

ریسک های فرایندی را به طور مداوم در دستور کار خود قرار داده است.

- کنترل رفتارهای ناایمن با رویکرد تحول دیجیتال: تحلیل داده های 
به دسـت آمده از بازرسـی های ایمنی و اقدامـات کارکنان نشـان می دهد 
که رفتارهای ناایمن یکی از عوامل اصلی بروز حوادث است. در این راستا، 
شـرکت با بهره گیری از هـوش مصنوعـی و تکنولوژی های نویـن در جهت 

شناسایی و کنترل رفتارهای ناایمن گام برداشته است.
- به روزرسانی تجهیزات ایمنی و آتش نشانی: سرمایه گذاری در 
تجهیزات جدید ایمنی و برنامه ریزی منظم برای تست و نگهداری 
سیستم های اعلام و اطفای حریق از دیگر اقدامات استراتژیک این 

شرکت است.
فولاد مبارکه در حوزه آتش نشانی چه دستاوردهایی 

داشته است؟
به طورکلی این دستاوردها را می توان در این موارد خلاصه کرد: استقرار 
 OHSAS استانداردهای ایمنی بین المللی؛ دریافت گواهینامه های
18001 و ISO 45001؛ برگزاری دوره های آموزشی تخصصی و همایش های 

ایمنی؛ ارتقای تجهیزات آتش نشانی و ایمنی.
در حوزه آتش نشانی تعامل فولاد مبارکه با شهرها و 

شهرک های صنعتی پیرامونی چگونه است؟
فـولاد مبارکه به عنوان یک شـرکت مسـئولیت پذیر اجتماعـی، در هنگام 
بروز حـوادث و بحران هـا، همکاری هـای گسـترده ای بـا نهادهای محلی 
و شـهرک های صنعتـی پیرامونـی داشـته اسـت. ایـن شـرکت بـا مشـارکت 
در عملیات امـداد و نجـات و اطفـای حریـق متعـددی در منطقه، نقش 
مؤثری در ارتقای ایمنی و بهبود کیفیت زندگی در منطقه ایفا کرده است.

سخن پایانی شما؟
به عنوان مدیر HSE شرکت فولاد مبارکه، ضمن گرامیداشت روز ملی ایمنی 
و آتش نشانی، بر این باوریم که ایمنی مسئولیت همگانی است. با تلاش 
جمعی و همدلی می توانیم به محیط کاری ایمن تر و سالم تر دست یابیم 

و الگوی مناسبی برای دیگر صنایع باشیم.

حسین مدرسی فر
مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و 

محیط زیست فولاد مبارکه

ی های انجمن جهانی تولیدکنندگان فولاد برنامه های حوزه ایمنی فولاد مبارکه؛ هم راستا با استراتژ
مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست فولاد مبارکه مطرح کرد:
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بهره برداری از خط تولید لوله بدون درز شرکت صنایع فولاد آلیاژی پاسارگاد
خط تولید لوله بدون درز شرکت صنایع فولاد آلیاژی پاسارگاد با ظرفیت تولید ۱۵۰ هزار تن در سال به بهره برداری رسید. این کارخانه با قابلیت تولید لوله های بدون درز از سایز ۲.۵ تا ۸ اینچ با ضخامت های ۴.۵ تا ۲۰ میلی متر وارد چرخه تولید شده است. لوله های بدون درز در پروژه های ساختمانی، مکانیکال و 

صنایع نفت و گاز کاربرد دارند. مجموعه صنایع فولاد آلیاژی پاسارگاد تا پایان سال جاری با راه اندازی تجهیزات فرایندهای تکمیلی ازجمله عملیات حرارتی، رزوه زنی و تست، قادر به تولید لوله های نفتی جهت کیسینگ و تیوبینگ طبق استاندارد ایزو ۱۱۹۶۰ خواهد بود.

۴1

15

۴7۸

واردات زغال سنگ هند در جولای با ۴1 درصد 
افزایش به ۲۵.۲3 تن رسید

واردات زغال سنگ بدون کک در بحبوحه کاهش قیمت ها 
در بازار بنادر، روند صعودی را نشان داد. 

به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از آرتان پرس، براساس داده های 
جمع آوری شده توسط خدمات mjunction پلتفرم تجارت 
الکترونیک B2B، واردات زغال سنگ هند در ماه جولای با 40.۵۶ 
درصد افزایش به 2۵.2۳ میلیون تن رسید. واردات این ماده 

به هند در ماه مشابه سال مالی گذشته 1۷.۹۵ تن بوده است. 
طبق اعلام پلتفرم mjunction، واردات زغال سنگ بدون کک در 
بحبوحه کاهش قیمت ها در بازار بنادر، روند صعودی نشان داده 
است. بااین حال، به دلیل تقاضای کم کارخانه های فولاد، حجم 
زغال سنگ کک شده کاهش یافت. از کل واردات در ماه جولای، 
سهم زغال سنگ غیرکک 1۶.۵2 تن در مقابل 10.1۶ تن واردات در 
ماه مشابه سال قبل بود. حجم واردات زغال سنگ کک 4.۸1 تن 

در مقابل ۵.0۳ تن در ژوئیه سال گذشته بود.

قیمت جهانی سنگ آهن 1۵ دلار کاهش می یابد

قیمت جهانی سنگ آهن بر اساس پیش بینی مؤسسه 
کس در سه ماه باقیمانده از سال ۲۰۲۴ 1۵ دلار  گلدمن سا

کاهش خواهد داشت.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایراسین، مؤسسه گلدمن 
کس پیش بینی قیمت سنگ آهن خود را برای سه ماهه چهارم  سا
سال 2024 با 1۵ دلار کاهش به ۸۵ دلار در هر تن تنزل داد؛ آن هم 
با وجود اینکه تقاضا از سوی مصرف کننده اصلی ،یعنی چین در 
حال تثبیت است. موجودی سنگ آهن بنادر چین احتمال افت 

کتبر را افزایش می دهد. قیمت بیشتر این ماده اولیه در ا
همچنین احتمال کاهش صادرات یک ریسک کلیدی برای 
تولید فولاد چین در سال آینده است. با توجه به اینکه افزایش 
حمایت از جانب تقاضای داخلی بعید به نظر می رسد، این امر 
می تواند منجر به کاهش بیشتر تقاضای سنگ آهن چین شود. 
علی رغم کاهش صادرات از هند، مازاد عرضه سنگ آهن به دلیل 
تقاضای کم همچنان ادامه دارد. ایجاد تعادل در بازار مستلزم 
کاهش تولید از سوی تولیدکنندگانی است که هزینه تولیدشان 
نیز پایین تر است؛ اما برای تحقق این امر، قیمت سنگ آهن باید 

بیشتر کاهش یابد.

صدور ۴۸۷ مجوز جهت کشف معادن جدید در 
قزاقستان

قزاقستان در جدیدترین اقدام خود مجوز کشف و بهره برداری 
از صدها معادن لیتیوم، کبالت، منگنز، نیکل و گرافیت را صادر 
کرد. براساس اطلاعات منتشرشده توسط وزارت صنعت و 
معدن قزاقستان، تعداد مجوزهای صادرشده در این کشور 
جهت کشف و بهره برداری از معادن جدید در سال ۲۰۲۴ به 

۴۸۷ مجوز افزایش یافت.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایراسین، دولت قزاقستان 
به تازگی مجوز کشف و بهره برداری از معادن جدید را صادر کرد. 
قزاقستان نهمین کشور بزرگ جهان از نظر مساحت محسوب 
می شود که دارای ذخایر ۹0 درصدی عناصر جدول تناوبی 
است. این کشور آسیایی نقش بسزایی در صادرات فرو آلیاژها، 
طلا و مس دارد و مقامات این کشور در تلاش اند با کشف معادن 
جدید میزان صادرات سنگ های معدنی را افزایش دهند. در واقع 
تحریم روسیه توسط کشورهای اروپایی باعث شده قزاقستانی ها 
درصدد گرفتن جایگاه آن در بازار جهانی باشند و عنوان بزرگ ترین 

صادرکنندگان سنگ های معدنی در دنیا را از آن خود کنند.

درصد

دلار

دلار

ناحیه  پیمانکاران  ایمنی  ارتقای  فصلی  جلسه 
حمل ونقل و پشتیبانی، با حضور مدیریت ارشد 
خدمات فنی و پشتیبانی، مدیران و مسئولین ناحیه 
حمل ونقل و پشتیبانی، بهداشت حرفه ای ایمنی و محیط زیست 
کارشناسان ایمنی پیمانکاران ناحیه  )HSE(، مدیران پروژه و 

حمل ونقل و پشتیبانی در سالن شاهد شرکت برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، در ابتدای جلسه محمدکاظم صباغی مدیریت 
ارشد خدمات فنی و پشتیبانی، ضمن قدردانی از تلاش پیمانکاران و 
کارکنان ناحیه حمل ونقل و پشتیبانی که زمینه ساز تحقق برنامه های 

تولید و تعمیرات شده اند، بر ارائه خدمات ایمن، بازنگری و آموزش 
کید  دستورالعمل های ایمنی و به روزرسانی مکانیسم ها در ارتقای ایمنی تأ
ک اقتصادی جهت ارتقای مدل مکانیسم ها را  کرد و تنها لحاظ کردن ملا

بدون لحاظ مسائل ایمنی خطا دانست.

رسول شفیع زاده مدیر حمل ونقل و پشتیبانی فولاد مبارکه
پیشگیری از بروز رفتار ناایمن با برگزاری جلسات روزانه

در ادامـه ایـن جلسـه، رسـول شـفیع زاده مدیـر حمل ونقـل و پشـتیبانی 

فـولاد مبارکـه، ضمـن تبییـن علـل بـروز حادثـه در حـوزه حمل ونقـل، 
اقداماتی همچون حضور میدانی مدیران پروژه، فورمن ها و کارشناسان 
ایمنـی و نظارت بـر ایمنی فعالیت هـا و برگـزاری جلسـات روزانـه مؤثـر را در 
پیشـگیری از بـروز رفتـار ناایمـن مهـم برشـمرد و بـر اجـرای بازرسـی های 
روزانه، رفع مغایرت مکانیسـم ها و تسـریع در ارتقای مدل مکانیسـم ها، 
برگـزاری جلسـات بـا نواحـی تولیـد جهـت شفاف سـازی نقـش آن هـا در 
ایمن سـازی محیط عملیاتی مکانیسـم ها و پیگیری مخاطرات موجود 

کیـد کـرد. تأ
پس از آن رستمی، کارشناس ایمنی حمل ونقل و پشتیبانی، گزارش 

وضعیت عملکرد پیمانکاران در حوزه ایمنی و درس آموخته های حوادث 
به خیر گذشته را ارائه کرد و در ادامه، شرکت های امید طالخونچه و 
روزافزون گزارشی از برنامه ها، چالش ها و اقدامات خود را در حوزه ایمنی 

ارائه نمودند.
 در پایــان، کیانــی، رئیــس ایمنــی و آتش نشــانی و بهداشــت حرفه ای، 
ــزوم  ــه ل ــه  تلــخ و تأثربرانگیــز   معــدن طبــس، ب ضمــن اشــاره بــه حادث
رعایــت کلیــه قوانیــن و مقــررات و الزامــات قانونــی، بــر پیگیــری مؤثــر 
تمامــی مــوارد ایمنــی  جهــت کاهــش رفتارهــای ناایمــن کارکنــان 

کیــد کــرد.  تأ

تلاشپیمانکارانوکارکنانناحیهحملونقلوپشتیبانی،زمینهسازتحققبرنامههایتولیدوتعمیرات
مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی در جلسه ارتقای ایمنی پیمانکاران ناحیه حمل ونقل و پشتیبانی:

ویژه برنامه هفته دفاع مقدس در فولاد مبارکه با 
سخنرانی سردار رمضان شریف، رئیس مرکز اسناد و 
تحقیقات دفاع مقدس، در جمع کارکنان شرکت فولاد 

مبارکه روز چهارشنبه، چهارم مهرماه برگزار شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، رئیس مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس با 
بیان اینکه دفاع مقدس علی رغم مشکلات، برکات زیادی هم برای کشور 
به همراه داشته است گفت: این شرکت یکی از دستاوردهای انقلاب 
است. قبل از انقلاب چنین زیرساختی وجود نداشته و این شرکت در 

اوج جنگ و تحریم های ظالمانه ساخته شده و بسیار افتخارآمیز است.
سردار رمضان شریف گفت: گزارش کامل و شوق انگیز مدیرعامل فولاد 
کی از آن است که تولید  مبارکه در خصوص فعالیت و محصولات شرکت حا
انواع محصولات با کاربردهای مختلف در این شرکت در حال انجام است 

و نیاز بسیاری از صنایع کشور را در این حوزه برطرف می سازد.
وی افزود: در مجموعه شرکت فولاد مبارکه در حوزه تولید و توسعه 
اقدامات قابل تحسینی توسط کارکنان و نیروهای بومی به ثمر رسیده 
کید مکرر مقام معظم رهبری در خصوص اهمیت جهاد  که با توجه به تأ
تبیین، نیاز است همگی برای اطلاع مردم از این دستاوردهای غرورآفرین 
تلاش کنیم. همچنین به نظر می رسد باید مؤثرین و افراد مرجع در 

اطلاع رسانی دستاوردهای امیدآفرین فولاد مبارکه مشارکت کنند.
رئیس مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس با بیان اینکه فولاد مبارکه 
برای ۳۵ هزار نفر به صورت مستقیم و 400 هزار نفر به صورت غیرمستقیم 

اشتغال زایی کرده است، خاطرنشان کرد: این اعداد قابل توجه است و نیاز 
است در قالب اردوهای راهیان پیشرفت، دانشجویان، اساتید و به ویژه 

مدیران ارشد رسانه های ملی از این شرکت بازدید کنند.
وی تصریح کرد: یکی از رویکردهای بسیار خوب فولاد مبارکه نقش آفرینی 
در حوزه مسئولیت های اجتماعی است. این شرکت به ویژه در زمینه رونق 
و توسعه مدارس و ورزشگاه ها و بهبود وضعیت آب آشامیدنی روستاها 
در گستره استان اصفهان، تلاش های خوبی انجام داده است که باید 

به اطلاع مردم برسد.
کید کرد: باید برای مقابله با عملیات روانی و  سردار رمضان شریف تأ
رسانه ای دشمن که با یک خبرسازی که صحت وسقم آن تأیید نشده 
و برای افکار عمومی فضاسازی می کند، تلاش کنیم فعالیت های فولاد 

مبارکه را اطلاع رسانی کنیم.
وی همچنین در جمع نمازگزاران مسجد جامع فولاد مبارکه، در این 
ویژه برنامه، به بیان خاطراتی از شهدا و رزمندگان و تلاش آن ها برای اینکه 
اجازه ندهند دشمنان به اهداف مدنظرشان برسند، پرداخت و گفت: 
دشمنان برای پیشرفت کشور فرش قرمز پهن نکرده اند. کارهای بزرگی 
در جمهوری اسلامی انجام شده است که دشمنان کوچک می شمارند 

و از کمبودها بحران های بزرگ می سازند.
گفتنی است هم زمان با حضور  سردار رمضان شریف در فولاد مبارکه، 
با همراهی جمعی از مدیران شرکت، از سامانه یکپارچه اذان در سطح 

شرکت  رونمایی شد. 

ین و  افراد مرجع باید در اطلاع رسانی  مؤثر
ین فولاد مبارکه مشارکت کنند دستاوردهای امیدآفر

سردار رمضان شریف در ویژه برنامه هفته دفاع مقدس فولاد مبارکه:

رئیس واحد آهن سازی مجتمع فولاد سبا از ثبت رکورد 
جدید   ماهانه تولید به میزان  1۴۵ هزار و ۹۰۴ تن آهن 
اسفنجی در مجتمع فولاد سبا در شهریورماه سال 
جاری خبر داد و یادآور شد رکورد قبلی این واحد با تولید 1۴۵ هزار و 1۹ 

تن آهن اسفنجی در خردادماه 1۴۰3 به ثبت رسیده بود.
فرهاد رجبی،ضمن قدردانی از حمایت های مدیریت فولاد مبارکه و 
فولاد سبا و با قدردانی از تلاش جمعی همه کارکنان در ثبت این رکورد، 
درخصوص عوامل تأثیرگذار در این افتخارآفرینی گفت: کنترل بهینه 
فرایند تولید، استفاده از دانش و تجربه کارکنان، بهینه سازی میکس گندله 
ورودی به احیا و تطبیق شرایط عملیاتی به همراه دستورالعمل ها بخشی 

از اقدام هایی بود که برای تحقق این مهم انجام شد.
فرهاد رجبی افزود: همچنین با همکاری تیم های تولید و پشتیبانی 
توانستیم با رصد و بررسی به موقع آنالیزهای کیفی گندله ورودی به سبا، 
برنامه ریزی صحیح و مؤثر در راستای میکس سازی گندله و میکس 
ورودی آن به واحد احیا، افزایش تولید را رقم بزنیم و کنترل بهینه فرایند 

تولید را در دست بگیریم.
وی از آماده بودن تجهیزات با تمام ظرفیت به عنوان یکی دیگر از عوامل 
کثری در نیمه سال جاری یاد و اضافه کرد:  مؤثر در رسیدن به تولید حدا
بازرسی های مدون و به موقع و برنامه ریزی در راستای افزایش کیفی 
و تعمیرات، بررسی توقفات اضطراری و کاهش آن ها، انجام به موقع 
آنالیزهای خرابی، اصلاح و بهینه سازی استانداردهای تعمیراتی با توجه 

به اقدامات اصلاحی به هدف تولید بیشتر کمک شایانی کرد.
کثر  رئیس آهن سازی مجتمع فولاد سبا در خاتمه افزود: تولید با حدا
ظرفیت در شهریورماه، در فرایندی بدون مخاطره و ایمن و توجه ویژه به 
دستورالعمل های عملیاتی صورت گرفت تا شاهد تولید 14۵ هزار و ۹04 تن 

آهن اسفنجی در یک ماه باشیم.

فرهاد رجبی
رئیس واحد آهن سازی مجتمع فولاد سبا 

دست یابی به رکورد ماهانه تولید 1۴5 هزار و ۹0۴ تن 
آهن اسفنجی در مجتمع فولاد سبا
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ظهور قطب جدید تولید اسلب آلیاژی در جنوب غرب کشور
کثر تولید این شرکت در عمر دوساله بهره برداری، ۷۵۰۰ تن در ماه بوده  شرکت فولاد جهان آرا اروند توانست با اتکا به دانش جوانان بومی رکورد تولید ۲۵۰۰ تن اسلب عریض فولادی را ثبت کند. این مهم با رکورد ۱۱ ذوب در یک روز که بیش از ۵۰ درصد ظرفیت روزانه را در برمی گیرد در حالی محقق شد که حدا

است. از دیگر اتفاقات مهم نیز می توان به عقد قرارداد با شرکت نورد و لوله اهواز توسط مدیرعامل فولاد جهان آرا اروند در روزهای اخیر اشاره کرد که این اتفاق بیانگر ورود پرفشار اسلب تولیدی جهان آرا اروند در بازار فولاد کشور است.

گزارش

چهار عامل بحران زا در صنعت فولاد چین

 در گفت وگـوی خـود بـا 
ً
شـماری از فعـالان بـازار اخیـرا

مؤسسـه »Fastmarkets« اعـلام کردند که علی رغم افزایش 
قیمت برخی محصولات فولادی در روزهای اخیر، چشم انداز 
بـازار فلـزات آهنـی در چیـن نزولـی خواهـد بـود. در همیـن 
خصوص، در گـزارش پیـش رو چهـار دلیـل اصلی را که نشـان 
می دهـد صنعـت فـولاد چیـن بـا بحـران روبـه رو اسـت، مـورد 

ارزیابی و بررسی قرار خواهیم داد.
چشم انداز منفی برای روند تقاضای فولاد در بازار 

چین
کتبر، حجم تقاضا برای  در حال عادی و طی ماه های سپتامبر و ا
فولاد در چین به اوج خود می رسد. بااین حال، چنین مسئله ای 
ک  چندین سـال اسـت که بـه دلیل عملکـرد ضعیف بخـش املا
چین اتفاق نیفتاده است. طبق گزارش یک مؤسسه تحقیقاتی 
ک  صنایع محلی، حجم فـروش در میان 100 توسـعه دهنده املا
گوسـت 2024، حـدود 2.4۳ درصـد نسـبت  برتـر در چیـن در مـاه آ
بـه مـاه جـولای و حـدود 22.1 درصـد نسـبت بـه مـدت مشـابه 
سال 202۳ کاهش داشت. همچنین بخش زیرساخت چین که 
فعالان بـازار امیـد زیادی بـه افزایش حجـم تقاضـای فـولاد در آن 

داشـتند نیز وضعیت نامناسـبی را تجربه می کند.
طبق گزارش هـای دریافتـی، افت حجـم تقاضا بـرای محصولات 
فـولادی باعـث شـده اسـت واحدهـای تولیـدی ظرفیـت خـود 
را کاهـش داده و در نتیجـه حجـم سـفارش مـواد اولیـه ای ماننـد 
سـنگ آهن، کک و فروآلیاژها در واحدهای تولیدی مذکـور روند 

نزولـی را تجربـه کـرده اسـت.
آغاز روند تحقیقات در خصوص انحصارطلبی 

علیه واردات فولاد از چین
افزایـش تدابیـر حمایـت از تولیـد داخـل در بخـش تجـارت 
کـه بخـش فـولاد و  بین المللـی، یکـی دیگـر از عواملـی اسـت 
محصـولات صنایـع پایین دسـتی و بـازار فلـزات آهنـی چیـن را 

تحـت تأثیـر قـرار داده اسـت.
در همیـن راسـتا، ویتنـام به عنـوان یکـی از خریـداران عمـده 
محصـولات فـولادی چیـن، تحقیقاتـی را در خصـوص موضـوع 
انحصارطلبـی در بحـث واردات کویـل نـورد گـرم فـولاد چیـن آغاز 
کـرده اسـت. همچنیـن ترکیـه تعرفـه 20.۵۶ تـا ۵۷.۷۵ درصـدی 
بـر واردات کویـل نـورد گـرم فـولادی تولیدشـده در چیـن اعمـال 

کـرده اسـت.
کشـور چیـن به عنـوان بزرگ تریـن  صادرکننـدگان فـولاد در 
تأمین کننـده محصـولات فـولادی در بـازار بین المللـی، قیمـت 
و یـا حجـم صـادرات محصـولات خـود را بـه دلیـل موانـع تجـاری 
ایجادشـده در برخـی از کشـورها کاهـش خواهنـد داد. ازایـن رو، 
انتخـاب هرکـدام از گزینه هـای ارائه شـده تأثیـر منفـی خـود را بـر 

صنعـت فـولاد چیـن خواهـد گذاشـت.
وضعیت مبهم در اجرای سیاست گذاری های 

اقتصادی ایالات متحده آمریکا
اجرای برخی سیاست گذاری های اقتصادی آمریکا در خصوص 
تعرفه هـای واردات یـا تغییـرات نـرخ بهـره بانکـی، نقـش مهمـی 
در افزایـش قیمـت فـولاد چیـن و محصـولات تولیـدی در صنایع 

بالادسـتی مرتبـط بـا آن ایفـا می کند.
بـا توجـه بـه حجـم بـالای صـادرات فـولاد و محصـولات صنایـع 
پایین دسـتی ماننـد خـودرو و لوازم خانگـی از چیـن بـه آمریـکا، 
اجـرای سیاسـت گذاری های اقتصـادی در آمریـکا بـرای فعـالان 

بـازار فـولاد آسـیا بسـیار حائـز اهمیـت اسـت.
درصورتی کـه دونالـد ترامـپ پیـروز انتخابـات ریاسـت جمهـوری 
آمریـکا شـود، تعرفـه واردات کالاهـا بـه آمریـکا افزایـش بیشـتری را 

تجربـه خواهـد کـرد.
کـه در دوران ریاسـت جمهـوری ترامـپ طـی  گفتنـی اسـت 
سـال های 201۶ تـا 2020، تعرفه هـای واردات فـولاد و آلومینیـوم 
صادراتی چین به آمریکا وضع شد. حال شماری از تحلیلگران به 
دنبال عملکرد ضعیف بخش تولید و اشـتغال در ایالات متحده 
آمریکا پیش بینی می کنند فـدرال رزرو، نرخ بهـره بانکـی را در ماه 

کتبـر سـال جـاری میـلادی کاهـش خواهـد داد. ا
افزایش ذخایر انبار سنگ معدن و آلیاژی در چین 

علی رغم تعطیلات تابستانی
جـدا از افـت حجـم تقاضـا بـرای فـولاد در صنایـع پایین دسـتی، 
افزایـش ذخایـر انبار سـنگ معـدن و آلیـاژی در چین باعـث بدتر 

شـدن رونـد نزولـی در بـازار فلـزات آهنـی ایـن کشـور شـده اسـت.
مطابق با ارزیابی هفتگی موسسه »Fastmarkets«، حجم ذخایر 
انبار سـنگ منگنز بنادر چین طی چندین هفته مـدام در حال 
افزایـش بـوده و هیـچ نشـانه ای از توقـف یـا کاهـش ذخایـر ایـن 
انبارها، حتی با پایان یافتن تعطیلات تابستانی دیده نمی شود.

طبق آخرین ارزیابی های انجام شـده، حجم ذخایر انبار سنگ 
کروم در انبار بنادر تیانجین، چینژوو، لیانیانگانگ و شانگهای در 
گوست 2024، حدود 2.0۹ تا 2.1۵ میلیون تن گزارش شد. روز 1۹ آ
علاوه برایـن، حجـم ذخایـر انبـار فروآلیاژهـا در چین نیز بـه دلیل 
خ بـالای بهره بـرداری از ظرفیـت تولیـد و عـدم آغـاز فراینـد  نـر
ذخیره سـازی مجـدد در انبارهـا در صنایـع پایین دسـتی فـولاد، 
روند صعـودی را به ثبت رسـانده اسـت. همچنین حجـم ذخایر 
سـنگ آهن در انبارهای بنادر چین نیز در سـال جاری میلادی، 
رونـد صعـودی خـود را حفظ کـرده اسـت. مطابـق با متن گـزارش 
یـک شـرکت ارائه دهنـده اطلاعـات صنایـع محلـی چیـن، حجم 
ذخایـر سـنگ آهن در انبـار بنـادر بـزرگ ایـن کشـور حـدود 1۵۳ 
میلیـون تـن در روز ۶ سـپتامبر 2024 اعلام شـد که نسـبت بـه رقم 
11۷ میلیون تن گزارش شده در مدت مشابه سـال 202۳، حدود 

۳۶ میلیـون تـن افزایـش داشـته اسـت.

فولاد  آهن سازی  ناحیه  پروژه های  اجرای  مدیر 
مبارکه گفت: با گذشت بیش از 3۰ سال از راه اندازی 
فولاد مبارکه و فرسوده شدن تجهیزات تولید، پروژه 
گن برگردان شماره 1 واحد  »نوسازی و افزایش ظرفیت مجموعه وا
انباشت و برداشت ناحیه آهن سازی« بدون حضور کارشناسان 
خارجی در تابستان سال 1۴۰3 با رعایت کامل موارد ایمنی و در موعد 

مقرر با موفقیت انجام شد.
رضا خادم کیمیائی افزود: کنسانتره آهن به طور عمده از طریق خطوط 
گن های شش محوره و چهارمحوره، تحویل ایستگاه  راه آهن و به وسیله وا
گن ها با برنامه ریزی به عمل آمده از طریق دو  گن می گردد. این وا تخلیه وا

گن برگردان  شماره 1 و 2 تخلیه می شوند. خط وا
گن برگردان شماره 1 طبق طرح  وی با بیان اینکه ظرفیت اسمی تخلیه وا
اولیه سالانه 4 میلیون و ۵00 هزار تن با ۳00 روز کاری طراحی شده بود، 
گن برگردان  افزود: با گذشت حدود ۳0 سال از راه اندازی مجموعه وا
ک و عمر  گن ها به بیش از ۵ میلیون تن و استهلا شماره 1 و با افزایش بار وا
بالای تجهیزات، مشکلات عدیده ای نظیر فرسوده شدن و خستگی سازه 
چرخان اصلی، آب گرفتگی و عدم کارایی سیستم ویل گریپرها، تعمیرات 
گن کلمپ، شکستگی های متعدد در بازوی ایندکسر  متعدد سیستم وا

و... ایجاد شده بود.
خادم کیمیایی، افزود: هدف از اجرای این پروژه نوسازی کامل مجموعه 
گن برگردان، ایندکسر، ویل گریپر، سیستم  گن برگردان شماره 1 شامل وا وا
هیدرولیک، صفحه بلوکینگ/کلمپ ها و سیستم برق و اتوماسیون به 
گن برگردان شماره 1 بتواند در طول یک روز کاری به جز  نحوی است که وا
گن  گذاری وا زمان های نظافت و تعویض خطوط و تعویض شیفت و وا
گن را داشته  که حدود ۶ ساعت در شبانه روز است، ظرفیت تخلیه 2۶0 وا

گن در ساعت( ارتقا یابد. باشد و ظرفیت تخلیه نیز تا 1۵ وا
مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه از موارد زیر به عنوان 
نکات کلیدی در اجرای این پروژه یاد کرد: ساخت بیش از 1۸0 تن سازه و 
قطعات ماشین کاری شده توسط سازندگان داخلی؛ صرف بیش از ۶0 هزار 
نفرساعت فعالیت اجرایی در مدت ۶۵ روز؛ طراحی و ساخت سیستم های 
گن برگردان و ویل گریپر توسط  هیدرولیک مرکزی مجزا برای مجموعه وا
؛ به کارگیری طرح جدید HRCM در  یک شرکت داخلی برای اولین بار
گن ها جهت ارتقای کارایی و ایمنی؛ استفاده از مدارهای  بخش کلامپ وا
Regenerative در سیستم های هیدرولیک جهت کاهش مصرف انرژی؛ 

راه اندازی موفقیت آمیز پروژه توسط کارشناسان مجرب داخلی.
در پی اجرای این پروژه که نقش قابل توجهی در پایداری و افزایش تولید 
فولاد مبارکه دارد، برخی از رؤسا و کارشناسان بخش های مرتبط چنین 

گفتند:
محمد حسنی، رئیس اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی:

پس از ابلاغ پروژه به اجرای پروژه های آهن سازی، فاز مهندسی پروژه 
در سبک های مختلف با برگزاری جلسات مشترک با صاحب تکنولوژی 
، دستگاه نظارت و بهره برداری نهایی شد. با توجه به  و پیمانکار
ماشین کاری های متعدد و تلرانس های بسیار محدود در نقشه ها، با 
انتخاب یک شرکت توانمند داخلی، عملیات ساخت تجهیزات با نظارت 
کامل به انجام رسید که از مهم ترین بخش های آن می توان به ساخت، 

تراشکاری و عملیات حرارتی مجموعه رک و پینیون اشاره کرد.
همچنین با توجه به ساخت دقیق تجهیزات، عملیات نصب با سرعت 
زیادی انجام گرفت و تنظیمات مربوطه در حداقل زمان به اتمام رسید. 
گن برگردان و تنظیم لقی های مجاز رک و پینیون ازجمله  نصب کالسکه وا
فعالیت های حساس و چالش برانگیز بود که مطابق دستورالعمل به طور 

دقیق انجام شد.
در بخش اتوماسیون نیز با استفاده از تجارب بهره بردار، اشکالات برنامه 
 HMI قبلی رفع شد؛ به نحوی که اپراتور راحتی بیشتری جهت کاربری با

داشته باشد.
کنترل  با توجه به طراحی مجدد و لاجیک نویسی جدید سیستم 
گن برگردان، بیش از ۳00 سیگنال کنترلی به سیستم اتوماسیون اضافه  وا
گردید که حجم عمده این سیگنال ها مربوط به سیستم هیدرولیک 
جدید است و در نهایت با احتساب حدود 10 درصد فضا جهت اضافه 
کلی سیگنال های سیستم  شدن سیگنال جدید در آینده، حجم 
اتوماسیون به بیش از ۹00 سیگنال افزایش یافت. ایجاد فانکشن در 
برنامه اتوماسیون جهت پیش راه اندازی مستقل قسمت هایی که نصب 
می گردید از مهم ترین فعالیت های بخش اتوماسیون جهت کاهش 

زمان پروژه بود.
کسری پورنظری ، تکنسین اجرای پروژه های ناحیه 

آهن سازی:
در بخش برق با توجه به قدیمی بودن سایت و تغییرات متعدد در 
مسیرهای کابل کشی و اتاق برق، بخش عمده ای از کابل ها تگ گذاری 
نشده بود و یا کابل های بدون استفاده در مسیرهای برق رسانی به 
تجهیزات، وجود داشت که در این پروژه سعی شد تا حد امکان شناسایی 
و تگ گذاری و به روزرسانی نقشه ها انجام شود؛ به نحوی که نگهداری و 
تعمیرات با چابکی و دقت بیشتری انجام گردد. شناسایی و پس کشی 
بیش از 12 هزار متر کابل فرمان و قدرت فرسوده و بی استفاده در میان 
کابل های موجود، مسیرسازی و کابل کشی جدید بالغ بر ۸ هزار متر در 
فضای بسیار محدود اتاق برق موجود، یکی از چالش های اصلی فعالیت 

تیم برق پروژه بود.
 دمونتاژ و نصب تابلو برق های جدید )۶ سلول( و کانکشن های مربوطه 
و در ادامه فعالیت های برقی، نصب و انجام تنظیمات ۷ عدد درایو 
، 2 درایو جهت موتورهای  شامل 4 درایو جهت موتورهای آپرون فیدر
گن برگردان و یک درایو جهت موتور ایندکسر ازجمله فعالیت های دیگر  وا

این پروژه است.
ازجمله فعالیت های جدید پروژه، نصب سیستم توزین بی سیم 
)وایرلس( از نوع MTW) Mobile Train Weigher( با قابلیت نصب بر 
روی ریل و توزین دینامیک و استاتیک با ظرفیت ۳0 تا ۳۵ تن بر روی هر 
گن های با بیش از 1۵0 تن  محور است که به منظور توزین و کنترل وزن وا

استفاده می شود.
از دیگر بهینه سازی های انجام شده در این پروژه، نصب 2 عدد سنسور 
انکودر از نوع مطلق با قابلیت کنترل زاویه چرخش، سرعت، مسافت، 
جهت و موقعیت در مقابل چرخ دنده پینیون در محل اتصال محور موتور 
گن برگردان به منظور اطمینان از یکسان بودن میزان چرخش موتورهای  وا
گن برگردان جهت عملکرد ایمن و استفاده از یک سنسور انکودر دیگر  وا
بر روی سیستم حرکت ایندکسر به منظور شناسایی موقعیت ایندکسر و 

گن است. آب پاش اتوماتیک بر روی وا
محمدکاظم زاده، تکنسین اجرای پروژه های ناحیه 

آهن سازی:
گن برگردان جدید مشاهده شد که ریل های موجود  پس از نصب وا
ک ریل ها با ریل ورودی به  گن برگردان به علت کارکرد زیاد و استهلا وا
لحاظ کد ارتفاعی همخوانی ندارد. همچنین ریل های ورودی موجود 
در داخل بتن با نوع اتصال صلب مهار شده بود؛ بنابراین با توجه به 
محدودیت زمانی و لزوم انجام فعالیت های اصلاحی، مقرر شد ابتدا ریل ها 
و کفشک های مربوط به ریل موجود باز شود و قسمت بتنی تخریب گردد. 

سپس در قسمت هایی از ریل به صورت شیمیایی کاشت انکر بولت انجام 
شود و ورق های جدید در چند سایز مشخص سوراخ کاری و در محل 
نصب گردد. در انتها زیر ورق ها با گروت تیپ AF پُر و ریل های نو روی 
ورق ها کلمپ شود. کلیه این مراحل با همکاری تعمیرگاه مرکزی و راه آهن 

با موفقیت انجام شد.
همچنین در این پروژه، به دلیل تجمع گردوغبار مواد زیر نوار نقاله های 
گن برگردان، طراحی و تأمین یک دستگاه  اصلی در زیرزمین مجموعه وا
مکنده صنعتی قابل حمل با ظرفیت 1100 مترمکعب بر ساعت در 
بخش نظافت صنعتی انجام گردید. این مکنده دارای بالاترین سطح 
فیلتراسیون بوده و قادر به مکش و تخلیه لجن، گردوغبار، مواد خشک 

و مرطوب است.
حمید بزار، رئیس مواد خام:

گن برگردان شماره 1، ایندکسر و متعلقات آن پس از سال ها کار  تجهیز وا
مداوم دچار خرابی های مزمن و تنظیمات آن از محدوده مجاز خارج 
شده بود. به دلیل افزایش میزان تولید واحدهای مشتری و نواحی 
پایین دستی نیز عملاً امکان اجرای توقفات طولانی به شکلی که بتوان 
بهبود اساسی و بهینه سازی مناسب روی تجهیز صورت پذیرد، وجود 
گن برگردان 2 و گزارش های  نداشت. پس از اجرا و بهره برداری از پروژه وا
متعدد واحد بازرسی فنی و بررسی به روزرسانی ها و سیستم های مدرن 
گن برگردان ها در جهان، واحد انباشت و برداشت با  مورداستفاده در وا
گن برگردان شماره  استناد به دلایل زیر، تصمیم به به روزرسانی مجموعه وا

1 و متعلقات آن گرفت:
گن برگردان شماره 1، حدود یک میلیون  - عمر مفید بهره برداری از وا
کارکرد است و  که معادل 2۵ سال  کاری طراحی شده بود  سیکل 
گن برگردان شماره 1 عملاً حدود ۵ سال بیشتر از حد نهایی عمر مفید  وا

خود کار کرده بود.
گن های چهارمحوره در مجتمع به دلیل  - نیاز به افزایش تخلیه وا
گن برگردان شماره 1  محدودیت های تأمین مواد اولیه وجود داشت و وا

توانایی انجام آن را نداشت.
- با توجه به نوسان رطوبت کنسانتره ورودی به حدود ۹ تا 11 درصد به 
دلیل فرایند تولید کنسانتره در کارخانه های فراوری، می بایست سیستم 

تخلیه هاپرها برای جلوگیری از بلوکه شدن مداوم، تغییر می کرد.
گن ها و جلوگیری از حرکت  ک که وظیفه قفل کردن وا ک لا - سیستم ترا

آن ها حین عملیات تخلیه را بر عهده دارند، نیاز به به روز رسانی داشت.
گن برگردان شماره 1، نیاز به به روزرسانی داشت تا سیکل  - اتوماسیون وا

تمام اتوماتیک شود.
گن  گن برگردان شماره 1، امکان تخلیه بیش از 10 وا - به دلیل فرسودگی وا

در ساعت وجود نداشت.
گن برگردان شماره 1 نیاز به  گن در کالسکه وا - سیستم های نگه دارنده وا

به روزرسانی و ارتقا داشت.
نیاز به اصلاح رک  انجام تعمیرات دوره ای،  - جهت سهولت در 
چرخ دنده ها از حالت جوشی به حالت پیچی وجود داشت که این مهم 

نیز انجام گردید.
رضا خادم کیمیائی، مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه 
در پایان از زحمات کارکنان واحد اجرای پروژه های آهن سازی، دستگاه 
نظارت، مدیریت و کارکنان بهره برداری ناحیه آهن سازی، حمل ونقل، 
قراردادهای خرید، برنامه ریزی و پشتیبانی پروژه ها، مهندسی کارخانه، 
شرکت تجهیزات پولاد کویر و همه همکارانی که در برنامه ریزی، اجرا و 

راه اندازی این پروژه مشارکت داشته اند، تشکر و قدردانی کرد.

رضا خادم کیمیائی، مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی 

کسری پورنظری ،تکنسین اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی

محمد حسنی، رئیس اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی

محمدکاظم زاده،  تکنسین اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی

حمید بزار،  رئیس مواد خام

گنبرگردانشماره۱فولادمبارکه نوسازی،راهاندازیوافزایشظرفیتوا
بدون حضور کارشناسان خارجی انجام شد؛

زهره طاهرخانی، معاون پژوهشی 
سازمان جهاد دانشگاهی 

دانشگاه تهران

امــروز طــی بازدیــد بســیار خوبــی کــه از واحدهــای 
آهن ســازی، فولادســازی و ریخته گــری، نــورد ســرد و 
گرم فولاد مبارکه داشــتیم به وجــود چنین صنعتی در 

کشورمان افتخار کردیم.
زهره طاهرخانی، معاون پژوهشــی ســازمان جهاد دانشگاهی دانشگاه 
تهران، که به همراه جمعی از دیگر مسئولان و اساتید این دانشگاه از فولاد 
مبارکه بازدید می کرد در مصاحبه با خبرنگار فولاد با اشاره به زمینه های 
همکاری جهاد دانشگاهی تهران با حوزه صنعت فولاد گفت: در سه حوزه 
با فولاد مبارکه به طور مستقیم همکاری داریم و به طور مشخص طی این 
بازدید، به گونه ای برنامه ریزی کردیم که ارتباط جهاد دانشگاهی تهران 
را با این صنعت گســترده تر و پروژه های مشــترک جدیدی را در راستای 

پیشرفت صنعت فولاد کشور با فولاد مبارکه آغاز کنیم.
وی از علوم انســانی و مســئولیت های اجتماعــی به عنــوان اولین حوزه 
همکاری جهاد دانشگاهی تهران با فولاد مبارکه نام برد و گفت: ان شاءالله 
در همین زمینه کنفرانسی را در آذرماه در دانشگاه تهران به صورت مشترک 
در زمینه مسئولیت های اجتماعی در صنایع بزرگ کشور برگزار می کنیم.

طاهرخانی افزود: عــلاوه بر این در دو حوزه مواد فلزی و مواد شــیمیایی 
ازجملــه حلال هــا و انــواع چســب هایی کــه در فراینــد تولیــد ازجملــه 

گندله ســازی کاربرد دارند نیز با فولاد مبارکه زمینه های همکاری وجود 
دارد و در این بازدید، زمینه های همکاری در دو بخش یادشــده را مورد 

بررسی و تبادل نظر قرار دادیم.
بــه گفتــه معــاون پژوهشــی ســازمان جهــاد دانشــگاهی دانشــگاه 
تهــران یکــی از رســالت ها و اهــداف مهــم جهــاد دانشــگاهی، انجــام 
پژوهش هــای مختلــف به منظــور تولیــد محصولاتــی اســت کــه در حــال 
گــر هــم تولیــد می شــوند، از  حاضــر در کشــورمان یــا تولیــد نمی شــود یــا ا
کیفیــت لازم برخــوردار نیســت؛ بنابرایــن در حد تــوان خود بــرای ارتقای 

ــرد. ــم ک ــلاش خواهی ــور ت ــولاد کش ــت ف صنع
وی ضمــن قدردانی از نــگاه فولاد مبارکه بــه حوزه دانــش و همکاری با 
دانشــگاه گفت: مــن واقعاً لــذت بــردم از این موضــوع که فــولاد مبارکه 
دانش را محــور فعالیت های خود قرار داده اســت و در تمامی مســائل 
خود، دانش را همراه کرده است. این شــرکت انصافاً همکاری خوبی با 
دانشگاه ها و خاصه جهاد دانشگاهی تهران دارد و این نگاه به ارتقای 
گاهی در صنعت کمک می کند؛ اقدامی که در نهایت منفعتش هم به  آ

حوزه دانش و هم به توسعه زیرساخت های صنعت کشور می رسد.

فولاد مبارکه دانش را محور فعالیت های خود قرار داده است
معاون پژوهشی سازمان جهاد دانشگاهی دانشگاه تهران:
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

طبق اطلاعات منتشرشده از سوی شرکت مک کینزی 
)McKinsey(، سال ۲۰۲۴ به دلیل وضعیت نابسامان اقتصاد 
جهانی، سالی چالش برانگیز توأم با رکود برای صنعت معدن و 

فلزات جهانی است. 
بــه گــزارش خبرنــگار ایراســین، بــر اســاس جدیدتریــن گــزارش 
منتشرشــده از ســوی بخش انــرژی و مــواد شــرکت مک کینزی ، 
صنعت معدن و فلزات جهانی از سال 2000 تا 2024 دو دوره متفاوت 
رونــق و رکود را ســپری کــرده اســت، به طوری که مشــاوران ارشــد 
مک کینزی نوسانات قیمتی در صنعت معدنی و فلزات را در این 
سال ها بی سابقه می دانند. با این وجود مک کینزی عقیده دارد 
وضعیت مالی این صنعت در طول 24 ســال اخیر در مقایســه با 

میانگین های تاریخی بهبود پیدا کرده است.
جزئیات این گزارش نشان می دهد درآمد بخش معادن و فلزات 
از ســال 2000 تا 202۳ به میــزان 1.۷ تریلیــون دلار افزایش یافت که 
بیانگر جهش ۷۵ درصدی اســت. ســود خالص بخش معادن و 
فلزات جهانی نیز در این دوره زمانی با رشد حدود دو برابری از ۵00 
میلیارد دلار به ۹00 میلیارد دلار رسید. از سوی دیگر میزان بدهی 
خالص شرکت های معدنی و فلزی 1.۳ برابر کاهش یافته است که 

این رقم اختلاف چشمگیری با سال های قبل از 2000 دارد.
گرچه صنایع معدنی و تولید فلزات طی ســال های 2000 تا 202۳  ا
به ویژه در سال 202۳ رونق بی سابقه ای را تجربه کردند، ولی طبق 
اطلاعات منتشرشــده از ســوی شــرکت مک کینــزی، ســال 2024 
سالی چالش برانگیز برای صنعت معدن و فلزات است، زیرا رشد 
اقتصادی در سطح جهان به کندی پیش می رود و این موضوع 
رکود حوزه صنعت را به دنبال دارد. علاوه بر حرکت صنایع به سمت 
جایگزینی فناوری های کم کربن باهدف داشتن محیط زیستی 
سالم آهسته تر از حد انتظار صورت می گیرد و این حرکت آهسته 
فشــار نزولی بر قیمت ســنگ های معدنی و فلزات به ویژه نیکل 
و لیتیوم وارد می کند. درآمد حوزه اســتخراج و تولید زغال سنگ 
حرارتی و فولاد نیــز حدود ۶0 تــا ۷0 درصد خواهد بود و بر اســاس 
پیش بینی ها حجم تولید فولاد ۳0 برابر بیشــتر از مجموع ســایر 

فلزات و مواد معدنی در سال 2024 است. 

مکانیسم کربن زدایی حین تولید )CBAM( در شکل 
فعلی آن برای صنعت فولاد زنگ نزن اروپا مفید نیست. به 
گزارش اس اند پی گلوبال، این نظر توسط رؤسای شرکت های 

اتحادیه اروپا در یک کنفرانس تخصصی در رم بیان شد.
گلیا،  به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از آرتان پرس، آنتونیو مارسگا
مدیر عامل Marcegaglia ایتالیا معتقد است CBAM ابزار بدی 
اســت، مکانیســم آن به درســتی تصور نشــده، تقریباً غیرممکن 
اســت که اعمال شــود، محدود به فاز اول چرخه تولیــد )حوزه 1) 

است و کار نخواهد کرد. 
دیمیتری منکالی، مدیر عامل Arvedi AST ایتالیا، معتقد است 
که CBAM باید گسترش یابد تا انتشارات Scope ۳ را شامل شود، 
در غیر این صورت مکانیسمی بی فایده خواهد بود. بااین حال، 
پیچیده است؛ اما پیچیدگی به معنای غیرقابل اجرا بودن و دور 

زدن است.
مدیرعامل گروه CEO خاطرنشان کرد که تولیدکنندگان در آسیا به 
دلیل محدودیت های عرضه، سهم نسبتاً کمی از ضایعات فولاد 
زنگ نزن در ترکیب مواد خام دارند. این منجر به استفاده زیاد از 

کربن و نیکل موجود در آهن خام )NPI( می شود.
مارکوس مول، مدیرعامل شــرکت تحلیلی SMR، معتقد اســت 
گر صنعت فولاد زنگ نــزن ما تنها بر اســاس قراضه بــود، کمتر از  ا
۳0 میلیون تن ذوب در ســال ]در سطح جهان[ تولید می کردیم؛ 
گرچه  کنون بــه حــدود ۶0 میلیون تــن رســیده ایم. ا درحالی کــه ا
سرمایه گذاری های انرژی تجدیدپذیر چین به طور قابل توجهی 
بیشــتر از ســرمایه گذاری در اروپــا اســت، امــا تأثیــر ســطح بالای 
اســتفاده از NPI بــر ردپــای کربن تولیدکننــدگان فــولاد زنگ نزن 

آسیایی استثنایی است.
مدیرعامل Aperam، تیموتئو دی مائولو، به نوبه خود اشاره می کند 
که تولید فولاد زنگ نزن در آسیا تنها از قراضه غیرممکن است. این 
منطقه در حال انجام تلاش هایی برای کربن زدایی است، اما این 
تلاش ها کافی نیست و با موارد موردنیاز کمیسیون اروپا یکسان 
گر شرایط برابر وجود نداشته باشد، صنعت اروپا از بین  نیست. ا
خواهد رفــت. CBAM یک آزمایش اســت و هیچ کــس نمی داند 
چگونه کار خواهد کرد. ما باید چیزی جهانی تر در زنجیره ارزش 

داشته باشیم، از جمله برای محصولات نهایی.
برنــاردو ولاســکوئز، مدیرعامــل آســرینوکس اســپانیا همچنیــن 
خاطرنشــان کرد که مکانیســم تعدیل کربــن فرامرزی آزمایشــی 
است که آغاز شد؛ زیرا اروپا نمی خواست برخلاف قوانین سازمان 
تجارت جهانی عمل کند. CBAM ممکن است بتواند از صنعت 
فولاد زنگ نزن اروپا ]داخلی[ محافظت کند، اما ما نمی توانیم فولاد 

زنگ نزن را از اروپا صادر کنیم.
طبق گــزارش انجمن فــولاد اروپــا، صادرات فــولاد زنگ نــزن اروپا 
در دهه گذشــته به شــدت کاهــش یافتــه اســت و از بیــش از 1.۸ 
میلیون تن در ســال 2012 بــه تنها ۸4۶.4 هــزار تن در ســال 202۳ 
رسیده است. شرکت های اتحادیه اروپا در حال آماده سازی برای 
اجرای کامل CBAM در سال 202۶ هستند. کسب وکارها در حال 
مطالعه ویژگی های مکانیســم و تســریع تلاش های کربن زدایی 

خود هستند.

۲۰۲۴ سالی پرچالش توأم با رکود برای 

صنعت معدن و فلزات جهانی

دیدگاه تولیدکنندگان فولاد زنگ نزن اروپا به 

مکانیسم کربن زدایی در تولید

گرس ایوان تا یک ماه دیگر به مرحله تولید می رسد طرح فولاد زا
گرس ایوان با یک هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری تا یک ماه آینده به مرحله تولید می رسد. این طرح فولادی که برای حدود ۲۰۰ نفر اشتغال زایی دارد، پس از رفع مشکل برق و مشکلات  گرس ایوان واقع در شهرک صنعتی ایوان اظهار کرد: طرح فولاد زا حسن بهرام نیا، استاندار ایلام در بازدید از کارخانه فولاد زا

کنون ۹۶ میلیارد تومان آن به سرمایه گذار پرداخت شده و مابقی هم به زودی پرداخت می شود. کنون در مرحله تست است. ۱۰ میلیون یورو تسهیلات ارزی و ۱۵۰ میلیارد تومان سرمایه در گردش برای این طرح مهم در نظر گرفته شد که تا مالیاتی با برگزاری جلسات مربوطه، هم ا

گاهی از اهمیت  تلاشگران غیور مجتمع فولاد سبا با آ
، با عملکرد  و نقش تولید در پایداری اقتصاد کشور
درخشان خود در تولید کلاف گرم و آهن اسفنجی 
در شش ماهه نخست سال جاری، اجازه ندادند محدودیت انرژی 
خللی در دست یابی به اهداف این شرکت و گروه فولاد مبارکه 

ایجاد کند.
 بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا، با بیان مطلب فوق، از 
افزایش 11.22 درصدی تولید کلاف گرم و ۶.۶ درصدی آهن اسفنجی 
در شش ماهه اول 140۳ نسبت به مدت مشابه سال قبل در فولاد سبا 

خبر داد.
وی با بیان اینکه این موفقیت بزرگ با همت کارکنان سخت کوش مجتمع 
فولاد سبا و همچنین با حمایت های مؤثر مدیریت ارشد سازمان در مسیر 
جهش تولید معنا پیدا کرد، گفت: تلاشگران این مجتمع با افزایش تولید 
۸0۵ هزار و 2۵ تنی کلاف گرم، رکورد جدیدی رقم زدند که 11.22 درصد 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد داشته است. شاخص کیفیت 
محصولات تولیدی فولاد سبا نیز به ۹۷.۹۵ درصد رسید که نسبت به 

مدت مشابه سال قبل ۵۷. درصد بهبود یافته است.
به گفته مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا در واحد آهن سازی نیز در 
نیمه نخست سال ضمن ثبت رکورد شش ماهه، ۸۳۷ هزار و ۶0۹ تن آهن 
اسفنجی تولید شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۶.۶ درصد 

رشد داشته است.
خلیلی در ادامه از افزایش چشمگیر تنوع محصولات فولاد سبا خبر داد و 
گفت: با توجه به اینکه راهبرد شرکت فولاد مبارکه به عنوان شرکت مادر و 
همچنین مجتمع فولاد سبا توسعه سبد محصولات همراه با تولید کمّی 
کثری با نگاه به نیاز مشتریان داخلی و جلوگیری از واردات  و کیفی حدا
برخی فولادهای آلیاژی است، با اتکا به دانش و تخصص همکاران 
توانستیم در نیمه نخست سال ۵ گرید جدید فولادیِ باارزش دیگر را به 

سبد محصولات سبا و گروه فولاد مبارکه اضافه کنیم.
وی در خاتمه سخنان خود گفت: از تلاش ارزشمند کارکنان و پیمانکاران 
شرکت که با تلاش های شبانه روزی توانستند این برگ زرین را به 
افتخارات فولاد سبا اضافه کنند تقدیر و تشکر می کنم و امیدوارم با ادامه 
حمایت های مدیریت ارشد شرکت، همچون گذشته بتوانیم برای کلیه 

ذی نفعان خلق ارزش نماییم.
خبرنگار فولاد در همین زمینه با برخی از رؤسا و کارشناسان فولاد سبا 

گفت و گو نموده است که ماحصل آن در ادامه آمده است.
سیروس اسدی، رئیس فولادسازی:

تلاشگران فولادسازی مجتمع فولاد سبا در جهت تحقق افزایش تولید 
11.22 درصدی کلاف گرم  در شش ماهه نخست امسال نسبت به سال 
قبل و دست یابی به رکورد شش ماهه و با توجه به پیوستگی خط تولید 
سبا، به عنوان موتور محرک این مجتمع، موفق به تولید مذاب موردنیاز 
پایین دست خود شدند و این تولید با تلاش و همت کلیه کارکنان تولید 
و تعمیرات فولادسازی  و برنامه ریزی و  تشکیل جلسات کارشناسی و 
پیش بینی های لازم، علی رغم محدودیت های زیاد انرژی برق  صورت 
گرفت. از جمله عوامل دست یابی به این موفقیت می توان به این موارد 

اشاره کرد:
1- افزایش تناژ تخلیه ذوب در پاتیل به طور متوسط حدود ۷ تن بر ذوب؛ 
کثری از انرژِی  برق تأمین شده  در شیفت های  2- مدیریت و استفاده حدا
کاری )با توجه به محدودیت ها( و افزایش استفاده از انرژِی شیمیایی؛ 
۳- کاهش توقفات اضطراری و افزایش آماده به کاری تجهیزات؛ 4- 
شناورسازی تعویض شل و هوزینگ کوره های قوس و خارج کردن آن از 
شات دان های برنامه ریزی شده؛ ۵- کاهش زمان تعویض شل و هوزینگ 

)به میزان متوسط 4 ساعت(.
علیرضا فرجی، رئیس واحد حمل مواد:

انجام فعالیت ها و پروژه های ذیل در واحد حمل مواد موجب بهبود 
فرایند و افزایش تولید در کوره های قوس گردید: 1-ایجاد امکان شارژ 
مداوم کک به کوره های قوس؛ 2-تغییر طرح مش های سرند جهت 
کاهش نرمه و غبار خروجی آهن اسفنجی از سرند؛ ۳-راه اندازی 
دیسپنسر کربن در کوره 1 جهت بهبود کیفیت سرباره پفکی؛ 4-تغییر 
طرح مسیرهای پایپینگ دیسپنسرها و استفاده از زانویی های مقاوم 

به سایش.
همچنین نصب درایو برای ویبرو موتورهای پایین سیلوهای آهن 
اسفنجی، جهت کنترل شارژ و افزایش نرخ شارژ نیز تأثیر بسزایی در 

رسیدن واحد به برنامه های تولید دانست.
جواد صباغی، رئیس ریخته گری:

 در راستای دست یابی به اهداف سازمان، با همت و تلاش کلیه کارکنان 
ریخته گری تختال نازک سبا، علی رغم مشکلات موجود در تأمین مذاب 
فولاد توسط واحد فولادسازی به واسطه کمبود برق، با کنترل فرایندها 
و کاهش حوادث تولیدی و در نتیجه افزایش آماده به کاری تجهیزات 
ماشین های ریخته گری و همچنین کاهش ضایعات و افزایش راندمان 
فرایند ریخته گری، گذر از تولید ۸00 هزار تن تختال نازک با کیفیت مناسب 
در شش ماهه اول سال محقق گردید. این امر نشانه عزم و اراده کارکنان 
در بالفعل کردن توانایی های بالقوه موجود درمجموعه سباست. این 
همت بلند را ارج می نهیم و از کلیه همکارانی که در این راستا تلاش کردند 

تشکر و قدردانی می کنیم.
مهدی ناظم الرعایا، رئیس نورد گرم:

از جمله موارد مهم دست یابی به رکورد تولید شش ماهه مجتمع فولاد 

سبا می توان به افزایش تجربه و دانش سرمایه های انسانی اشاره کرد. 
این امر مهم در سایه آموزش و افزایش ریسک پذیری و اعتمادبه نفس و 

حمایت مدیریت ارشد از ایشان محقق شده است.
کثری از زمان هایی که محدودیت برق و گاز  از دیگر موارد، استفاده حدا
کثری تولید از خطوط سبا  کمتر بوده و برنامه ریزی جهت استفاده حدا
است. یکی دیگر از عوامل افزایش تولید در شش ماهه ابتدای سال 140۳ 
برنامه ریزی و کاهش زمان توقفات اضطراری و توقفات برنامه ریزی شده 

است که در عمل نیز به این مهم دست یافتیم.
 احمدرضا بخشایی، رئیس تعمیرات نسوز :

باانجام به موقع سرویس دهی پاتیل و تاندیش با کاهش تعداد پاتیل های 
در گردش، متناسب با محدودیت های انرژی و کاهش فریزینگ های 
ناشی از افت دمای پاتیل، همچنین آماده سازی به موقع شل کوره های 
قوس و انجام تعمیرات گرم کوره های قوس در توقفات انرژی هماهنگ 

با تولید باعث کاهش توقفات اضطراری کوره های قوس گردیده است.
رضا خسروان، رئیس جرثقیل های سقفی:

به لطف و عنایت خداوند و با تلاش و کوشش کلیه همکاران تولید و 
تعمیرات مجتمع فولاد سبا، رکورد شش ماهه به میزان ۸0۵ هزار تن 
کلاف گرم حاصل شده است. آماده به کاری جرثقیل های خط تولید در 
رسیدن به این هدف بسیار مؤثر بوده و سعی، تلاش و همت کارکنان 

واحد جرثقیل ها در نیل به این اهداف ستودنی است.
از زحمات کلیه همکاران و پیمانکاران و همچنین مدیریت مجتمع فولاد 
سبا تشکر و قدردانی می کنم. امیدواریم با تداوم این رکوردها شاهد ثبت 

رکورد سالیانه در سبا باشیم.
احسان عباد اصفهانی، رئیس دفتر فنی تولید:

با همت تلاشگران مجتمع فولاد و نورد سبا و با استعانت از خداوند متعال 
و حمایت مدیریت سازمان، رفع موانع تولید و بهینه سازی های فرایندها، 
کاهش ضایعات و اصلاح دستورالعمل ها در سال 140۳ که سال »جهش 
تولید با مشارکت مردم« نام گذاری شده، علی رغم محدودیت های 
انرژی ایجادشده در شش ماهه نخست رشد 11 درصدی در کمیت ورق 
فولادی، ۵۷. درصدی در کیفیت ورق فولادی و ۶.۶ درصدی در کمیت 
آهن اسفنجی نسبت به مدت مشابه سال قبل تحقق یافت. در همین 
زمان با توجه به نیاز به توسعه صنعت کشور ۵ گرید جدید و پیشرفته 
فولاد با قابلیت های مهم نیز در شش ماهه سال جاری تولید و دانش و 

دستورالعمل های تولید انبوه این گریدها ایجاد گردید.
امیدواریم با برنامه ریزی منسجم و شناسایی نقاط قوت واقعی مجتمع 
فولاد و نورد سبا و رفع گلوگاه های تولید، علاوه بر عبور از ظرفیت اسمی در 
سال جاری، برنامه ریزی افزایش تولید و تولید گریدهای فولادی پیشرفته 

موردنیاز صنعت کشور را  با همت والای کارکنان محقق سازیم.
 مهدی قاسمی، رئیس دفتر فنی تعمیرات:

تأمین مناسب و با کیفیت قطعات یدکی، انجام به موقع استانداردها 
و برنامه ریزی مناسب برای انجام شات دان ها از عوامل مؤثر در رکورد 
شش ماهه تولید شش ماهه 140۳ است. از زحمات همکاران تولید، 
پشتیبانی و واحدهای دفاتر فنی و واحدهای مختلف دیگر در دست یابی 

به این مهم تشکر و قدردانی می کنم.
سید مصطفی اعتصامی، رئیس تصفیه و توزیع سیالات:

واحد تصفیه و توزیع سیالات فولاد سبا در راستای مأموریت خود مبنی 
بر تأمیـن کیفـی و کمّـی سـیالات موردنیـاز خـط تولیـد )آب، گاز طبیعی ، 
هـوای فشـرده( و آماده بـه کاری سیسـتم های آب های گردشـی خطوط 
فولادسـازی و ریخته گـری و نورد و پیش بینـی نیازهای آینـده خط تولید 
اقدامـات متعـددی انجـام داده اسـت کـه عبارت انـد از: تعریـف و اجرای 
پروژه های بهبود؛ بهره برداری از پروژه های جدید توسعه؛ برنامه ریزی و 
اجرای به موقع فعالیت های تعمیراتی و ارتقای بهره وری نیروی انسانی.

مهرداد دهقانی، رئیس توزیع برق:
گذشته، محدودیت برق از خردادماه تا اواخر  مطابق سال های 
شهریورماه برای صنایع در نظر گرفته شد که امسال محدودیت برق 
بیش  از حد انتظار بود و حتی برای شیفت شب در نظر گرفته شد؛ اما طبق 
برنامه ریزی انجام شده و با تلاش های شبانه روزی مدیریت، کارکنان واحد 
توزیع برق سبا  و همکاری توزیع برق فولاد مبارکه و دیسپاچینگ برق 
اصفهان توانستیم به لطف خداوند از این مرحله با موفقیت عبور کنیم.  

علیرضا ناظریان، رئیس دفتر فنی انرژی و سیالات سبا:
کرم )ص( و عرض خدا قوت و دست مریزاد به  ضمن تبریک ولادت نبی ا
تمام عزیزان و همکاران پرتلاش مجتمع فولاد سبا جهت دست یابی به 
اهداف تولید و ثبت رکوردهای جدید علی رغم محدودیت های انرژی، 
اهم فعالیت های مؤثر در زمینه ثبت رکوردهای اخیر در مدیریت انرژی 

سیالات و نت و پشتیبانی عبارت اند از:
1- تأمین پایدار کمی و کیفی انرژی، آب و سیالات گازی موردنیاز خطوط 
تولیـد، مخصوصـاً تأمیـن انـرژی الکتریکـی بـا توجـه بـه محدودیت هـای 
برق اعمال شـده از طریق انجام رایزنی ها بسیار در جهت کاهش میزان 
و مـدت محدودیـت بـرق بـا رعایـت تعامـل و ملاحظـات همه جانبـه؛ 
کیفـی تعمیـرات و بازرسـی خطـوط تولیـدی،  2- انجـام به موقـع و 
قطعـات و تجهیـزات همچنیـن تأمیـن نیـروی متخصـص در جهـت 
انجـام فعالیت هـای تخصصـی شـات دانی و اضطـراری به ویـژه جهـت 
توقفـات پیش بینی نشـده، در زمان هـای محدودیـت بـرق؛ ۳- تأمیـن 
مکانیسـم های موردنیـاز خطـوط تولیـد جهـت انجـام فعالیت هـای 
بهره برداری و تعمیراتی متناسب با درخواست های واحدهای تولیدی 

و پشـتیبانی.

افزایش۱۱.۲۲درصدیتولیدکلافگرمو۶.۶درصدیآهناسفنجیدرمجتمعفولادسبا
با رکوردشکنی در عملکرد شش ماهه سال 1403 حاصل شد؛
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خبــــــــــــــــــر    

شــرکت فــولاد ســنگان بــا بهره گیــری از آخریــن 
دســتاوردهای فناوری، پروژه های نوآورانــه ای را در 
حوزه محیط زیست در دست اجرا دارد. یکی از این 
پروژه ها اجرای سیستم انباشت مکانیزه باطله تر است که از ایجاد 
ســدهای باطله تر و آلودگی محیط زیســت جلوگیــری می کند؛ این 
فناوری برای اولین بار در خاورمیانه و سومین بار در جهان به همت 

فولاد سنگان در ایران در دست احداث است.
 به گزارش روابط عمومی، صنعت فولاد به عنوان یکی از صنایع مادر و 
تأثیرگذار در اقتصاد هر کشور، نقش بسزایی در ایجاد اشتغال، توسعه 
زیرســاخت ها و ارزآوری ایفا می کند. در ایران نیز شرکت های معدنی و 
فولادی متعددی با ظرفیت های تولیدی مختلف، مشــغول فعالیت 
هستند؛ این شرکت ها با تولید طیف گسترده ای از محصولات معدنی 
و فــولادی، نیــاز صنایــع مختلــف کشــور را برطــرف می کننــد و ارزآوری 
قابل توجهی برای کشور به همراه دارند. شرکت فولاد سنگان به عنوان 

یکی از قطب های مهم تولید گندله و کنســانتره ســنگ آهن در ایران، 
نقش بسزایی در توسعه صنعت فولاد کشور ایفا می کند.

 این شــرکت بــا بهره گیــری از تکنولوژی هــای روز دنیا و نیروی انســانی 
متخصص، توانســته گام های بلندی در جهت افزایــش تولید، بهبود 
کیفیت محصــولات و ارتقــای جایگاه خــود در عرصه تولید مــواد اولیه 
موردنیاز فولادســازی کشــور بــردارد. فــولاد ســنگان با دســتاوردهای 
چشمگیر خود به عنوان یکی از موفق ترین شرکت های صنعتی و معدنی 
ایران شناخته می شود. همچنین این شرکت با تمرکز بر افزایش تولید، 
بهبود کیفیت محصولات، مسئولیت اجتماعی و نوآوری، نقش مهمی 

در صنعت فولاد کشور ایفا می کند.
دستاوردهای برجسته فولاد سنگان افزایش کمّی و کیفی 

محصولات
 فولاد ســنگان با ســرمایه گذاری های خوب در بخش تولید، توانســته 
ظرفیت تولید خــود را افزایش دهد. این افزایش تولیــد علاوه بر تأمین 

نیاز داخل، می تواند زمینه صادرات گندله با کیفیت با استانداردهای 
جهانی را در آینده نیز فراهم آورد. 

فولاد سنگان با تمرکز بر بهبود کیفیت محصولات خود، استانداردهای 
جهانی را در تولید محصولات خود رعایت کرده و محصولات این شرکت 
به دلیل کیفیت بالا، منبع نخست تأمین مواد اولیه بزرگ ترین فولادساز 

خاورمیانه یعنی شرکت فولاد مبارکه به شمار می رود.
نوآوری و تحقیق و توسعه

 فولاد ســنگان با ســرمایه گذاری در بخش تحقیق و توســعه، به دنبال 
گسترش فناوری های جدید در ابتدای زنجیره تولید فولاد کشور است؛ 
این شرکت در نظر دارد با همکاری شرکت های دانش بنیان فناوری های 
موردنیاز خود را بومی سازی کند تا در نهایت به بهبود فرایندهای تولید، 
کاهش هزینه ها و افزایش بهره وری در فولاد سنگان یاری برساند. صنایع 
معدنی علی رغم نقش کلیدی آن ها در اقتصاد، همواره با چالش های 

زیست محیطی روبه رو بوده اند.

 شرکت فولاد سنگان با درک این مسئولیت مهم در قامت یک شرکت-
شهروند، گام های مؤثری در حوزه مسئولیت های اجتماعی به خصوص 
در جهت کاهش اثرات زیست محیطی تولید برداشته است. این شرکت 
با بهره گیری از آخرین دستاوردهای فناوری، پروژه های نوآورانه ای را در 
حوزه محیط زیست اجرا کرده است؛ یکی از این پروژه ها اجرای سیستم 
انباشت مکانیزه باطله تر است که از ایجاد سدهای باطله تر و آلودگی 
محیط زیست جلوگیری می کند. این فناوری که در ایران اولین بار توسط 
فولاد سنگان اجرا می شود، با سرمایه گذاری حدود 2۳ میلیون یورویی 
انجام شده و ۷00 میلیارد تومان نیز سرمایه گذاری ریالی این طرح است 
که در نهایت منجر به کاهش قابل توجه انتشار ذرات میکرونیزه و غبار 
باطله و بهبود کیفیت هوا می شــود. با توجه به برنامه های توسعه ای 
فولاد سنگان، می توان انتظار داشت این شــرکت در آینده با استفاده 
از فناوری های نوین و نیروی انسانی مجرب بتواند گام های تأثیرگذار و 

بزرگی در تولید مواد اولیه فولادسازی کشور بردارد.

حضور فعال شرکت فولاد مبارکه در نمایشگاه صنعت ساختمان و زیرساخت اربیل ۲۰۲۴

انقلابسبزفولادسنگانبافناوریانباشتمکانیزهباطله

مهدی آقازینلی
معاون راهبردی و توسعه کسب وکار 

هلدینگ آتیه فولاد نقش جهان 

یسا در تولید اولین تختال شرکت فولاد سفیددشت ینی شرکت ایر نقش آفر

تیه فولاد نقش جهان در جهت افزایش درآمد فعالیت های بازرگانی هلدینگ آ
ــب وکار هلدینـــگ  ــعه کسـ ــردی و توسـ ــاون راهبـ معـ
آتیه فـــولاد نقش جهـــان بـــا اشـــاره بـــه حضـــور شـــرکت 
 )ANKIROS 2024( آتیه فولاد در نمایشگاه ترکیه
اظهـــار داشـــت: بـــرای گـــروه فـــولاد مبارکـــه، ازجملـــه شـــرکت آتیه فولاد 
نقش جهان، حضور در نمایشـــگاه ANKIROS، فرصت مناسبی 
بـــود تـــا ضمـــن تعامـــل بـــا ســـایر شـــرکت کنندگان و بازدیدکننـــدگان 
در ایـــن نمایشـــگاه، بتواننـــد اهـــداف خـــود در توســـعه بازارهـــای 

بین المللـــی را دنبـــال کننـــد.
ـــگ  ـــی هلدین ـــط عموم ـــگار رواب ـــا خبرن ـــه ب ـــی در مصاحب ـــدی آقازینل مه
آتیه فـــولاد نقش جهـــان، بیـــان داشـــت: کشـــور ترکیـــه از ابتـــدای ســـال 
ـــا ایـــران قـــرارداد تجـــارت ترجیحـــی دارد و مزیـــت تعرفـــه  201۵ میـــلادی ب
ترجیحی بـــرای ایـــران روی برخـــی محصولات ازجمله اســـلب فـــولادی و 

محصـــولات کشـــاورزی اعمـــال می شـــود. صنایـــع فلـــزات و ماشـــین آلات 
صنعتـــی بیشـــترین مبـــادلات تجـــاری ترکیـــه را شـــکل داده انـــد و بـــه 
همیـــن دلیـــل ایـــن کشـــور از دو منظـــر می توانـــد موردتوجه شـــرکت های 
تولیـــدی و بازرگانـــی ایرانـــی باشـــد؛ نخســـت به عنـــوان یـــک بـــازار 
ـــایر  ـــا س ـــاط ب ـــرای ارتب ـــک درگاه ب ـــوان ی ـــپس به عن ـــب و س ـــرف مناس مص

کشـــورهای اروپایـــی و آســـیایی.
وی تصریـــح کـــرد: هلدینـــگ آتیه فـــولاد بـــه همـــراه شـــرکت های تولیدی، 
ــا  ــرده تـ ــدا کـ ــور پیـ ــگاه حضـ ــن نمایشـ ــود در ایـ ــی خـ ــی و بازرگانـ خدماتـ
ضمـــن ارائـــه محصـــولات خـــود بـــه بـــازار ترکیـــه، بتوانـــد مســـیری بـــرای 

ورود بـــه بازارهـــای دیگـــر خصوصـــاً بازارهـــای اروپایـــی پیـــدا کنـــد.
معـــاون راهبـــردی و توســـعه کســـب وکار آتیه فـــولاد اذعـــان کـــرد: از دیگـــر 
ســـو، آتیه فـــولاد در جهت گیـــری اســـتراتژی خـــود، افزایـــش درآمـــد از 

حـــوزه فعالیت هـــای بازرگانـــی بـــا تمرکـــز بـــر زنجیـــره فـــولاد را در دســـتور 
ــرار داده اســـت. ــروه قـ ــرکت های بازرگانـــی گـ کار شـ

 ANKIROS وی یکـــی دیگـــر از اهـــداف گـــروه آتیه فـــولاد در نمایشـــگاه
را ارزیابـــی فرصت هـــای بازرگانـــی و ایجـــاد فرصت هـــای جدیـــد 
در حـــوزه تأمیـــن زنجیـــره فـــولاد دانســـت و گفـــت: در تلاشـــیم تـــا بـــا 
حضـــور همـــکاران از بخش هـــای مختلـــف بازرگانـــی گـــروه، تعامـــلات 
بـــا شـــرکت های تجـــاری ترکیـــه و ســـایر کشـــورهای همســـایه را توســـعه 

دهیـــم.
آقازینلـــی اظهـــار امیـــدواری کـــرد: بـــا برنامه ریـــزی صورت گرفتـــه و 
پیگیـــری تعامـــلات بعـــد از پایـــان نمایشـــگاه، بتوانیـــم دســـتاوردهای 
حضـــور در نمایشـــگاه را بـــه اقدامـــات عملیاتـــی و نهایتـــاً بـــه ایجـــاد درآمد 

ــولاد تبدیـــل کنیـــم. ــروه آتیه فـ ــرای گـ ــتر بـ بیشـ

اعلام پیش نیازهای تحقق اهداف صنعت 

فولاد در چشم انداز 

مهنـــدس محمـــد آقاجانلـــو راهبردهـــای اصلـــی تحقـــق 
هـــدف تولیـــد ۵۵ میلیـــون تـــن فـــولاد را بیـــان کـــرد و از برگـــزاری 
انجمـــن  اعضـــای  بـــا  تخصصـــی  سلسله نشســـت های 

تولیدکنندگان فولاد خبر داد.
به گزارش خبرنــگار فــولاد و به نقــل از واحد خبــر روابط عمومی 
ســازمان توســعه و نوســازی معــادن و صنایــع معدنــی ایــران 
)ایمیــدرو(، سرپرســت هیئت عامــل ایمیــدرو کــه در جلســه 
هم اندیشــی تحقق اهداف زنجیــره فولاد کــه با حضــور اعضای 
هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد برگزار شد، عنوان کرد: 
اجرای سیاســت های برنامــه هفتم توســعه در بخش معــدن از 

مأموریت های اولویت دار ایمیدرو است.
وی با اشاره به تأثیر صنعت فولاد در اجرای سیاست های برنامه 
هفتم گفت: صنعــت فولاد یکی از حوزه هایی اســت که در رشــد 
بخش معدن بســیار اثرگذار اســت و هدف اصلی در ایــن حوزه، 
تولید ۵۵ میلیون تن فولاد، افزایــش ارزش افزوده در این زنجیره 

و رفع موانع آن است.
کـرد: بـرای تحقـق  سرپرسـت هیئـت عامـل ایمیـدرو عنـوان 
هـدف تولیـد ۵۵ میلیـون تـن فـولاد بایـد راهبردهایـی همچـون 
کتشـاف، حمایـت از شـرکت های معدنـی  سـرمایه گذاری در ا
جهت سـرمایه گذاری در معادن زیرزمینـی، افزایش عمر معادن 
بـا اسـتفاده از تکنولوژی هـای بـه روز بـا هـدف کاهـش عیـار حـد 
مصرفـی و افزایـش اسـتفاده از قراضـه به جـای سـنگ آهن مـورد 

توجـه قـرار بگیـرد.
سرپرست هیئت عامل ایمیدرو با بیان اینکه در صنعت فولاد به 
هر میزان که فاصله بین ظرفیت با تولید افزایش یابد، سودآوری 
در این بخــش کاهش می یابــد، افــزود: کاهش نســبت تولید به 
ظرفیت ایجادی به واسطه نبود توســعه زیرساخت ها و صنایع 
پایین دســتی برای مصــرف فــولاد از دیگــر مــوارد مــورد توجه در 

صنعت فولاد کشور است.
آقاجانلــو عنــوان کــرد: ظرفیــت مــازاد فــولاد دنیــا یــک موضــوع 
ساختاری است که چشم انداز صنعت فولاد جهانی را دستخوش 
تغییر می کنــد. در این زمینــه دولت ها و ســرمایه گذاران صنعت 
باید اطمینان حاصل کننــد که ســرمایه گذاری های این بخش 
بر اساس ملاحظات و نیاز بازار انجام می شود و با توجه به طول 
عمر کارخانه های فولادی نصب شده، در بلندمدت توجیه پذیر 

خواهند بود.
وی در تشــریح راهکارهای کاهش ناتــرازی ظرفیت تصریح کرد: 
ازجمله راهکارهای کاهش ناترازی ظرفیت در این صنعت می توان 
به تعیین تکلیف پروژه ها، صادر نکــردن مجوز جدید در زنجیره 
فولاد، طراحی سیاست های تشــویقی ادغام و توسعه بازارهای 

صادراتی اشاره کرد.
صنعت فولاد؛ تأمین انرژی پایدار

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نیز در این جلسه، رفع 
ناترازی و تأمین انرژی پایدار برای صنایع فولادی را مهم ترین نیاز 

این حوزه عنوان کرد.
بهرام سبحانی در جلسه هم اندیشی تحقق اهداف زنجیره فولاد 
که با حضور سرپرســت هیئت عامل ایمیــدرو برگزار شــد، گفت: 
صنایع فولادی ســالانه در فصل گرما با کمبود برق و در زمستان 
با کمبود گاز مواجه انــد و این ناتــرازی صنعت فولاد را با مشــکل 

مواجه کرده است.
وی گفــت: ایــن موضوع میــزان ســود مــورد انتظــار فولادی ها را 
تحت تأثیر قرار داده است و امنیت سرمایه گذاری در این بخش 

را تهدید می کند.
رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به مشکلات حوزه 
صادرات فولاد، عنوان کرد: فرایند و سیاست های اتخاذشده در 
خصوص تنظیم بازار بر اســاس وضعیــت صنعت در ســال 1400 
و 1401 بوده و لازم اســت متناســب با شــرایط موجود بین المللی 
سیاســت های مناســب اتخــاذ و در راســتای توســعه صــادرات، 

موانع رفع شود.
سـبحانی بـا بیـان اینکـه هـدف تولیـد ۵۵ میلیـون تـن قابـل 
تحقـق اسـت، ادامـه داد: حـل چالش هـای ارزی، تأمیـن انـرژی 
و تسـهیل سیاسـت های صادراتـی از نیازهـای مبـرم ایـن حـوزه 
اسـت و همـکاری و حمایـت وزارتخانـه و سـازمان های ذی ربـط 

را می طلبـد.

خبــــــر کوتاه

نمایشگاه »صنعت ساختمان و زیرساخت اربیل کشور عراق ۲۰۲۴« با حضور شرکت فولاد مبارکه از سوم مهرماه در محل نمایشگاه های 
بین المللی اربیل کشور عراق افتتاح شد.

این نمایشگاه که یکی از رویدادهای مهم در زمینه صنعت ساختمان و زیرساخت به شمار می رود، تا ششم مهرماه ادامه داشت و به معرفی آخرین محصولات 
نوین مصالح ساختمانی، آلومینیوم، فولاد و پروفیل پرداخت. نمایشگاه صنعت ساختمان و زیرساخت عراق فرصتی مغتنم برای تجار و صادرکنندگان ایرانی، 
بالأخص فولادسازان برای توسعه بازار صادراتی و تحقق صادرات 10 میلیارد دلاری فولاد کشور بود و طی آن شرکت فولاد مبارکه نیز به عنوان بزرگ ترین فولادساز 

خاورمیانه و شمال آفریقا با هدف توسعه صادرات و ارزآوری برای کشور در این نمایشگاه حضور یافت و محصولات خود را معرفی کرد.

مدیر پروژه نگهداری واحد احیای فولاد سفیددشت 
در شــرکت ایریســا گفت: اولین تولید تختال در فولاد 
سفیددشت در ســال 1۴۰3 بدون مشــارکت خارجی 
و با اعتماد به توان داخلی و متخصصان واحد اتوماســیون صنعتی 

شرکت ایریسا انجام شد.
به گزارش خبرنگار ایراسین، توسعه کمّی و کیفی متوازن یکی از راهبردهای 
پنج گانه فولاد مبارکه در دو سال اخیر بوده که با احیای خط تولید تختال 
در فولاد سفیددشت به دست نخبگان داخلی، شاهد به ثمر نشستن فاز 
دیگری از این راهبرد در گروه فولاد مبارکه هستیم و با کامل شدن چرخه 
تولید در شرکت فولاد سفیددشت، سالانه ۸00 هزار تن به ظرفیت فولاد 

خام کشور افزوده می شود.
شرکت فولاد سفیددشت نخستین کارخانه فولادسازی کشور است که با 
کثری بر دانش متخصصان داخلی طی  تکنولوژی ایرانی و با اتکای حدا
چند مرحله وارد فاز بهره برداری شــده است. در گام نخست و به منظور 
کثری از سرمایه گذاری های انجام شده در این پروژه، واحد  استفاده حدا
احیا مستقیم این مجتمع فولادی از آبان ماه سال 1۳۹۵ مورد بهره برداری 
قرار گرفت و با تولید آهن اســفنجیِ کمّــی و کیفی موردنیاز فــولاد مبارکه 
و ســایر واحدهای فولادســازی این گــروه، در کوتاه ترین زمــان ممکن از 

ظرفیت اسمی خود عبور کرده است.
فعالیت های اجرایــی احداث واحــد فولادســازی و ریخته گری تختال 
پس از یک وقفه شش ســاله بــا تکیه بر توان فنــی داخلی، از بهار ســال 
1۳۹۶ مجدداً آغاز و با تلاش شــبانه روزی ارکان پروژه، عملیات اجرای 
نخستین قوس الکتریکی و تولید آزمایشی اولین ذوب واحد فولادسازی 
در زمســتان 1401 و ریخته گری اولیــن تختال فولادی در اســفند 1402 با 
موفقیت انجام شد. برای استمرار این موفقیت ها و ادامه روند تولید، 

بخش اتوماســیون شــرکت فولاد سفیددشت به عهده شــرکت ایریسا 
قرار گرفت.

نخســتین عملیات ذوب و تولید تختال در ســال ۱۴۰۳ به 
کمک متخصصان شرکت ایریسا

سیاوش نساجان، در گفت وگو با خبرنگار ایراسین، در خصوص اجرای 

عملیــات ذوب و تولیــد تختــال در ســال 140۳ در واحــد فولادســازی و 
ریخته گری شرکت فولاد سفیددشــت اظهار کرد: شرکت ایریســا از سال 
1401 با قراردادی تحت عنوان نگهداری و احیا واحد آهن سازی در بحث 

اتوماسیون شرکت فولاد سفیددشت ورود پیدا کرد.
وی افزود: آغاز ســاخت فولادســازی و ریخته گری در فولاد سفیددشت 

در سال 1۳۸۶ آغاز و سپس به دلیل مشــکلات پیش آمده تا سال 1۳۹۵ 
متوقف شــد. ســپس از ســال 1۳۹۵ ازســرگیری و ســاخت و تجهیز پروژه 

صورت پذیرفت و 1401 اولین ذوب انجام گرفت.
مدیر پروژه نگهــداری واحد احیا خاطرنشــان کــرد: پــس از آن، به دلیل 
استمرار داشتن تولید ذوب و تختال، از شرکت ایریسا درخواست همکاری 
کنون  گردید که تولید فولادســازی و ریخته گری دوباره ازسرگیری شود و ا
در سال 140۳  با تخصص نخبگان داخلی شرکت، توانستیم تولید اسلب 
و ذوب را بدون حضور شــرکت خارجــی انجام دهیم تا به تولید مســتمر 

کمک شود.
وی با اشاره به اهمیت این پروژه عنوان کرد: در واقع اولین تولید تختال در 
سال 140۳ با اعتماد به توان داخلی و متخصصان شرکت ایریسا انجام شد.

نسـاجان با بیان اینکه اتوماسـیون قلـب صنایع بزرگ به شـمار مـی رود، 
گـر شـرکت ها نتواننـد از اتوماسـیون به درسـتی اسـتفاده کننـد،  گفـت: ا
تولیـدی هـم نخواهنـد داشـت. شـرکت ایریسـا در بخـش اتوماسـیون بـا 
فولاد سفیددشـت همکاری کـرد و کنتـرل و فراینـد آن را به عهـده گرفت.
ح  شـایان ذکر اسـت کـه واحـد فولادسـازی ایـن شـرکت اولیـن طـر
فولادسـازی بومـی کشـور اسـت کـه در شـرایط تحریـم تمامـی مراحـل 
سـاخت، نصـب و بهره بـرداری آن بـدون حضـور کارشناسـان خارجـی 
انجـام گرفتـه اسـت. ایـن واحـد مشـتمل بـر یـک کـوره قـوس الکتریکـی 
)EAF) 1۷0 تنی با قابلیت تخلیـه 140 تـن ذوب، یک کوره پاتیلـی )LF( و 
یک ماشـین ریخته گری اسـلب )CCM( با ظرفیت سـالانه ۸00 هـزار تن 
اسـت. بـه گفتـه مسـئولان، امـروز زنجیـره تولیـد در این شـرکت بـا تولید 
اولیـن تختـال کامـل شـد و ازاین پـس سـرمایه گذاران می تواننـد مـزد 
اعتماد، سرمایه گذاری و صبر خود را بگیرند و روی خروجی محصولات 

ایـن شـرکت حسـاب کننـد.

برای اولین بار در خاورمیانه و سومین بار در جهان در حال انجام است؛
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در نخستین همایش جایزه ملی بهره وری انرژی برق 
که با همکاری مشترک »ســاتبا« و سازمان مدیریت 
صنعتی کشور برگزار شد، از شرکت فولاد سفیددشت 
به دلیل اقدامات و اجرای پروژه های متعدد در حوزه بهره وری انرژی 

قدردانی شد.
به گزارش واحد روابط عمومی شرکت، ایمان سلیمانی، مدیر بهره برداری 
شرکت فولاد سفیددشت، در حاشیه برگزاری این جایزه، درباره پروژه های 
اجراشده در حوزه بهره وری انرژی و برنامه های آتی شرکت در این زمینه 

سخن گفت.
 مدیر بهره برداری فولاد سفیددشت با بیان اینکه این همایش به بررسی 
بهره وری ســازمان ها در حوزه انــرژی الکتریکی می پــردازد و ارزیابی ها بر 
اساس مدارک و مستندات ارائه شده انجام می شود، گفت: شرکت فولاد 
سفیددشت نیز با هدف به چالش کشیدن خود و مقایسه با سازمان های 

برتر دیگر، در این همایش حضور یافت.
در ادامه، کاوه نکویی، مسئول بازرســی فنی واحد بهره برداری، با اشاره 
بر این نکته که آنچــه را نمی تــوان اندازه گیــری کرد، نمی تــوان مدیریت 
نمــود، گفــت: نمونه هایــی از پروژه هــای تعریف شــده بهــره وری انــرژی 
فولاد سفیددشت به این شرح است: 1- پیاده سازی استاندارد 201۸-
50001ISO بــرای مدیریــت انــرژی؛  2- پــروژه مطالعات امکان ســنجی 
احداث ذخیره گاز طبیعی؛ ۳- شناسایی و تگ گذاری 20 درصد تجهیزات 
انرژی بر که ۸0 درصد انرژی واحد را مصرف می کنند در واحد آهن سازی؛ 
4- پروژه Scada انرژی ســیالات با شــرکت ایریســا )مانیتورینگ و کنترل 
انرژی ســیالات(؛ ۵- پروژه پژوهشــی ابلاغی از ســوی شــرکت ملی فولاد 
در خصوص تولید برق از ایستگاه تقلیل فشار گاز به کمک شرکت های 
دانش بنیان؛ ۶- پروژه پژوهشــی تشــخیص بی درنگ درجه فلزشدگی 
آهن اسفنجی با هوش مصنوعی با مشارکت دانشگاه؛ ۷- پروژه پژوهشی 

افزایش ظرفیت اجکتور استک فن بدون تغییر الکتروموتور با مشارکت 
دانشگاه.

کید کرد: با استفاده از خِرد و برنامه ریزی صحیح   در پایان کاوه نکویی تأ
می تــوان از بحران ها عبور کرد. نقــش حکمرانــی در برنامه ریزی جبران 
ناتــرازی انــرژی بــا سیاســت های ورود تکنولــوژی، نــگاه اقتصــادی و نه 
سیاســی به این حوزه و بهبــود راندمــان در بخــش تولید انرژی، بســیار 

پراهمیت است.
گفتنـی اسـت ایـن همایـش بـا توجـه بـه ضـرورت فرهنگ سـازی و ایجـاد 
انگیـزه مدیریـت مصـرف بـرق توسـط مصرف کننـدگان مختلـف انـرژی، 
سـازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری برق )ساتبا( و دستگاه های 
ذی ربط، با همکاری و مشارکت سازمان مدیریت صنعتی جهت ایجاد 
سـاختار »جایـزه ملـی بهـره وری انـرژی بـرق« بـرای اولیـن بـار در کشـور 

برگـزار شـد.

خبر  کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

تجلیل از خانواده ایثارگران شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال وبختیاری

تأمین مالی تولید مقرون به صرفه نیست

تولید و سرمایه گذاری فرایندی هزینه بر است و »تأمین 
مالی تولید« همواره از مصائب پیش روی تولیدکنندگان بوده 
و هست. ازاین رو سیاست گذار همواره باید تدبیر مناسبی برای 
پاسخ گویی به این نیاز بنگاه ها داشته باشد. ضمن اینکه 
تأمین مالی باید مقرون به صرفه باشد تا در کنار سایر هزینه ها 
مسئله »هزینه تمام شده تولید« را به رقمی منطقی برای 

تولیدکنندگان برساند.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از چیلان، محمود محمدی 
فشارکی مدیرعامل فولاد سفیددشت، تأمین مالی واحدهای 
به  توجه  با  گفت:  و  دانست  مهم  دغدغه ای  را  تولیدی 
سیاست های ارزی نامطلوب دولت و وابستگی 10 درصدی 
صنعت فولاد به ارز، همچنین نرخ بالای بهره در انواع تسهیلات، 
اوراق و سایر ابزارهای مالی، مسئله تأمین مالی به صرفه بنگاه ها 

به یک دغدغه مهم تبدیل شده است.
وی ایجاد برنامه مدون جهت تأمین مالی پایدار واحدهای 
تولیدی را وظیفه دولت دانست و افزود: این برنامه در کنار امکان 
فروش ارز صادراتی تولیدکنندگان به قیمت واقعی، می تواند 
مشکل کمبود منابع مالی در بنگاه ها را حل کند. با این شرایط 
صادرکننده می تواند ارز خود را به راحتی و با قیمت واقعی وارد 

چرخه فعالیت کند و کار خود را توسعه دهد.
ضرورت ایجاد ابزارهای مالی با نرخ مناسب

محمدی فشارکی در خصوص تأمین مالی از طریق »انتشار اوراق 
سلف ارزی در بورس کالا« که اخیراً توسط شورای عالی بورس به 
تصویب رسید گفت: این طرح هنوز چندان باز نشده است که 
بتوانیم روی آن برنامه ریزی کنیم. اما ارائه ابزارهای مالی با نرخ 
مناسب به تولیدکنندگان که بتواند امکان تأمین مالی تولید را 
برای آن ها فراهم کند در افزایش میزان تاب آوری آن ها مؤثر است.

وی با اشاره به تورم بالای در کشور طی سال های اخیر خاطرنشان 
کرد: باوجود تورم بالای کشور، صنعت فولاد به دلیل قیمت گذاری 
دستوری نتوانست که با تورم رشد کند و همین مسئله باعث شد 
کید  تا در موضوعات مالی دچار مشکل جدی شویم. وی با بیان تأ
بر ضرورت بازگشت ارز صادراتی به چرخۀ فعالیت صنایع فولادی 
گفت: بر این اساس امیدواریم دولت جدید دست تولیدکننده را 
قدری باز بگذارد تا بتواند با تکیه بر صادرات، بخشی از مشکلات 

مالی خود را حل کند.
صنایع فولادی و یک درد مشترک

مدیرعامل فولاد سفیددشت »بحران انرژی« را چالش مشترک 
همه صنایع به خصوص صنایع فولادی عنوان کرد و گفت: 
از دولت جدید انتظار داریم که در راستای حل این مشکل با 
که این چالش  همفکری انجمن فولاد گام اساسی بردارد؛ چرا
امکان بهره مندی از ظرفیت ایجادشده در صنعت را از ما گرفته 

است.
وی با انتقاد به نحوه صدور مجوزها افزود: باید در حوزه صدور 
مجوزات تخصصی تر عمل شود تا واحدهای تولیدی بتوانند سبد 
محصولاتشان را گسترده کنند، تا هم نیاز کشور را برطرف کنند و 

هم گامی در جهت صادرات بردارند.

مدیرعامل فولاد سفیددشت مطرح کرد:

قدردانیازشرکتفولادسفیددشتدراولیندورهجایزهملی
بهرهوریانرژیبرقدربخشفرایندهایصنعتی

حمید  شجاعی
مدیرعامل شرکت ورق خودرو 

چهارمحال و بختیاری

نهضت کار مقدس؛ 
الگویی از دفاع مقدس در شرکت فولادسنگ

دست یابی به بالاترین میزان تولید شش ماهه در شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری

در آیینی با حضور سردار امیر حسن پور، مدیرعامل 
شرکت فولادسنگ و جمعی از کارکنان این شرکت یاد 

و خاطره شهدای دفاع مقدس گرامی داشته شد.
به گــزارش روابــط عمومــی فولادســنگ، در این نشســت، امیرحســین 
کریمدادی، مدیرعامل فولادســنگ، ضمن گرامیداشــت یــاد و خاطره 
شــهدا، به بیان اهمیت هفته دفاع مقــدس و ارتباط آن با شــرایط امروز 
پرداخت و بر لزوم ایجاد »نهضت کار مقدس در عرصه تولید و صنعت« 

کید کرد. تأ
کریمدادی در آغاز سخنان خود، با تسلیت به خانواده های داغدار حادثه 
معدن طبس، به اهمیت ایمنی در محیط کار اشــاره کــرد و گفت: ابتدا 
وظیفه خود می دانم مصیبت جان سوز حادثه معدن طبس را که منجر 
به از دست دادن تعدادی از همکاران زحمتکش ما شد به خانواده های 
داغدار و جامعه کارگری تسلیت بگویم. این حادثه، بار دیگر لزوم توجه 

جدی به ایمنی و سلامت در محیط کار را یادآور شد.
وی ســپس بــا اشــاره بــه اهمیــت هفتــه دفــاع مقــدس گفــت: هفتــه 
دفــاع مقدس یــادآور دوره ای اســت که ملــت ایران بــا شــجاعت، ایثار و 
ازخودگذشتگی از استقلال و تمامیت ارضی کشور دفاع کردند. این دفاع 

نه تنها یک نبرد نظامی، بلکه دفاع از ارزش های ملی و دینی بود.
مدیرعامل فولادسنگ در ادامه به مقدس بودن دفاع اشاره کرد و گفت: 
دفاع مقدس به دلیل چندین عامل مهم، ازجمله دفاع از استقلال کشور، 
کاری مردم، اتحاد و همبستگی ملی و ایستادگی در برابر ظلم و  ایثار و فدا
کاری فراتر از جنگ نظامی بود  تجاوز، مقدس شد. این روحیه ایثار و فدا

و به یک حرکت ملی و انسانی تبدیل شد.
کید بر ارتباط میان روحیه دفاع مقدس و عرصه تولید امروز  کریمدادی با تأ

افزود: امروز ما نیز در یک جنگ اقتصادی قرار داریم. همان روحیه ای که 
در دوران دفاع مقدس ما را به پیروزی رساند می تواند در عرصه تولید و 
صنعت نیز به کار گرفته شود. تعهد به کار، همبستگی و همکاری و ایثار 
در کار، همه عواملی هســتند که می توانند کار و تولیــد را به یک نهضت 

مقدس تبدیل کنند.
وی بـا اشـاره بـه اهمیـت کار تیمـی و همبسـتگی در صنعـت گفـت: 
همان طور که در دوران جنگ، اتحاد و همبستگی مردم باعث موفقیت 
شـد، امروز نیز باید با همـکاری و روحیه تیمـی در عرصـه تولید و صنعت 
حرکت کنیم. تنها با همدلی و مشـارکت می توانیـم به اهـداف بزرگ تری 

دسـت یابیـم.
کاری در کار اشاره کرد و گفت: ایثار در کار،  کریمدادی همچنین به لزوم فدا
همانند ایثار در جبهه های جنگ، می تواند سرنوشت کشور را تغییر دهد. 
هرچه در کار خود بیشتر تلاش کنیم و ازخودگذشتگی نشان دهیم، به 

موفقیت های بیشتری دست خواهیم یافت.
کید بر اهمیت تولید ملی و مقابله  مدیرعامل فولادسنگ در پایان با تأ
با فشارهای اقتصادی گفت: امروز دشمن با جنگ اقتصادی به میدان 
آمده اســت. دفــاع مــا در این جنــگ، تقویــت تولید ملــی و تــلاش برای 
خودکفایی است. با تعهد، همبستگی و تلاش مستمر، می توانیم در این 

جنگ اقتصادی پیروز شویم و کشور را از بحران ها عبور دهیم.
وی در پایان ضمن تشــکر از کلیه کارکنان، خواســتار اســتمرار »نهضت 
کار مقــدس« در فولادســنگ شــد و گفــت: نهضــت کار مقــدس باید در 
فولادسنگ مستمر گردد. با روحیه دفاع مقدس، ما می توانیم کار خود 
را به سطحی مقدس برسانیم و به بهبود و ارتقای فعالیت های خود در 

عرصه تولید بپردازیم.

با تولید 33 هــزار و ۶۸۰  تن محصــول ورق گالوانیزه در 
شهریور و بیش از 1۷۷ هزار و ۲۸۴ تن انواع محصولات 
گالوانیزه در شش ماهه نخست سال 1۴۰3 در شرکت 
ورق خودرو چهارمحــال و بختیــاری رکوردهای جدیــدی در کارنامه 

درخشان کارکنان این شرکت به ثبت رسید.
مدیرعامل شــرکت ورق خودرو چهارمحــال و بختیــاری، در مصاحبه با 
خبرنگار روابط عمومی این شــرکت گفــت: عزم راســخ و همت بلند تیم 
مدیریت و کارکنان شرکت ورق خودرو بار دیگر با ثبت بالاترین میزان تولید 
ماهانه و شش ماهه به بار نشست تا این شرکت خود را برای دست یابی به 

ظرفیت نامی شرکت )400 هزار تن در سال( آماده کند.
حمید شـجاعی تصریـح کـرد: انتخـاب شـعار »جهـش تولید با مشـارکت 
مـردم« از سـوی مقـام معظـم رهبـری اهمیـت تولیـد را در سـال جـاری 
دوچنـدان سـاخت. انتخـاب ایـن شـعار بیانگـر درجـه اهمیـت موضـوع 
تولید است و کارکنان شرکت ورق خودرو این مهم را سرلوحه برنامه های 
کاری خـود قـرار داده و بـا اراده آهنیـن در حـال نیل به اهـداف بلندمدت 

شـرکت هسـتند.
وی خاطرنشــان کــرد: تیــم مدیریتــی و واحدهــای پشــتیبانی شــرکت 
کنون بیش از 20 گرید  ورق خودرو با حمایت های بی دریغ فولاد مبارکه تا

متنوع از محصولات گالوانیزه را تولید و روانه بازار کرده اند.
شجاعی اظهار داشت: تولید محصولات گالوانیزه در شرکت ورق خودرو 
در شش ماهه سال قبل 1۶۳ هزار و ۸4 تن بود و امسال با رشدی معادل ۸ 

درصد موفق به ثبت رکورد جدید شدیم.
مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در خصوص ثبت 

رکورد تولیــد ماهانه در شــهریورماه نیز گفت: رکــورد ماهانه قبلی مربوط 
به اردیبهشــت ماه ســال جاری و به میزان ۳۳ هــزار و ۵۵0 تن بــود که در 

شهریورماه امسال 1۳0 تن افزایش یافت.
وی در پایــان از تلاش و همت شــبانه روزی کارکنــان واحدهای مختلف 

شرکت، هیئت مدیره و حمایت کلیه ذی نفعان قدردانی کرد.

به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری، به منظور گرامیداشت یاد و خاطره شهدای ۸ سال دفاع مقدس 
با حضور مدیرعامل و جمعی از مدیران از خانواده ایثارگران شرکت قدردانی شد.

محمود محمدی فشارکی، در جلسه ای که در محل کار خواهر یکی از شهیدان برگزار شد، ضمن ابراز ارادت به مقام والای شهدا و تجلیل از این خواهر 
کید کرد و گفت: شهدا حقی بزرگ بر گردن ما دارند و ما موظفیم ضمن گرامیداشت یاد و خاطره  شهید بر اهمیت حفظ فرهنگ ایثار و شهادت در جامعه تأ

آن ها را ایشان را نیز ادامه دهیم.

مدیرعامل فولادسنگ در آیین گرامیداشت هفته دفاع مقدس مطرح کرد:

هم زمان با آغاز سال تحصیلی جدید با نظر مساعد 
فولادسفیددشت  شرکت  هیئت مدیره  و  مدیرعامل 
چهارمحال و بختیاری، به منظور ایفای نقش شرکت در حوزه 
به  لوازم التحریر  بسته   1۵۲۰ اجتماعی،  مسئولیت های 
دانش آموزان مقاطع تحصیلی ابتدایی، راهنمایی و دبیرستان 

شهر سفیددشت اهدا شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد سفیددشت، در این کار خیر 
که با حضور نمایندگان شرکت فولاد سفیددشت، اعضای شورای 
اسلامی و امام جمعه شهر سفیددشت انجام شد، بسته های 

کمک آموزشی در بین مدارس شهر سفیددشت توزیع شد.

اهدای 1۵۲۰ بسته کمک آموزشی

 به دانش آموزان شهر سفیددشت

 توسط شرکت فولاد سفیددشت 

چهارمحال و بختیاری

به مناسبت هفته دفاع مقدس انجام شد؛
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       بـــــــــــــــازار

تولید آهن اسفنجی هند به ۵۱.۵ میلیون رسید

خبــــــــــــــــر       

فولادســازان اروپایــی از مقامــات تجــاری درخواســت 
کردنــد تــا بــا افزایــش صــادرات فــولاد چیــن مقابلــه کننــد کــه 
قیمت هــای اروپایــی را بــه پایین تــر از هزینــه تولیــد رســانده 
است. تولیدکنندگان و نهاد اصلی تجاری اروپا معتقدند یک 
سیســتم جدیــد و جامــع تعرفه هــا بــرای رســیدگی بــه اثــرات 
از  محافظــت  و  جهانــی  مــازاد  ظرفیــت  بــازار  مخــرب 
تولیدکننــدگان داخلــی کــه بــه دلیــل تقاضــای ضعیــف و 
ــاز اســت.  ــرژی آســیب دیده انــد، مــورد نی هزینه هــای بــالای ان
انتظــار مــی رود چیــن، بزرگ تریــن تولیدکننــده فــولاد جهــان، 
امســال بیش از 1۰۰ میلیون تــن فولاد صــادر کند که بیــش از هر 
ســالی از ســال ۲۰1۶ اســت. ایــن افزایــش تنش هــای تجــاری را 
ــر واردات  ــا ب ــته ت ــر آن داش ــور را ب ــن کش ــرده و چندی ــدید ک تش

تعرفه وضع کنند.
به گزارش خبرنــگار فولاد و بــه نقل از پایــگاه خبری فــولاد ایران، 
جنوینــو کریســتونو )Genuino Christino(، مدیــر ارشــد مالــی 
آرســیلورمیتال )ArcelorMittal(، بزرگ تریــن تولیدکننــده اروپــا 
گفت: حجم صادرات از چین بزرگ است و این صنعت به بحرانی 
بازگشته است که به دلیل صادرات بالای چین در سال های 201۵ 
و 201۶ پیش آمده بود. سالزگیتر )Salzgitter( فولادساز آلمانی نیز 
معتقد است ســیل صادرات فولاد چین با یارانه و کمتر از قیمت 
تمام شــده، پایداری صنعت فولاد اروپــا و تحولات کم کربــن آن را 

تهدید می کند.
راســل کدلینگ، مدیر بازاریابی و توســعه کســب وکار در بریتانیا 
برای تاتااســتیل هند گفت: شــرایط فعلی بازار یک مسئله بزرگ 
برای صنعت است، به ویژه با تقاضای در کف. سالزگیتر نیز گفت: 
کمیسیون اروپا باید اقدامات جسورانه ای مانند طرح تعرفه گذاری 
برای مقابله با ریشه های مشکل، که ظرفیت های مازاد عظیم در 

چین و سایر کشورها است، انجام دهد.
گرت، مدیرکل یوروفر، معتقد است تنظیم کننده ها باید  کسل ا ا
یک اقدام جهانی و مشابه تعرفه ها را برای کمک به تولیدکنندگان 
اروپایــی کــه از اثرات منفــی فروش چیــن بــه بازارهــای دیگر رنج 

می برند، معرفی کنند.
چندیــن کشــور در حال حاضــر بــرای رفع مشــکلات بــازار اقدام 
کرده انــد. در مــاه جــولای، ایالات متحده بــرای هر فــولادی که از 
مکزیک می آید و در آمریکای شمالی ذوب و ریخته نشده است، 
تعرفــه 2۵ درصــدی اعــلام کــرد. هنــد از هفتــه گذشــته در حــال 
کره برای مقابله با افزایش واردات فولاد اســت. شــرکت فولاد  مذا
تیسن کروپ )Thyssenkrupp Steel( بزرگ ترین تولیدکننده آلمان، 
اعلام کرده است واردات محصولات فولادی تخت به اتحادیه اروپا 
در چهار ماه اول سال 2024 حدود ۳0 درصد افزایش یافته است. 
این روند، همراه با تقاضای ضعیف و هزینه های بالای انرژی، فشار 

زیادی بر صنعت اروپا وارد می کند. 

هنـــد در ســـال ۲۰۲۲ نتوانســـت در زمینـــه نصـــب 
ـــر  ـــای تجدیدپذی ـــر انرژی ه ـــی ب ـــرق مبتن ـــد ب ـــتم های تولی سیس

به اهداف موردنظر خود برسد.
 بــه گــزارش خبرنگار فــولاد و بــه نقــل از پایــگاه خبــری و تحلیلی 
»فلزات آنلایــن«، هنــد در ســال های اخیــر و بــرای تأمیــن نیــاز 
روزافــزون مصرف کنندگان انــرژی از زغال ســنگ اســتفاده کرده 
است. در همین راستا، انتظار می رود رشد تولید برق با استفاده از 
سوخت زغال سنگ در هند از میزان رشد تولید برق از انرژی های 

تجدیدپذیر در سال جاری میلادی پیشی بگیرد.
ع خورشیدی بزرگ طی سال های اخیر در  سرعت راه اندازی مزار
هند کاهش یافته است. ازاین رو، تولید برق از انرژی خورشیدی در 
این کشور با کمترین سرعت ممکن در ۶ سال گذشته به خصوص 

در نیمه اول سال 2024 رشد داشته است.
بوپندر سینگ باهالا، مقام ارشــد وزارت انرژی های تجدیدپذیر 
هند عنــوان کرد: انتظــار مــی رود از ســه ماهه پایانی ســال 2024، 
حدود ۳0 گیگاوات به ظرفیت تولید برق از انرژی خورشــیدی در 
هند به عنوان سومین تولیدکننده بزرگ برق از انرژی خورشیدی 
در جهان افزوده شود. علاوه براین، حدود ۵ گیگاوات به ظرفیت 
تولید بــرق از نیروگاه های بــادی این کشــور در بــازه زمانی مذکور 

افزوده خواهد شد.
داده هــای دولتی منتشرشــده نشــان می دهــد که هنــد در پنج 
ماه ابتدایی سال مالی جاری یعنی در بازه زمانی ماه های آوریل 
گوســت، در مجمــوع 10 گیــگاوات بــه ظرفیــت تولیــد بــرق از  تــا آ
انرژی های تجدیدپذیر خــود افزود و در مجمــوع ظرفیت تولید 

برق از این انرژی ها در این کشور به حدود 1۵۳ گیگاوات رسید.

هند تولید آهن اسفنجی را در طول پنج سال گذشته 8 درصد رشد 
داده و از 34 میلیون و ۷00 هزار تن در سال مالی ۲01۹- ۲018 به 
۵1 میلیون و ۵00 هزار تن در سال مالی ۲0۲4-۲0۲3 رسانده است؛ 
در همین بازه زمانی نرخ رشد تولید فولاد این کشور ۵ درصد بوده 
است. پیش بینی می شود تا سال ۲030 شرکت های هندی تولید آهن 
اسفنجی را به ۷۵ میلیون تن برسانند و جریان روبه رشد سال های 
پیش را ادامه دهند.

خبر بین الملل

فولادسازان اوکراینی ۱.۱۲ میلیون تن محصولات تخت 
از ژانویه تا اوت صادر کردند

گوست  طبق داده های خدمات گمرکی دولت اوکراین، از ژانویه تا آ
۲0۲4، شرکت های فولاد اوکراین صادرات محصولات تخت را ۷8.4 
درصد نسبت به مدت مشابه سال ۲0۲3 افزایش دادند و به 1.1۲ 
میلیون تن رساندند. محصولات تخت نورد گرم )HS ۷۲08( بخش 
عمده صادرات به میزان ۹۵0.0۵ هزار تن را به خود اختصاص داد. طی 
8 ماه، 334.0۹ هزار تن از محصول به لهستان، ۲44.0۹ هزار تن به 
بلغارستان و 10۷.14 هزار تن به ایتالیا ارسال شد.

درخواست فولادسازان اروپایی برای 

مقابله با سیل صادرات چین
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یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

گذار آلمان از ویرانی های جنگ جهانی دوم تا تبدیل شدن به یکی از کشورهای 
صنعتی پیشرو در جهان، داستان قابل توجهی از انعطاف پذیری، نوآوری و توان 
اقتصادی است. پس از جنگ، آلمان ویران شد، زیرساخت هایش از هم پاشید 
و اقتصادش متلاطم شد. بااین حال، از طریق برنامه ریزی استراتژیک، سرمایه گذاری های 
کید شدید بر تولید صنعتی، این کشور به تدریج خود را  قابل توجه در آموزش و فناوری و تأ

بازسازی کرد.
 دقت و ظرافت مثال زدنی تجهیزات صنعتی و ماشین آلات سنگین آلمانی ها زبانزد خاص و عام 
شده و عبارت Made In Germany آرامش خاطری است برای کالایی که می خرید. اما امروزه 
مشکلات و مسائل مختلفی دست به دست یکدیگر داده اند تا این کشور را صنعت زدایی کنند. 
جایگاه آلمان به عنوان یکی از برترین کشورهای صنعتی در حال به خطر افتادن است. یکی از 
اصلی ترین علت ها و شاید بتوانیم بگوییم مهم ترین علت این اتفاق، مسئله تنش میان اوکراین 

و روسیه بود.
یکی از بزرگ ترین شرکت های آلمان و یکی از بزرگ ترین شرکت های شیمیایی جهان، شرکت 
BASF  است. این شرکت که تا قبل از جنگ اوکراین و روسیه، با استفاده از گاز ارزان قیمت روس ها 
کنون می خواهد 2۶00 نفر از کارمندان خود را اخراج کند و به هر  کسب وکار خود را به جلو می برد، ا
دری می زند تا بتواند مخارج خود را به حداقل برساند. همچنین بر اساس تحقیقی که انجام شده 
است، از هر 10 شرکت فعال در زمینه مواد شیمیایی، یکی از آن ها قصد دارد تولیدش را به طور کامل 
متوقف کند. مسئله انرژی به یکی از مهم ترین نگرانی های این شرکت ها تبدیل شده و گویی عدد 

روی قبض برق آن ها سر به فلک کشیده است. 
در شکل شماره 1 می توانید هزینه برق پرداختی شرکت های آلمانی با سایر کشورهای اروپایی را 

مقایسه کنید.
کنون به یک  در این میان کشور چین که روزگاری کالاهای موردنیاز خود را از آلمان وارد می کرد، ا
رقیب جدی برای آلمان تبدیل شده است. برای مثال، تولیدکنندگان پنل های خورشیدی در 
آلمان در حال تعطیل کردن عملیات و تعدیل نیروی خود هستند، زیرا با رقابت سختی از سوی 
همتایان چینی مورد حمایت دولت روبه رو شده اند. Solarwatt GmbH شرکت آلمانی در حال 
حاضر نیروی کار خود را 10 درصد کاهش داده و ممکن است در صورت عدم بهبود شرایط در سال 
جاری، انتقال تولید به خارج از کشور را در نظر بگیرد. برای تولیدکنندگان پنل های خورشیدی 
اروپایی، این مشکل حتی بدتر شده است. تولید پنل های خورشیدی در چین افزایش یافته 
و آمریکا تعرفه ها را تشدید کرده تا پنل های چینی را که برای مونتاژ نهایی به کشورهای آسیای 
جنوب شرقی ارسال می شوند نیز دربرگیرد. به گفته مقامات دولتی و مدیران شرکت اروپایی، این 
اتفاق منجر به ورود سیلی از پنل های چینی شده است که با قیمت های پایین تر از بازار وارد اروپا 
می شوند و عملاً هر شانسی برای رقابت منصفانه را از بین می برند. در سال 202۳ میلادی، بیش از 
ع در سراسر اروپا در خارج  ۹۷ درصد از پنل های خورشیدی نصب شده بر روی پشت بام ها و مزار
کثریت قریب به اتفاق از چین، جایی که انرژی ارزان و حمایت دولتی، قیمت ها را پایین  از کشور که ا

نگه می دارد، ساخته شد.
تولید صنعتی آلمان در نوامبر 201۷ به اوج خود رسید، اما در پایان سال گذشته، بدون احتساب 
رکود مالی جهانی و سال های درگیر پاندمی کووید، سقوط کرد. طی شش سال منتهی به دسامبر 
202۳، بخش صنعتی آلمان نزدیک به 14 درصد کاهش یافت. در شکل شماره 2 می توانید تولید 

صنعتی آلمان را مشاهده کنید.
جای تعجب نیست که مجموعه ای از عوامل رکود رسمی آلمان در سال گذشته را برجسته کرد. 
از آغاز سال گذشته، اقتصاد آلمان برای پنج فصل متوالی به صورت سالانه کوچک شده است. 
همان طور که اشاره شد، سیاست های انرژی آلمان قیمت سوخت و برق را به بالاترین سطح 
، ازجمله شرکت های کوچک و متوسط  در جهان رسانده است. صنایع انرژی بر و تجارت محور
و غول هایی مانند BASF، متحمل بیشترین آسیب شده اند. قیمت بالای انرژی، بخش های 
وسیعی از بخش تولید آلمان را غیررقابتی کرده است. این فروپاشی اقتصادی خودساخته، ناشی 
از پیگیری اهداف سیاست »صفر خالص« فراتر از آلمان است و ظرفیت صنعتی را در سراسر اروپا 
از بین می برد. تعداد فزاینده ای از شرکت های تولیدی اروپایی یا در حال تعطیل شدن هستند یا 
به کشورهایی که منابع انرژی ارزان تری دارند، مانند چین و ایالات متحده، نقل مکان می کنند. به 
نظر می رسد آن روزی که اروپایی ها علیه روسیه، تحریم پشت تحریم وضع می کردند، فکر نمی کردند 

که ترکش های آن بر سر سفره یکی از بزرگ ترین کشورهای صنعتی اتحادیه اروپا فرود آید. تجربه 
آلمان نشان می دهد که چگونه تصمیمات ضعیف سیاسی می تواند یک صنعت را ویران کند. 
سیاست های انرژی این کشور با تمرکز بر اهداف تهاجمی صفر خالص و قیمت های بالای انرژی، 
به طور قابل توجهی به بخش صنعتی آن آسیب رسانده است. این امر منجر به کاهش تولید، افزایش 
ورشکستگی و مهاجرت مشاغل به مناطق با شرایط مطلوب تر شد. کاهش قدرت تولید آلمان 
به عنوان یک داستان هشداردهنده برای سایر کشورها عمل می کند. این امر بر اهمیت متعادل 
کید کرده و تضمین می کند که سیاست ها  کردن اهداف زیست محیطی با واقعیت های اقتصادی تأ
به جای جلوگیری از رقابت صنعتی، باید از آن ها حمایت کنند. برای کسب وکارها، مسئله واضح 

است؛ از چارچوب های سیاستی سخت گیرانه و غیرواقعی که می تواند پایداری صنعت و جایگاه 
جهانی را تضعیف کند، اجتناب کنید.

   منابع:
1- forbes
2- bloomberg
3- nytimes
4- forbes
5- ft

لمان اهداف سیاست »صفر خالص« وحال نامساعد اقتصاد آ
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بدیهی اســت که در جوامع مدرن و امــروزی نمی توان 
از فولاد اســتفاده نکرد، امــا درعین حال روش ســنتی و 
 روش کوره بلند( یکی 

ً
هنوز پرکاربرد تولید فولاد )عمدتا

از آلاینده تریــن فرایندهای صنعتی در بخش تولید به شــمار می رود. 
خبر خوب این اســت که امروزه یک راه حل جهت توسعه پایدار این 
صنعت وجــود دارد. گــروه فــولاد ســوئیس )Swiss Steel Group( به 
دلیل تخصص خود در بخش بازیافت و فناوری کوره قوس الکتریکی 
و پیاده سازی بالاترین استانداردهای عملیاتی، قبلاً توانسته است 
ردپای کربن محصولات خود را به کمتر از میانگین صنعت فولاد کاهش 
دهد. بااین حال تا زمانی که نام گروه فولاد سوئیس یادآور تولید فولاد با 
اثرات خنثی از نظر زیست محیطی باشد، تلاش می کند ردپای آلایندگی 

خود را بیشتر کاهش دهد. 
طبق آمار منتشرشده توسط این هلدینگ، سرانه آلایندگی فرایندهای 
تولید ایــن گروه تــا ۷۸ درصــد کمتــر از میــزان آلایندگی متوســط جهانی 
محصولات مشابه اســت. این گروه برای دست یابی به کاهش بیشتر در 
زمینه آلایندگی دستور اقدامات لازم در زمینه فولاد سبز را تدوین و ابلاغ 
کرده است. هدف از اجرای این برنامه، نه تنها تبدیل شدن این گروه به 
یک مدل پیشرو جهانی در زمینه تولید فولاد سبز است، بلکه می خواهد 
مشتریان خود را قادر سازد تا با انتخاب محصولات پایدار با کیفیت بالا و 

گاهانه داشته باشند. تاریخچه کربن کاملاً شفاف، انتخابی کاملاً آ
کثر فـولاد جهان با اسـتفاده از مسـیر کـوره بلنـد )BF( تولید   درحالی کـه ا
می شـود، گـروه فـولاد سـوئیس منحصـراً مسـیر کـوره قـوس الکتریکـی 

)EAF( را دنبـال می کنـد. فراینـد EAF قـادر بـه تولیـد انـواع فـولاد بـا 
زیرسـاخت کوچک تـر و بسـیار کارآمدتر اسـت. مـواد خام مورداسـتفاده 
در EAF معمـولاً قراضـه فـولادی و منبـع اصلـی انـرژی بـرق اسـت. ایـن 
مسـیر به فرایندهـای جانبـی انرژی بـر کمتری نسـبت بـه مسـیر BF نیاز 
دارد و مدیریـت پارامترهـا از جملـه دمـا در ایـن سیسـتم نسـبتاً آسـان تر 
، ایـن گـروه فولادسـازی  اسـت. بـرای رفـع چالـش اسـتفاده از بـرق سـبز
قبـلاً زیرسـاخت لازم را به سـمت اسـتفاده از برق تولیـدی نیـروگاه آبی در 
پلنـت Steeltec سـوئیس واقـع در منطقـه Emmenbrücke سـوق داده 
اسـت. البته قابل ذکر است که این شرکت سوئیسی تنها سایتی نیست 
کـه به طـور کامـل از انرژی هـای تجدیدپذیـر بـرای تولیـد فـولاد اسـتفاده 
می کنـد. یـک کارخانـه در کانـادا و دیگـری در دوسـلدورف آلمـان نیـز 
به طور کامل با بـرق حاصـل از منابع تجدیدپذیـر فولاد تولیـد می کنند. 
همچنین تولیدکنندگان عمده فولاد در آلمان و فرانسه برای پاسخ گویی 
بـه تقاضـای مشـتریان طـی برنامه هـای کلان در حـال تغییـر بـه سـمت 

به کارگیـری انرژی هـای تجدیدپذیـر هسـتند.
 امروزه به طور گسترده پذیرفته شده است که گام بعدی انتقال انرژی در 
جهان بر اساس اقتصاد هیدروژنی خواهد بود و گروه فولاد سوئیس نیز بر 
جایگزینی گاز طبیعی برای پیشگرم کردن فولاد قبل از نورد تمرکز دارد. این 
فولادساز قصد دارد در نهایت از هیدروژن استفاده کند؛ اما در مدت گذار، 

از گازهای فرایندی )Syngas( استفاده خواهد شد. 
چالش هایی در مسیر گذار به تولید فولاد سبز وجود دارد. عرضه هیدروژن 
سبز بسیار پایین تر از سطوح موردنیاز برای اجرای سناریوی کربن صفر 

خالص است و هزینه ها از دیدگاه تجاری در این مقطع زمانی قابل توجه و 
غیرقابل دوام هستند. علاوه بر این، استفاده از هیدروژن در صنعت فولاد، 
چندین چالش فنی مانند حفظ نسبت حجمی صحیح هنگام مخلوط 
شدن هیدروژن با گاز طبیعی، تردی ناشی از هیدروژن در فولاد و... را به 
همراه دارد. این گروه اطمینان حاصل کرده که فرایندهای خود در حال 
حاضر به کمترین میــزان ممکن گاز طبیعی و حتی در آینــده به گازهای 
مصنوعی نیاز دارند. درعین حال، حضور فعال در عرصه های سیاسی و 
عمومی و ایجاد محرک های اقتصادی برای در دســترس قرار دادن این 

گازها به مقدار لازم، حائز اهمیت است.
همان طور که قبلاً ذکر شد، پلنت Emmenbrücke فقط از برق تأمین شده 
توســط نیروگاه هــای برق آبــی ســوئیس اســتفاده می کنــد. بااین حــال، 
سوئیس در معرض خطر کمبود برق است که ناشی از کمبود تولید نیست، 
بلکه به دلیل محدودیت ظرفیت انتقال است. تا سال 202۵، ۷0 درصد از 
ظرفیت انتقال شبکه در اتحادیه اروپا برای تجارت برق در منطقه محفوظ 
گر تا آن زمــان توافقی با اتحادیــه اروپا منعقد نشــود، کمبود برق  اســت. ا
ابتدا به مصرف کنندگان بزرگ و ازجمله گروه فولاد سوئیس ضربه می زند. 
گر سایت های تولید در سوئیس به طور انحصاری برق سبز محلی  حتی ا
را تأمین کنند، عدم هماهنگی با شبکه اروپا و مهم تر از همه کمبود برق 
وارداتی می تواند باعث ناپایدار شدن شبکه شود. بنابراین پیاده سازی 
گر می خواهــد به طورجدی از اثرات  برنامه کربن زدایی از صنعت فولاد، ا
مخرب زیســت محیطی جلوگیری کند، باید به طور کاملاً هماهنگ و در 

کنار سیاست های کلان بالادستی پیش برده شود.

 نکتـه مهـم دیگـر مدیریـت لجسـتیک قراضـه اسـت کـه کاری دشـوار 
محسـوب می شـود و انتظار می رود در آینده پیچیده تر نیز شـود. حجم 
قراضه در دسترس همیشه یکسان نیست و ضایعات با کیفیت مناسب 
موردنیاز برای تولیـد گریدهای فولادی دقیق اغلب کمیـاب و البته گران 
اسـت. بـر اسـاس داده هـای انجمـن جهانـی فـولاد )WSA(، ۷0 درصـد 
از فـولاد تولیدشـده تـا بـه امـروز هنـوز در حـال اسـتفاده اسـت و بازیافـت 
کسـیدکربن را تـا ۵۸ درصـد  ، انتشـار دی ا ضایعـات به جـای مـواد بکـر
کاهـش می دهـد )بازیافـت یـک تـن فـولاد می توانـد از انتشـار 1.۶۷ تـن 
کولوژیکی و هم  کسـیدکربن جلوگیری کند(. در آینده هم به دلایل ا دی ا
به دلایل اقتصادی مهم است که برای آلیاژسازی به جای فلزات خالص 
کیفیـت تکیـه شـود. گـروه فـولاد سـوئیس بـا تغییـر  بیشـتر بـر ضایعـات با
مسـیر اسـتفاده از آلیاژسـازهای اولیه خالص، ماننـد فروکـروم، فرونیکل، 
فرومنگنز یـا فرومولیبدن به سـمت ضایعات پرآلیـاژ در تولیـد فولادهای 
گفته  آلیاژی و زنگ نزن، توانسـته اسـت ردپای کربن را کاهش دهد. اما نا
نماند کـه تضمین کیفیـت بـالا در ذوب فـولاد با ضایعات بسـیار دشـوارتر 
از اسـتفاده از مـواد اولیـه خالـص اسـت. در برنامـه ای پایـدار یـک شـرکت 
دیگر گروه فـولاد سـوئیس در فرانسـه )Ugitech( قصد دارد آلیاژسـازهای 
اولیـه را از مـواد زائد مانند باتری هـا، مبدل های کاتالیـزوری و محصولات 
مشـابه تحـت پـروژه خـود بـه نـام Ugi'Ring تولیـد کنـد. بـه لطـف فراینـد 
Ugi'Ring، محصولات جدید گروه فولاد سوئیس کیفیت بهتری نسبت 
به ضایعات قبلی دارنـد )در واقع چرخه بازیافت و تبدیل بـا ارزش افزوده 

بالایـی شـکل گرفته اسـت(.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

یک ربات برای اولین بار در جهان
کتور همجوشی هسته ای را بازرسی کرد رآ

نوار OLED مخصوص دید در شب
 که حتی از کاغذ نازک تر است

را برای  کاملاً خودمختار  ربــات  بــرای اولین بار یک  محققان با موفقیت 
کتور همجوشی هسته ای فرستادند. این آزمایش  بازرسی به داخل یک رآ
تــوروس سازمان  اروپایی  آزمایش تأسیسات مشترک  از  به عنوان بخشی 
با  که به این تأسیسات وارد شد و  انــرژی اتمی بریتانیا انجام شد. رباتی 
 Spot موفقیت توانست اطلاعاتی را از آن جا دریافت کند، ربات چهارپای
رباتیک  مؤسسه  از  مأموریت  استقلال  به  که  بــود  داینامیکس  بوستون 
کسفورد )ORI( از سازمان انرژی اتمی بریتانیا )UKAEA( مجهز شده بود. آ

پنج لایه  فیلم  یا  نوار  یک  ساخت  با  میشیگان  دانشگاه  پژوهشگران 
توانسته اند  دارد،  ضخامت  انسان  موی  یک دهم  از  کمتر  که   OLED
آن را بیش از 100 برابر  کنند و شدت  نور فروسرخ را به نور مرئی تبدیل 
افزایش دهند. آن ها این فیلم دید در شب را با قطعات حاضر و آماده 
 OLED ساخته اند و از روش هایی استفاده کرده اند که از قبل در فناوری
کاربرد داشته است. در نتیجه هزینه و مقیاس پذیری این فناوری بسیار 
مطلوب است.

موافقت شرکت T&AT با پرداخت 
خسارت به کمیسیون ارتباطات 

فدرال به دلیل نقض داده های ابری

هکری با نام 888 مدعی نشت 
SAP اطلاعات کارکنان شرکت

Dell در حال بررسی ادعای هکرها 
درباره افشای اطلاعات کارمندانش

طبق توضیح کمیسیون ارتباطات فدرال )FCC(، نقض 
داده های ابری ناشی از نقض زنجیره تأمین در ژانویه ۲۰۲3 بوده 
است، هنگامی که مهاجمان اطلاعات مشتریان T&AT را از 
محیط ابری یک فروشنده استخراج کردند و درنتیجه حدود ۹ 
 AT&T .میلیون حساب در معرض دسترسی قرار گرفت
مخابراتی  تور  رگلا به  دلار  میلیون   13 تا  کرد  موافقت 
ایالات متحده بپردازد تا تحقیقات طولانی مدت در مورد اینکه 
آیا در محافظت از داده های مشتریان ذخیره شده در فضای 

ابری شکست خورده است یا خیر.
طبق گفته جسیکا روزنورسل، رئیس FCC، قانون ارتباطات 
به صراحت اعلام می کند که اپراتورها وظیفه دارند از حریم 
خصوصی و امنیت داده های مصرف کننده محافظت کنند و این 
مسئولیت برای نقض داده های عصر دیجیتال معنای جدیدی 
پیدا می کند. شرکت های مخابراتی باید اقدامات احتیاطی 
بیشتری با توجه به دسترسی خود به اطلاعات حساس انجام 
دهند.پس ازاین رخداد، T&AT موافقت کرده که شیوه های 
کمیت داده و یکپارچگی زنجیره تأمین خود را تقویت کند.  حا
شرکت همچنین خود را ملزم دانست که 1- ردیابی داده های 
مشتری را به عنوان بخشی از برنامه موجودی داده ها افزایش 
دهد 2- از فروشندگان بخواهد که به تعهدات نگهداری و حذف 
داده ها پایبند باشند ۳- کنترل و نظارت چندجانبه فروشنده را 
اجرا کند 4- یک برنامه جامع امنیت اطلاعات اجرا کند و ۵- 

ممیزی انطباق سالانه را در دستور کار قرار دهد.
لویان ایگال رئیس دفتر اجرایی FCC نیز گفت: ارائه دهندگان 
خدمات ارتباطی موظف اند سطح حمله و نقاط ورودی را که 
مهاجمان به دنبال سوءاستفاده از آن ها برای دسترسی به 

داده های حساس مشتری هستند، کاهش دهند.
infosecurity-magazine :منبع

حساب توییتری معروف به DarkWebInformer ادعا 
 اطلاعات 

ً
کرده است که یک هکر با نام مستعار »۸۸۸«  ظاهرا

کرده است.  SAP را افشا  کارمندان  حساس متعلق به 
کی از آن است که این نشت داده ها، اطلاعات  گزارش ها حا
حساس مانند نام، آدرس ایمیل و عناوین شغلی حدود ۲۶۰۰ 

کارمند را شامل می شود.
صحت ادعاها هنوز تأیید نشده است و SAP هنوز بیانیه رسمی 
گر این ادعاها صحت  در مورد وضعیت منتشر نکرده است. ا
داشته باشند، پیامدهای آن برای SAP به عنوان یک رهبر جهانی 
در نرم افزار سازمانی می تواند قابل توجه باشد. نقض احتمالی 
می تواند خطراتی را برای کارمندان آسیب دیده ایجاد کند که 
ممکن است با سرقت هویت یا سایر تهدیدات سایبری مواجه 
شوند. بسیاری از SAP خواستار شفافیت و پاسخ گویی هستند و 
از این شرکت می خواهند که وضعیت را روشن کند و اقدامات 
مناسب را برای محافظت از کارکنان خود انجام دهد. کارشناسان 
کید می کنند و از SAP می خواهند  بر اهمیت اقدام فوری تأ
تحقیقات کاملی انجام دهد و در صورت لزوم، پروتکل های امنیت 

سایبری خود را برای جلوگیری از رخدادهای آینده تقویت کند.
این رخداد یادآور چالش های همیشه حاضر در امنیت سایبری 
و نیاز حیاتی به هوشیاری در حفاظت از اطلاعات حساس است. 
cybersecuritynews :منبع

 Dell در اعلام به BleepingComputer تأیید کرد که 
آن ها در حال بررسی ادعاهای اخیر مبنی بر نقض داده ها پس 
از افشای اطلاعات بیش از 1۰۰۰۰ کارمند توسط یک مهاجم 
  »grep« هستند. این ادعاها دیروز توسط یک مهاجم به نام
منتشر شد، که ادعا می کند که در سپتامبر ۲۰۲۴ دچار »نقض 
اطلاعات جزئی« رخ داده است که منجر به افشای اطلاعات 

کارمندان داخلی و شریک می شود.
در یک پست در یک انجمن هک، مهاجم می گوید که داده های 
سرقت شده شامل شناسه های منحصربه فرد کارمندان، نام 
کارکنان شرکت و شرکا، وضعیت کارمندان )فعال یا غیرفعال( و 
گرچه تنها نمونه کوچکی از  یک رشته شناسایی داخلی است. ا
ک گذاشته شد، پیوندی به کل  داده ها به صورت رایگان به اشترا
پایگاه داده را می توان با صرف 1 اعتبار BreachForums به ارزش 
تقریبی 0.۳0 دلار مشاهده کرد. در اوایل سال جاری نیز پس از 
سوءاستفاده از API شرکت برای سرقت 4۹ میلیون سوابق 

مشتری، Dell دچار نقض اطلاعات شد.
شایان ذکر است که grep، در ۹ سپتامبر 2024، زمانی که اطلاعاتی 
 Capgemini را که ادعا می شود از غول فناوری اطلاعات فرانسوی
کرد، ادعای نقض اطلاعات با  به سرقت رفته بود، منتشر 
مشخصات بالا را داشت. مهاجم ادعا می کرد 20 گیگابایت داده 
شامل کد منبع، اعتبارنامه ها، کلیدهای خصوصی، کلیدهای 
API، داده های کارکنان و... را در اختیار دارد که رایگان فاش شد.
bleepingcomputer :منبع

بســیاری از افــراد بــه دنبــال محافظــت از دارایی هــای 
باارزش خود، به ویژه،در دنیای سرمایه گذاری هستند. 
در بازارهــای مالــی، ابزارهــای متنوعی بــرای مدیریت و 
کاهش ریســک وجــود دارد که بــه ســرمایه گذاران کمک می کنــد تا از 
سرمایه خود محافظت کنند و از نوسانات غیرمنتظره جلوگیری کنند. 
یکی از این ابزارهای کارآمد، اوراق تبعی )اختیار فروش تبعی( است. این 
اوراق به سرمایه گذاران امکان می دهد با خرید آن ها، سرمایه گذاری 

خود را در یک سهم خاص بیمه کنند.
اوراق تبعی یا اوراق اختیار فروش یکی از انواع اوراق بهادار در بازار مشتقات 
اســت. این اوراق به ســرمایه گذاران اجــازه می دهند که حــق فروش یک 
سهم خاص را با قیمت مشخصی در آینده داشته باشند. به عبارت دیگر، 
این اوراق، حکم نوعی بیمه برای سهام شما را دارند و به شما این امکان را 
می دهند که در برابر کاهش قیمت، از سرمایه گذاری خود محافظت کنید.

گر شــما اختیار فروش تبعـــی یک ســهم را داشته باشــید. می توانید آن  ا
را با قیمتی مشــخص )قیمت اعمــال( در زمانی خاص )زمان سررســید( 
گر تصمیم بــه اســتفاده از این حــق خود بگیرید، فروشــنده  بفروشــید. ا
اختیار فروش موظف به انجام تعهدات خود )یعنی خرید سهم با قیمت 

توافق شده( خواهد بود.
مثال از کاربرد اوراق تبعی: فرض کنید شما سهم شرکتی را به قیمت 1000 
تومــان خریده اید. شــما می توانید یک اختیــار فروش برای این ســهم با 
قیمت اعمال ۹00 تومان و زمان سررسید ۶ ماهه خریداری کنید. در این 
گر تا ۶ ماه آینده قیمت ســهم به کمتر از ۹00 تومان برســد، شما  حالت، ا
می توانید ســهم خود را به قیمت ۹00 تومان به فروشــنده اختیار فروش 
گر قیمت واقعی سهم در بازار به ۵00 تومان هم رسیده  بفروشید، حتی ا
گر قیمت سهم در زمان سررسید بیشتر از ۹00 تومان باشد،  باشد. البته، ا
شما هیچ تعهدی به فروش سهم با قیمت ۹00 تومان ندارید و می توانید 

آن را در بازار با قیمت بالاتر به فروش برسانید.
مزایای اوراق تبعی   

انتشار اوراق اختیار فروش تبعـــی مزایای متعددی را برای بازار سهام به 
همراه دارد. در این مطلب به بررسی برخی از این مزایا می پردازیم:

1- کاهش ریسک سهام داران خرد
یکی از مهم ترین مزایای انتشار اوراق اختیار فروش تبعی، کاهش ریسک 
سهام داران خرد است. با انتشــار این اوراق، ســهام داران عمده حداقل 
قیمتی را برای ســهم پایه تعییــن می کنند. ایــن موضوع به ســهام داران 

خُرد اطمینان می دهد که در صورت کاهش قیمت ســهم، ضــرر آن ها از 
قیمت اعمال فراتــر نخواهد رفت. کاهش ریســک، اعتماد ســهام داران 
خُرد را به ســهم جلب می کنــد و در نتیجه تقاضــا برای خرید ســهام پایه 

افزایش می یابد. 
۲- حمایت از سهم

در گذشته، سهام داران عمده برای حمایت از قیمت سهم شرکت، مجبور 
به خرید سهم بیشتر در بازار بودند. این موضوع هزینه های زیادی را برای 
آن ها به دنبال داشت. انتشار اوراق اختیار فروش تبعی، راهکاری جایگزین 
برای حمایت از سهم بدون نیاز به خرید بیشتر سهم است. با انتشار این 
اوراق، سهام داران عمده می توانند اعتماد سهام داران خرد را جلب کرده 

و در نهایت از سهام آن ها نیز حمایت کنند.
معایب اوراق تبعی  

در کنار مزایای متعددی که اوراق اختیار فروش تبعی برای سرمایه گذاران 
ارائه می کنند، معایبی نیز بــرای این نوع اوراق وجــود دارد که باید قبل از 

خرید آن ها موردتوجه قرار گیرد.
1- عدم وجود بازار ثانویه

برخلاف سهام پایه، اوراق اختیار فروش تبعـی بازار ثانوی برای معاملات 

ندارند. به عبارت دیگر، شما فقط می توانید این اوراق را در تاریخ اعمال به 
شرکت منتشرکننده اوراق بفروشید.

۲- محدودیت خرید
برای هر اوراق اختیار فروش تبعی، یک سقف خرید مشخص شده است. 
این سقف به منظور جلوگیری از انحصار بازار و حفظ تعادل عرضه و تقاضا 
تعیین می شود. سقف خرید برای سهام داران حقیقی و حقوقی متفاوت 
است. عدم امکان خرید اوراق بیش از سقف مجاز، یکی از محدودیت های 

این نوع اوراق محسوب می شود.
3- عدم بازگشت هزینه

گر  مبلغی که برای خریــد اوراق اختیــار فروش تبعــی می پردازیــد، حتی ا
در تاریخ اعمال، قیمت ســهم پایه از قیمت اعمال بیشتر باشد، به شما 
برگردانده نمی شود. این مبلغ، در واقع هزینه ای است که شما برای بیمه 

کردن سهام خود در برابر کاهش قیمت پرداخت می کنید.
۴- محدودیت زمانی

شما فقط می توانید اوراق اختیار فروش تبعی خود را در تاریخ اعمال به 
شرکت بفروشید. در صورت عدم استفاده از اوراق بعد از تاریخ اعمال، آن ها 

باطل شده و قابلیت استفاده مجدد را نخواهند داشت.

اوراق تبعی
یم بورس بیاموز

SwissSteelGroupبرنامههایتولیدفولادسبزدرگروهفولادی

   تهیه کننده: امور سهام و مجامع

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه
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روز جهانی سالمندان

 اجتمـــــا             عـــــــی

ناحیه کنترل حرکت چشم در مغز بر فرایندهای 
تصمیم گیری تأثیرگذار است

دانشمندان یک سیستم گروه خونی جدید
 کشف کردند

فعالیت  الگوهای  در  موجود  اطلاعات  گو  شیکا دانشگاه  پژوهشگران 
سلول های مغز در چند ناحیه مختلف را در تصمیم گیری های طبقه بندی 
دیداری سنجیدند. آن ها فعالیت را در کولیکولوس فوقانی و بخشی از قشر 
آهیانه ای پشتی )ناحیه ای در قشر مغز که در تصمیم گیری های طبقه بندی 
دیداری اهمیت دارد( زیر نظر گرفتند. آن ها دریافتند مشارکت کولیکولوس 
فوقانی در این تصمیم گیری ها از قشر آهیانه ای پشتی بیشتر است. این یعنی 
کولیکولوس فوقانی در فرایندهای شناختی مرتبه بالا نقش دارد.

گروه خونی جدید  تیمی از دانشمندان موفق به شناسایی یک سیستم 
گروه خونی جدید و حل  کشف این سیستم  به نام »MAL« شدند. با 
معمای پنجاه  ساله توسط دانشمندان، حالا جان هــزاران نفر در سراسر 
کلی، همه افراد در خون خود  جهان را می توان نجات داد. در حالت 
تیم  حالا  می شوند.  شناخته  آنتی ژن  عنوان  به  که  دارنــد  پروتیٔین هایی 
دانشمندان در این مطالعه، آزمایشی ژنتیکی را برای شناسایی بیمارانی که 
آنتی ژن »AnWj«  را ندارند، توسعه داده اند.

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله محمدرضا 
باقری  شاغل در نورد گرم،  علی  ملک محمدی شاغل 
کسیژن،  سید محمد جابر مطلق شاغل در  در واحد ا
کبر صفری شاغل در  نورد گرم در غم  فولاد مجتمع سبا  و ا
درگذشت پدر، سیدرضا موسوی شاغل در مجتمع فولاد 
سبا و حمیدرضا جوادی شاغل در کنترل مواد در غم 
درگذشت مادر ، عباس دهقانی شاغل در  فولادسازی  
در غم درگذشت برادر و فرشاد سعادتی شاغل در  مجتمع 

فولاد سبا در غم درگذشت فرزند  به سوگ نشستند.
همچنین شادروانان نصر الله حسن پور، همکار گرامی 
شاغل در مجتمع فولاد سبا )به علت سکته قلبی(،  
روح الله دهقانی  همکار  گرامی شاغل در نورد سرد  
)به علت بیماری( و همکاربازنشسته سیروس پناهی  )به 
همراه همسر و نوه به علت تصادف رانندگی ( دار فانی را 

وداع گفتند و به دیار حق شتافتند.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

خانواده 

از ابتدای سال جاری، طی سلسله مطالبی در خبرنامه 
فولاد با عنوان »آرامش در خانواده« همراه شما عزیزان 
بوده ایم، در فصل نخســت این مباحث مهارت های 
فرزندپروری را مطرح کردیم به این نکته رســیدیم که فرزند در ســایه 
کم بر خانه رشد می کند؛ سپس به تعاملات و ارتباطات بین  آرامش حا

زوجین پرداختیم.
در این شماره، موضوع بسیار جذاب »عشق« را از نگاه اریک فروم نویسنده 
کتاب »هنر عشق ورزیدن« با هم دنبال می کنیم. به این امید که کودکانمان 
در خانه ای پر از عشق تربیت شوند و عشق بتواند رنگ و بو و معنای تازه ای 
به گستره شبکه ارتباطی ما بخشد. سعی بر آن است که ایده اصلی و جان 

کلام کتاب انتقال یابد.
فرقی ندارد عشــق بین لیلی و مجنون به تصویر کشــیده شــود یــا رومئو و 
ژولیت. به هرحال عشق مفهومی بسیار جذاب است و بخشی از جذابیت 
گون به خود می گیرد.  آن نیز به این دلیل است که مبهم است و اشکال گونا
دنیای سرمایه داریِ امروز، مفهوم عشق را به قهقرا برده و از آن یک کالای 
ک جهان غرب از عشق، بیش از حد آلوده به  مبادلاتی ساخته است.  ادرا
فیلم های هالیوودی است. آن ها عشق را به عنوان چیزی معرفی می کنند 
گر  که هر فردی به صورت خودکار و سحرآمیز می تواند آن را تجربه کند، فقط ا

شخص مناسب را پیدا کند.
اما واقعاً عشق چیست؟ آیا عشق به معنی یک احساس بسیار قوی است؟ 
آیا طی یک برخورد شانسی رخ می دهد؟ آیا عشق تمام آن چیزی است که 

در زندگی به آن احتیاج داریم؟
نویسنده کتاب مدعی است که عشق چیزی فراتر از سرنوشت و اشتیاق 

است؛ عشق یک هنر است، همان طور که زندگی کردن هم یک هنر است 
و به مانند هر هنــر دیگــری، نیازمند تمرین، تمرکــز و البته درک و بینشــی 
درســت و واقعیت محور اســت. ما فکر می کنیم وقتی صحبــت از دریافت 
عشــق و محبت به میان می آید، همه چیز پیچیده اســت؛ اما عشق یک 
گیر و جزو اولین تجربیات هر انسانی از لحظه تولد است. عشق  مفهوم فرا
یعنی رغبت جدی به زندگی و پرورش آنچه بدان مهر می ورزیم. عشق آن 
معجزه ای است که به وسیله آن من به دنیای دیگری راه می یابم و از این 
رهیافت می توانم خود، دیگری و عالم انسانی را به طورکلی کشف کنم. نظم، 

تمرکز و صبر سه اصل اساسی عشق ورزیدن هستند.
عشق به معنای بخشیدن است. عشق در وهله نخست دل بستگی به یک 
شخص خاص نیست، بلکه نوعی رویه و جهت گیری آدمی است که او را به 
گر انسان فقط یکی  تمامی جهان، نه به یک معشوق خاص پیوند می زند. ا
را دوست بدارد و نســبت به دیگران بی اعتنا باشد پیوند او عشق نیست، 
بلکه یک نوع خودخواهی گســترش یافته است. ماهیت عشق به هرچه 
تعلق گیرد، ترکیبی است از توجه و دلسوزی، مسئولیت، احترام و دانایی. 
پس چهار عنصر کلیدی عشق را می سازد: مراقبت، احترام، مسئولیت و 
شناخت. ابراز کردن تک تک این عناصر، عشــق بین افراد را به یک عشق 

زنده و بخشنده تبدیل می کند.
 بدیهی ترین ابراز عنصر مراقبت، در رابطه مادر و فرزند دیده شــده است؛ 

که مادر هیچ فکر و ذکری ندارد مگر مراقبت از فرزندش.  چرا
مسئولیت در عشق بدین معناست که نسبت به نیازهای طرف متقابل 

کنش درستی به آن نشان می دهیم. گاهیم و وا آ
 سومین عنصر عشق، احترام است که منجر می شود عزیزانمان را با همه 

کم و کاستی هاشان بپذیریم و در روزهای آفتابی و بارانی کنارشان باشیم.
گاهی و شناخت است: صمیمیتِ راستین گشودن  آخرین عنصر عشق، آ
درهای وجودِ خود به دیگری و پا گذاشتن به نهانخانه دلِ دیگری. به طور 
مثال، توانایی دیدن نشانه های ظریفی که نشان از حال درونی عزیزمان 

دارد، برای عشق ورزیدن ضروری است.
 عشــق در هر شــکل و انــدازه ای وجود دارد و باعث می شــود همبســتگی 
انســانی و اجتماعــی را احســاس کنیــم. امــا فرهنــگ مصرف گرایــی و 

سرمایه داری غربی تصویر عشق را مخدوش کرده است.
مهارت های مربوط به بروز احساسات عاشقانه، رابطه ای تنگاتنگ با سطح 
رشد شخصیتی انسان دارند. تجربه سطح مطلوبی از عشق، از بلوغ فکری، 
خودشناسی و شجاعت سرچشمه می گیرد. از سوی دیگر عشق و زحمت 
جدایی ناپذیرند. آدمی چیزی را دوست می دارد که برای آن زحمت کشیده 
باشد و برای چیزی زحمت می کشد که به آن عشق می ورزد. مشکل بیشتر 
مردم این است که پیش از آنکه خود عشق ورزند و دیگران را دوست بدارند، 
از دیگران توقع دارند که دوستشان داشته باشند. در نتیجه مشکلشان 

این است که چطور دوستشان بدارند و چگونه دوست داشتنی باشند.
در واقع همه تلاش های انسان برای رسیدن به عشق محکوم به شکست 
است، مگر اینکه او با تمام توان سعی کند کل شخصیت خود را رشد دهد. 
از سوی دیگر بدون توانایی در عشق ورزیدن به همسایه، بدون انسانیتِ 
راســتین، جرئت، اعتقاد و انضباط نمی توان به رضایت مندی در عشــق 
رسید. در فرهنگی که این خصوصیات در آن نادرند، دست یابی به توانایی 
عشــق ورزیدن نیز دســتاوردی نادر خواهد بــود. حرف آخر اینکه عشــق 

ورزیدن نوعی بلوغ و بزرگ منشی می طلبد.

هنرعشقورزیدن

آرامش در خانواده

  تهیه کننده: آموزش و توسعه سرمایه های انسانی

 ) کتبر )مصادف با نهم مهر روز جهانی سالمندان در اول ا  
هر سال گرامی داشته می شود. این روز به منظور افزایش 
گاهی در مورد چالش ها و فرصت های پیش روی سالمندان  آ
و همچنین احترام به حقوق آن ها تعیین شده است. این روز 
همچنین فرصتی است برای بررسی مشکلات اجتماعی، 
اقتصادی و بهداشتی که سالمندان با آن ها مواجه اند و تلاش 

برای بهبود کیفیت زندگی آن ها در جامعه.
هدف از گرامیداشت این روز، جلب توجه جامعه به نیازها و حقوق 
سالمندان است. هر ساله یک شعار خاص برای این روز انتخاب 
می شود. برای مثال، شعار سال 140۳ )2024( »تحقق وعده های 

اعلان جهانی حقوق سالمندان« است.
نکته قابل توجه اینکه شورای جهانی سالمندی از سال 1۹۸2 
در سازمان ملل شروع به کار کرد و ۸ سال بعد با تصمیم این شورا 
کتبر هر سال را روز جهانی سالمندان نامیدند. در تقویم  روز اول ا
کشور ما نیز از روز جهانی سالمند به مدت یک هفته »هفته 
ملی سالمندان« نامیده شده است و در این هفته با برگزاری 
برنامه های متنوع به مشکلات این قشر مهم و محترم جامعه 

می پردازند.
روند رو به رشد جمعیت سالمندان در جهان که ناشی از افزایش 
امید به زندگی و کاهش نرخ زاد و ولد است، نیاز به توجه ویژه به 
این گروه از افراد جامعه را ضروری می سازد. برگزاری روز جهانی 
سالمندان به ما یادآوری می کند که با ارتقای کیفیت زندگی 
سالمندان و ایجاد محیطی حمایتی، می توانیم جامعه ای پایدارتر 
و انسانی تر بسازیم که در آن همه افراد، صرف نظر از سن، مورد 

احترام و توجه قرار گیرند.
عناوین هر روز در هفته  سالمندان 140۳ عبارت اند از: شنبه هفتم 
مهرماه: حمایت سالمندان از جوانی جمعیت؛ یک شنبه هشتم 
مهرماه: رسانه و فرهنگ سازی تکریم سالمندان؛ دوشنبه نهم 
مهرماه: مشارکت سالمندان در خانواده و جامعه؛ سه شنبه دهم 
مهرماه: تکریم سالمندان در دستگاه های اجرایی؛ چهارشنبه 
یازدهم مهرماه: آموزش و توانمندسازی سالمندان؛ پنج شنبه 
دوازدهم مهرماه: حمایت های اجتماعی رفاهی سالمندان؛ 
به  سالمندان  عادلانه  دسترسی  مهرماه:  سیزدهم  جمعه 

محیط های مناسب سازی شده.
migna.ir :منبع     

شادروان نصر الله حسن پور

شادروان روح الله دهقانی

شادروان سیروس پناهی

با همکاری واحد آموزش و توسعه سرمایه انسانی فولاد مبارکه و دانشگاه اصفهان و با هدف ارزیابی و ارتقای استعداد فرزندان 
کارکنان، طرح »ستاره شو، استعدادیابی نوجوانان« در روزهای پنج شنبه و جمعه ۵ و ۶ مهرماه 1۴۰3 برگزار شد.

به گزارش واحد آموزش و توسعه سرمایه انسانی فولاد مبارکه، همه والدین دغدغه موفقیت و سعادت فرزند خود را دارند. ازاین رو، 
رویکردهای مختلفی در پیش می گیرند تا اطمینان پیدا کنند فرزندشان وقتی جوان برومندی شد، می تواند سری در سرها دربیاورد و گلیم خود را از 
آب بیرون کشد. با این هدف، هزاران مسیر را در پیش می گیرند: کلاس های فوق برنامه، بهترین مدرسه، نظارت هر روز بر درس و مشق فرزند و هزار و 
یک زحمت دیگر. اما همیشه یک سؤال اصلی دارند: فرزند ما در چه زمینه ای توانمندتر است؟ سرمایه گذاری در چه حوزه ای می تواند تضمین کننده 
موفقیت فرزند من باشد؟ کجای مسیر را تا به الآن اشتباه کرده ام و با فشار بیهوده انرژی خود و لحظات فرزندم را تلف کردم. برای پاسخ به این سؤالات 

و راه حلی برای دغدغه والدین طرحی با عنوان »ستاره شو، استعدادیابی نوجوانان« توسط مرکز آموزش و توسعه فولاد مبارکه اجرا شد.
در این رویداد، خبری از تست و سخنرانی نبود. سراسر این رویداد با تمرین و بازی، پانتومیم، مصاحبه گری و گویندگی رادیو، تحلیل، نقد و بررسی یک 

موضوع، نویسندگی و بازی های تخته ای سپری شد.
مبانی نظری این طرح که در نشست های تخصصی برنامه ریزی شد، معتبرترین مدل های رشد و توسعه استعداد از جمله مدل های استرنبرگ، 
کلیفتون، پیرتو، گانیه، تاننبام و سابوتنیک بود که در قالب چهار ایستگاه فعالیتی، با حضور تیمی از تسهیلگران و مشاهده گران به شناخت نیم رخ 
استعدادها و توانمندی های نوجوانان دست یافتند و تکنیک های ارتقا و بهبود آن ها را تمرین کردند. پس از آن، نتایج مشاهدات و راهکارهای ارتقا 
ک گذاشته شد. امید است با اجرای این طرح والدین درک صحیحی از مفهوم استعداد و موفقیت کسب کنند و با  و رشد استعداد با والدین به اشترا

اعتمادبه نفس حاصل از انجام این فعالیت ها، فرزندانمان نیز هدفمند کردن و متمرکزتر برای آینده خود برنامه ریزی کنند.

ح »ستاره شو، استعدادیابی نوجوانان« در فولاد مبارکه اجرای طر

خبـــــــــر



2۸ سپتامبر 202۴ 2۴ ربیع الاول 1۴۴۶   شماره        13۹5   شنبه 7 مهرماه 1۴03   

15

 ورزش             

از  یکی  در  سپاهان  مبارکه  فولاد  فوتبال  تیم 
حساس ترین دیدارهای هفته ششم، در خانه، نتیجه 
کتور جانشین پرسپولیس  گذار کرد تا ترا کتور وا را به ترا
در رده دوم جدول شود و پس از 11 سال طلسم نباختن فولاد مبارکه 

سپاهان در اصفهان را بشکند.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایسنا، تیم فوتبال فولاد مبارکه سپاهان 
در چارچوب رقابت های لیگ برتر باشگاه های کشور روز جمعه ۶ مهرماه، 

کتور بود. این دیدار با نتیجه یک بر صفر  در ورزشگاه فولادشهر میزبان ترا
کتور به پایان رسید. به سود ترا

تیم فوتبال فولاد مبارکه سپاهان در این دیدار با رأی کمیته انضباطی از 
حضور ۷۵ درصد از هواداران خود محروم بوده و تنها 2۵ درصد از ظرفیت 
گرانش را در کنار داشت که همین تعداد نیز با طرح های خاص و  تماشا
شعارهای جذاب از مهمان تبریزی میزبانی کردند تا از اختلافات کهنه 

قبلی میان دو تیم بگذرند.

در دقیقه 2۸ بازی با خطای مهدی ترابی بر محبی، ابتدا کارت زرد و پس از 
کتوری ها  چک وی ای آر، این بازیکن با کارت قرمز مستقیم اخراج شد تا ترا

از دقیقه ۳0، 10 نفره کار را دنبال کنند.
کتـــور را از میزبـــان پیـــش  ــا یـــک گل ترا ــر نیمـــه اول، حســـین زاده بـ اواخـ
انداخـــت و در نیمـــه دوم بـــا اینکـــه فـــولاد مبارکـــه ســـپاهان سراســـر 
ــان پرتـــلاش  ــاوی  زردپوشـ ــور مانـــع از تسـ کتـ ــاع ترا ــا دفـ حملـــه شـــد، امـ

اصفهانی شـــد.

همزمان با هفته گرامیداشت دفاع مقدس، همایش بزرگ   
پیاده روی بانوان شاغل در فولاد مبارکه، صبح روز چهارشنبه چهارم 
مهرماه 1۴۰3 در شرکت فولاد مبارکه با حضور 1۲۰ بانوی پیمانکار و 

رسمی و جمعی از معاونان و مسئولان شرکت برگزار شد.

به گزارش امور ورزش، شرکت کنندگان در این همایش مسافت ساختمان 
امور ورزش تا یادمان شهدای گمنام شرکت فولاد مبارکه را پیمودند و با 
حضور در معراج الشهدا و خاطره شهدای ۸ سال دفاع مقدس را گرامی 

داشتند.

هدایت بانوان هندبالیست فولاد مبارکه 

سپاهان به محمدخانی رسید

فصل تازه لیگ برتر فوتسال بانوان با 

سپاهانِ رضازاده

آماده سازی طلایی پوشان 

فولاد مبارکه سپاهان برای شروع

 لیگ سی و هفتم هندبال

برگزاری مسابقه تیراندازی با سلاح 

شبیه ساز تیراندازی

فاطمه محمدخانی در لیگ برتر هندبال بانوان امسال   
برای دومین ســال پیاپی هدایت بانوان هندبالیســت فولاد 

مبارکه سپاهان را عهده دار شد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی باشــگاه فــولاد مبارکــه ســپاهان، 
محمدخانی که با دید به آینده برای حضور پرقدرت تیم هندبال 
سپاهان در لیگ برتر تلاش می کند، تیم خود را با میانگین سنی 
1۹ سال بســته اســت؛ همچنین 20 بازیکن از 21 بازیکن این تیم 

بومی هستند.
وی که در حال حاضر مربی تیم ملی جوانان کشور است، سابقه 
مربی گری تیم ملی نوجوانان و ذوب آهن اصفهان و سرمربیگری 
تیم هــای شهیدشــاملی کازرون و فــولاد هرمــزگان را داشــته و 
همچنین سال های ۹۸ و ۹۹ ســرمربی تیم هندبال بانوان فولاد 

مبارکه سپاهان بوده است.

تیــم فوتســال بانــوان فــولاد مبارکــه ســپاهانی  ســکان   
هدایت تیم خود به یکی از ستاره های گذشته فوتسال بانوان 

سپرد.
به گزارش روابط عمومی باشــگاه فــولاد مبارکه ســپاهان، پس از 
آنکه سپاهان برای تیمداری در رشته فوتسال در لیگ برتر اعلام 
آمادگی کرد، با توجه به اهدافی که برای تغییر در روند بازیکن سازی 
و معرفی بازیکنان بومی فوتســال بانوان اصفهان در نظر گرفت، 
کره شــد و در نهایت ســکان  با مربیان زبده و باتجربه ای وارد مذا
رهبری تیــم خود را بعد ســال ها بازگشــت به لیگ برتر به دســت 

معصومه رضازاده از بازیکنان نسل طلایی فوتسال بانوان سپرد.
14 ســال ســابقه بازی در رده هــای مختلف ملــی و باشــگاهی با 
پیراهــن تیم هــای پرســپولیس، راه آهــن، نفت تهــران و ســایپا، 
۵ قهرمانــی و ۳ نایب قهرمانی در لیــگ برتر و یــک قهرمانی جام 
حذفی، در بخش ملی، قهرمانی پایتخت های اسلامی و حضور 
کائو بخشی از کارنامه پرافتخار سرمربی این فصل  در بازی های ما
فوتسال فولاد مبارکه سپاهان است که در بخش ملی نیز سابقه 

هدایت تیم ملی ناشنوایان را نیز بر عهده داشته است.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان،   
تمرینات تیم هندبال سپاهان برای حضور در سی و هفتمین 
دوره لیــگ برتــر کشــور در ســالن ۲۵ آبــان مجموعــه ورزشــی 

نقش جهان در حال پیگیری است.
سپاهانی ها که با هدایت شهداد مرتجی برای فصل جدید آماده 
می شــوند، در هفته نخست مســابقات روز دوشــنبه 1۶ مهرماه 
ک خواهند بود، ســپس 2۳ مهرمــاه دیدار  میزبان آلومینیــوم ارا
هفته دوم خود را در خانه نفت و گاز گچساران برگزار خواهند کرد.
زردپوشــان دیــار زاینــده رود روز ۳0 مهــر از زغال ســنگ طبــس 
پذیرایی خواهند کرد و ۷ آبان نیز مهمان نیــروی زمینی کازرون 

خواهند بود.
، محمــد کیانــی، فرهــاد شــفیعی، یاســین  مجتبــی حیدرپــور
کبیریان جو، وحید مســعودی، میلاد قلندری، کامیــار طاهری، 
مهدی بهنام نیا، کیانوش پالاد، مهدی موسوی، صابر حیدری 
و محمدرضا امیری ازجمله بازیکنانی هستند که در فصل جدید 

پیراهن طلایی را بر تن خواهند کرد.

به اطلاع کلیه شاغلین فولاد مبارکه می رساند مسابقات 
تیراندازی با سلاح جنگی )شبیه ساز تیراندازی( به مناسبت 
گرامیداشت هفته دفاع مقدس در شــرکت فولاد مبارکه برگزار 

می گردد.
علاقه مندان برای ثبت نام می توانند از ۷ تا 11 مهرماه 140۳ در وقت 
اداری به ســاختمان مســجد جامع مراجعه نموده و یا با شماره 

تلفن 0۳1۵2۷۳20۷0 تماس حاصل فرمایند.

برگزاری همایش بزرگ پیاده روی بانوان در فولاد مبارکه
 به مناسبت گرامیداشت هفته دفاع مقدس

 ورزش              ورزش             

   خدمات عمومی و امور رفاهی/ امور ورزش

اطلاعیه

خبـــــر کوتاه

 بــه گــزارش روابــط عمومی باشــگاه ســپاهان نوین، 
مســابقات چندجانبه بین باشــگاهی ژیمناستیک 
شهرســتان، جمعه 3۰ شــهریورماه 1۴۰3، در باشگاه 
المپیک اصفهان با حضور ۴۸ ورزشکار در قالب ۸ تیم و در رده سنی 
کادمی فولاد مبارکه با امتیاز  ۷ تا ۹ سال برگزار شد. در مجموع تیمی، آ

۴/۶۴ مقام دوم را کسب کرد.

این مسابقات در دو وسیله حرکات زمینی و پرش خرک برگزار شد که در 
کادمی فولاد مبارکه نتایج زیر را کسب کردند: نتایج انفرادی اعضای تیم آ

حرکات زمینی: مهدی امینی مقام اول، امیرعباس قاسمی مقام سوم
پرش خرک: کیان نصیری مقام دوم

در مجموع دو وســیله )قهرمــانِ قهرمانــان(: مهدی امینی مقــام اول و 
امیرعباس قاسمی مقام دوم

دختــران  عمومــی  ژیمناســتیک  ســطح بندی 
ژیمناســتیک کار روز پنج شــنبه ۲۹ شــهریورماه بــه 
میزبانی شهرستان برخوار با حضور 1۵۰ شرکت کننده 
برگزار شد و در پایان به تمامی شرکت کنندگان گواهی 
ســطح بندی و مدال اهدا شــد. همچنیــن در هر ســطح نفــرات برتر 

مشخص شدند و حکم قهرمانی گرفتند.
کادمی فولاد مبارکه در چهار سطح )۳، 4،  گفتنی است 2۶ نفر از دختران آ

۵، ۷( در این رویداد شرکت کردند و نتایج زیر را به دست آوردند.
نتایج سطح ۷: باران شفیعی مقام اول؛ ستایش ملکی مقام دوم؛ لعیا 

رسولی مقام سوم
نتایج سطح ۵: بارانا شاه محمدی مقام اول؛ پریناز رسولی پور و مرسانا 

وکیلی مقام دوم مشترک
نتایج سطح ۴: آوین بهرامی مقام اول؛ بهار غلامی مقام سوم

نتایج سطح 3: آلا نادری و ونوس سادات مویدی مقام سوم مشترک

مقام دوم مسابقات چندجانبه ژیمناستیک 
کادمی فولاد مبارکه رسید به آ

کادمی ژیمناستیک حضور دختران آ
 فولاد مبارکه در رویداد سطح بندی

حسین لواسانی، همکار شــاغل در کنترل کیفی مجتمع فولاد   
سبا، در مسابقات بدن سازی و پرورش اندام شهرستان ملارد در رشته 

فیتنس استایل، مقام اول را به دست آورد.
باران ابراهیمی، فرزند همکار گرامی مرتضی ابراهیمی، شاغل در 
واحد ترابری مجتمع فولاد سبا، در مسابقات کاراته سبک کوبودو و رشته 

کاتا مقام اول را به دست آورد.
سید ابوالفضل رفیعیان، فرزند همکار گرامی سید حسین رفیعیان 
شــاغل در واحــد قراردادهــای حمل و نقــل و بهینــه ســازی تولیــد، در 
مسابقات کاراته قهرمانی کشور سبک بودو کیوکوشین رشته هنرهای 

رزمی در استان لرستان  مقام اول را به دست آورد.
سید علیرضا رفیعیان، فرزند همکار گرامی سید حسین رفیعیان 
شاغل در واحد قراردادهای حمل و نقل و بهینه سازی تولید در دومین 
دوره مسابقات تکواندو اصفهان، سبک کیورگی مقام اول را به دست آورد.
محسن محمدقاسمی، همکار شاغل در شرکت بهسازان صنایع 
خاورمیانه )واحد جرثقیل های سقفی فولادسازی(، در هفتمین دوره 
مسابقات دوومیدانی قهرمانی پیشکسوتان کشور که در تهران برگزار شد 
در ماده پرش طول ۳۵- ۳۹ با ثبت نتیجه ۵.۵۳ مقام سوم را کسب کرد.

موفقیت همکاران و فرزندان کارکنان 
در میادین گوناگون ورزشی

سید علیرضا رفیعیانسید ابوالفضل رفیعیانباران ابراهیمیحسین لواسانی
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در تقویم رسمی کشــورایران روز هشتم   
مهر ماه به عنوان »روز بزرگداشت مولوی« ثبت 
شــده اســت. عارف و شــاعر بــزرگ قــرن هفتم 
هجری قمری، عارف و شاعری ایرانی با شهرت 
جهانی کــه آثار و اندیشــه هایش جهانــی را به 
شگفتی وا داشته است. می توان گفت؛ مولوی 
به نوعــی پیونددهندهٔ ملت هاســت. در کلیه 
آثارش از شرافت و وجدان انسانی سخن گفته 
و تا دنیا وجود دارد، مردم روزگار از آن بهره مند 

خواهند بود.
در سال 200۷ از طرف یونسکو سال مولوی نامیده 
شد، پس از آن تصمیم گرفتند روز تولد مولانا را روز 
بزرگداشــت وی بنامند کــه این روز ۸ مهر اســت. 
مولوی در بلخ متولد شــد و آرامگاهــش در قونیه 
ترکیه است، از او کتاب های شعر مثنوی معنوی، 
دیوان شــمس، فیه ما فیه، مکتوبــات و مجالس 
سبعه برجای مانده است. اشعار وی در سرتاسر 
دنیا به زبان های مختلفی ترجمه شده است و از 

محبوبیت بالایی برخوردار است.
جلال الدیـن محمـد در ششـم ربیـع الاول سـال 
۶04 هجـری، در شـهر بلخ به دنیـا آمد. نـام کامل 
او »محمـد بـن محمـد بـن حسـین حسـینی 
خطیبـی بکـری بلخـی« بـوده اسـت. نـام پـدر او 
محمـد بـود و بـه سـلطان العلمـاء، بهاءالدیـن 
کابر  ولدبن ولد مشـهور بود. او مردی سـخنور از ا
صوفیـه واعاظـم عرفـا بـود و خرقـهٔ او بـه احمـد 

غزالـی می پیوسـت.
از القاب مولانــا می توان بــه »مولــوی«، »مولانا«، 

»مولــوی رومــی«، »مــلای رومــی« اشــاره نمــود و 
تخلص او »خامــوش« و »خَمــوش« و »خامُش« 

دانسته اند.
شمس تبریزی در حدود سال ۶42 قمری به مولانا 
پیوســت و چنان او را شــیفته و مجذوب کرد، که 
درس و وعظ را کنار گذاشت و به شعر و ترانه و دف 
و ســماع پرداخــت و از آن زمــان طبعش در شــعر 
و شاعری شــکوفا شد و به ســرودن اشــعار پرشور 

عرفانی پرداخت.
بعــد از غیبــت شــمس از زندگــی مولانــا، او بــا 
صلاح الدین زرکوب آشنا و با این عارف ساده دل 
الفتی برگزید که ســبب حســادت عده ای گردید. 
پس از مرگ صلاح الدیــن، مولانا، حســان الدین 
چلبــی را به عنــوان دوســت برگزیــد و هم نشــینی 
با حســام الدین، ســبب نوشــتن مثنوی معنوی 
گردیــد که حاصــل لحظه هایــی از هم صحبتی با 

حسام الدین است.
بالاخره روح نــاآرام جلال الدین محمد مولوی در 
غروب خورشید روز یک شنبه پنجم جمادی الاخر 
گهانی که  سال ۶۷2 هجری قمری براثر بیماری نا
طبیبان از درمان آن عاجز گشــتند بــه دیار باقی 

شتافت.
nipna.ir :منبع     

پــس از پایــان موفقیــت  موفقیت آمیــز   
عملیات ثامن الائمه، در هفتم مهر سال 13۶۰ 
پنج تن از فرماندهان رده بالای ارتش و ســپاه، 
جهت تقدیم گزارش به امام خمینی )ره( عازم 
تهــران می شــوند. بــه این منظــور، یــک فروند 
هواپیمای سی 13۰ با چهل نفر سرنشین و ۲۷ 
عملیــات  شــهدای  از  تــن   3۲ و  مجــروح 
ثامن الائمه از فرودگاه اهواز به مقصد تهران به 
پرواز درآمــد. اما این هواپیمــا در 3۰ کیلومتری 
فرودگاه مهرآباد در جنوب غربی کهریزک دچار 

سانحه شد و آتش گرفت.
هرچند درباره دلایل سقوط هواپیمای سی -1۳0 
گونی   ارتش در هفتم مهــر 1۳۶0 روایت هــای گونا
بیان شــده اســت؛ امــا روایــت کمک خلبــان این 
پــرواز از دیگر احتمــالات بیشــتر موردتوجه واقع 
شــده اســت. محمود خرم دل کــه از حادثه جان 
سالم به در برده اســت، چند سال بعد دراین باره 
به ماهنامــه صنایــع هوایی گفــت: »پــس از ترک 
اهواز همه چیز مرتب بود تا حدود ساعت ۸ شب 
بــه نزدیک کوه هــای حســن آباد قم رســیدیم. در 
این زمان سیستم برق هواپیما به طور کامل از کار 
گرفت و تنها چراغ های  افتاد و تاریکی همه جا را فرا
حرم عبدالعظیم دیده می شدند. بر اثر قطع برق 
موتورهای هواپیما نیز خاموش شدند و سیستم 

هیدرولیک هدایت از کار افتاد«.
فکوری ابتــدا به کابین خلبــان آمد و بــا چراغ قوه 
ســعی کرد که مشــکل را برطــرف کند و بعــد برای 
باز کردن دســتی چرخ ها رفت. چنین احســاس 

می شد که فکوری فهمیده است مشــکل فراتر از 
قطع برق است. هواپیما با سرعتی آهسته و به طور 
افقی به ســمت زمیــن در حرکــت بود. بــه همین 
که یکی  دلیل هواپیما در بیابان فــرود آمد. ازآنجا
از چرخ ها قفل نشده بود، هواپیما به یک سمت 
خم شده و روی زمین کشیده شد. کمک خلبان 
با باز کردن پنجره از هواپیما خارج شد و لحظاتی 

بعد هواپیما با ۸000 پوند سوخت منفجر گردید. 
سرهنگ صولتی سر خلبان پرواز نیز می گوید پس 
گهان  از بلند شــدن از فــرودگاه و طی مســافتی نا
صدای انفجاری که ناشی از خرابی های برق بود 
بلند شد و به دنبال آن چهار موتور هواپیما از کار 
افتاد. در نتیجه این سانحه 4۹ نفر از سرنشینان 
هواپیمــا ازجمله ایــن پنــج فرمانده به شــهادت 
رسیدند که عبارت اند از: سرلشکر ولی الله فلاحی، 
جانشــین ستاد مشــترک ارتش، ســرتیپ موسی 
نامجو، وزیر دفاع و نماینده امام در شورای عالی 
دفاع و فرمانده دانشکده افسری، سرتیپ جواد 
فکــوری، فرمانــده نیــروی هوایــی و وزیــر دفــاع و 
مشاور در ستاد مشترک ارتش، یوسف کلاهدوز، 
قائم مقــام ســپاه پاســداران انقــلاب اســلامی و 
محمدعلی جهــان آرا، فرمانده ســپاه پاســداران 
انقلاب اسلامی خرمشهر. پس از وقوع این حادثه 
تنهــا 1۸ مســافر و 4 نفــر از کادر پــروازی موفــق به 

نجات جان خود شدند.
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هشــتم مهر ماه روز جهانی ناشــنوایان   
است. هدف از این نام گذاری، ارتقای فرهنگ 
ارتباط با ناشنوایان، دانسته هایی از زبان اشاره 
گاهــی سیاســت مداران و همچنیــن عمــوم  و آ
مــردم از مشــکلاتی اســت کــه این قشــر بــا آن 

روبه رو هستند.
نخستین بار در سال 1۹۵1 و در شهر رم ایتالیا بود 
که فدراسیون جهانی ناشنوایان به عنوان نهادی 
غیردولتی برای حمایت از ناشنوایان تشکیل شده 
و به رسمیت شناخته شد. هدف از تشکیل این 
فدراسیون که بیش از 1۳0 کشور جهان در آن عضو 
هستند، احقاق حقوق ناشــنوایان، شناسایی و 
بهبود مشکلات و موانع بر سر زندگی روزانه آن ها و 
نیز فراهم آوردن شرایط تحصیل، اشتغال و زندگی 

برابر با سایر افراد جامعه است.
فدراسیون جهانی ناشــنوایان همواره بر برابری، 
غ از رنگ  حقوق بشر و احترام برای همه افراد، فار
و نژاد، ملیت، جنســیت، سن و ســال و عواملی از 
کید ورزیــده و در راه تحقــق این امر  این دســت تأ

گام برمی دارد.
از اهداف تعریف شده توسط فدراسیون جهانی 
ناشــنوایان بــرای برگــزاری جشــن های ایــن روز 
می توان بــه ارتقای ســطح دانش مردم عــادی از 
مشــکلات ناشــنوایان در سراســر جهــان، انگیزه 

بخشــی به ناشــنوایان برای یادگیری زبان اشــاره 
به عنــوان یــک ضــرورت، آماده ســازی و تهیــه 
بســترهای مناســب بــرای ناشــنوایان و حمایت 
از آن هــا بــرای دسترســی بــه حــق تحصیــل و 

فناوری های مدرن لازمه است.
در ایــران نیــز از ســال 1۳۸0 کــه شــورای فرهنــگ 
عمومی، بــا پیشــنهاد روز ۸ مهرماه به عنــوان روز 
جهانی ناشنوایان در ایران موافقت کرد، تا کنون 
این مراسم برگزار می شــود. در تمامی کشورهای 
دنیا از جمله ایران، از دیرباز اقداماتی برای رشد و 
آموزش کودکان ناشنوا و نیز بهبود کیفیت زندگی 
آن ها انجام شــده اســت که از آن جملــه می توان 
به ابــداع زبان اشــاره، اختــراع دســتگاه ها بهبود 
شنوایی ازجمله سمعک، ایجاد شرایط مناسب 
برای آموزش و تعلیم و تربیت ناشنوایان و نیز ایجاد 
زمینه اشــتغال و نیز برخــورداری از ســایر حقوق 

مدنی اشاره کرد.
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روز بزرگداشت مولوی

سالروز سقوط هواپیمای 
افسران ارشد نظامی ایران

روز جهانی ناشنوایان
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معرفی کتاب

نویسنده:
رضا خوب نژاد
ناشر:
انتشارات پیام آزادگان

از  نفر  پنج  روایت  دیگ پرس«  »خبرگزاری 
که  ترسیم دقیق حوادث،  خبرنگاران آزاده است 
و  نام ها  ذکر  و  روایات  و  تاریخ ها  به  استناد 
اثر  این  گی های  ویژ از  دقیق  و  واقعی  زمان های 
خبرنگارانی  ازجمله  کتاب  این  قهرمانان  است. 
هستند که دوران اسارت را در بی خبری خانواده، 

زیر شکنجه های نیروهای عراقی، تاب آوردند.
دوران  »دیگ پرس«  خبرگزاری  کتاب  راوی  چهار 
ویژه  که  تکریت،  اردوگاه های  در  را  خود  اسارت 
کردند و یک نفرشان  اسرای مفقودالاثر بود، سپری 
گذراند. خواننده  هم در زندان دوله تو این مدت را 
خبرنگاران  این  با  همراهی  ادامه  در  کتاب  این 
می تواند پای حرف های صادقانه آن ها بنشیند و از 
جبهه های جنگ بگذرد، به اردوگاه نیروهای عراقی 

برود و در شهریور 1۳۶۹ با آن ها به وطن بازگردد.
بخشی از کتاب 

»به ذهنم رسید که این موارد تاریخی را مکتوب کنم، لذا 
برای این کار باید کاغذ و قلم تهیه می کردم. مقوای پودر 
رخت شویی را داخل آب می گذاشتیم تا لایه لایه شود؛ 
آنگاه با استفاده از زغالِ باتری های مستعمل مطالب 
را روی این ورقه ها می نوشتیم. گاهی هم مخلوطی از 
شکر و پرمنگنات را، که در حکم دارو برای معالجه زخم 
دهان استفاده می شد، در آب حل می کردیم و داخل 

لوله خودکار وارد می کردیم تا برای نوشتن آماده شود.
بعدها هم در صحبت با آقای زندی، که از برادران ارتشی 

بود و مسئولیت آسایشگاه ما را بر عهده داشت، قرار شد 
با استفاده از همین تقویم تاریخ، برنامه ای سرگرم کننده 
بسازیم و اطلاعات عمومی اسرا را بالا ببریم. البته ایشان 
از این جهت که مبادا مطالب لو برود و عراقی ها همه را 

اذیت کنند قدری نگران بود.
ساعت ۶ بعدازظهر تا ۸ صبح روز بعد، درهای آسایشگاه 
بسته می شد و باید چهارده ساعت را در فضایی 
می گذراندیم که غربت و دلتنگی در آن موج می زد. 
دسترسی به سرویس بهداشتی هم ممکن نبود، 
فقط گوشه آسایشگاه شیر آبی قرار داشت که برای 
شست وشوی ظرف ها یا آشامیدن آب از آن استفاده 
می شد.بعضی از بچه ها در ساعات داخل باش مشغول 
کارهای دستی و عده ای دیگر هم مشغول عبادت 
و مطالعه می شدند. من هم از این فرصت استفاده 
می کردم و با هماهنگی های انجام شده با آقای کریم 
زندی مطالب تاریخی را برای اسرا می خواندم. میان 
اطلاعات ارائه شده همه نوع مطلب اعم از فرهنگی، 
کارها  سیاسی، مذهبی و تاریخی وجود داشت و 

به خوبی پیش می رفت.
بیست وسوم اردیبهشت ماه 1۳۶۹ بود که طبق روال 
برنامه و خواندن مطالب را آغاز کردیم؛ یکی از مطالبی 
که خوانده شد به تعدی های مرزی عراق به ایران پس 
از روی کارآمدن صدام حسین اشاره داشت. حین 
گهان متوجه شدم نگاه بچه ها از  اجرای برنامه، نا
من به سمت پنجره ای برگشته که در پشت سرم قرار 
داشت. وقتی برگشتم، دیدم احمد، نگهبان عراقی، که 
خیلی هم آدمی فضول بود، داشت نگاهمان می کرد. 
پرسید: این ها چیست که در دست داری؟ خودم را 

عقب کشیدم و گفتم: چیزی نیست.
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خبرگزاری دیگ پرس
یزه  گردان قاطر

 معجزه

معرفی فیلم

معرفی فیلم

مستند »گردان قاطریزه« روایتی جذاب با چاشنی طنز درباره 
رزمندگان لشگر 1۴ امام حسین )ع( است و مشکلات آن ها در عبور 
از مسیرهای باریک و صعب العبور جبهه های غرب را روایت می کند.

نیروهای این گردان، به خاطر شرایط کوهستانی منطقه، از قاطر برای 
کنون بازماندگان این  حمل زخمی ها، غذا و ادوات نظامی بهره می برند. ا
لشگر، خاطرات آن روزها را برای مخاطبان بازگو می کنند. در این مستند، 

از تصاویر آرشیوی آن دوران استفاده شده است.
گردان صابرین در هنگامه دفاع مقدس در قالب لشگر سیدالشهدا 
)علیه السلام( فعالیت های زیادی انجام می داد، اقداماتی همچون 
تأمین آذوقه و مهمات برای رزمندگان در خطوط مقدم و انتقال 
مجروحان به پشت جبهه ها و جالب اینکه در این مسیر و به علت 
کوهستانی بودن برخی معبرها، از قاطر استفاده می کردند و به همین 
دلیل همان زمان به نام گردان قاطریزه معروف می شود. به دلیل 
مأموریت سخت و طاقت فرسای این رزمندگان و صبوری شان بوده که 
به آن ها گردان صابرین می گفتند. رزمندگان این گردان افراد ورزیده ای 
بودند؛ آن ها با پای پیاده درحالی که مقدار زیادی مهمات و آذوقه بار 
قاطرها بود چندین کیلومتر طی می کردند تا به خط مقدم برسند و در 

این مسیر خطرات زیادی را به جان می خریدند.
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معجزه یکی از کامل ترین و بهترین اپلیکیشن های طراحی 
شده جهت دسترسی همیشگی به قرآن مجید است که با استفاده 
از آن می توانید کتاب آسمانی را به سه زبان عربی، فارسی و انگلیسی 
بخوانید و بشنوید و به ترجمه فارسی و انگلیسی آیات نیز به طور 
هم زمان دسترسی داشته باشید. بدین ترتیب در کنار صوت و 
نمایش متن سوره ها می توانید در معنا و مفهوم آن ها نیز تأمل کرده 

و ارتباط مؤثرتری با آن ها برقرار کنید.
برنامه معجزه کلیه سوره های قرآن را پوشش داده است که با مراجعه 
به فهرست اصلی می توانید فهرست کامل آن ها را مشاهده کرده و سوره 
دلخواه خود را جهت پخش انتخاب نمایید. علاوه بر آن نیز می توانید 
فهرست اختصاصی خود از سوره های موردعلاقه تان را ایجاد نمایید تا 

سریع تر به آن ها دسترسی پیدا کنید.
امکان انتخاب فونت و اندازه آیه ها نیز در این اپ برای شما فراهم شده 
است تا با جست و جو در فهرست آن بتوانید رسم الخط دلخواه خود را 
جهت نمایش متن آیات انتخاب کنید تا در زمان خواندن آن ها دچار 

مشکل عدم رعایت قواعد تجوید نشوید.
یکی دیگر از قابلیت های منحصربه فرد و جذاب این برنامه ارائه ترجمه 
فارسی آیه های قرآن با صوت دلنشین صداپیشگان محبوبی چون 
مرحوم چنگیز جلیلوند، مریم شیرزاد، سعید مظفری و فریبا رمضان پور 
است که با صدای خاطره انگیز آنان تجربه جدید و شیرینی از گوش دادن 

به معنا و مفهوم قرآن برایتان رقم خواهد خورد.
گر به حفظ کردن قرآن علاقه مند هستید با استفاده از این اپلیکیشن  ا

می توانید به راحتی حافظ کتاب آسمانی شوید. 
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        کارگردان:  سیدمجتبی خیام الحسینی

اطلاعیه

گاندی« تما  »مها
 در چالــش »جفت پوچ«

در سال 1893 میلادی، یک وکیل جوان هندی از بمبئی راهی آفریقای 
جنوبی شد تا بتواند از حقوق هم وطنان خود که برای یافتن کار به آفریقای 

جنوبی می رفتند، دفاع کند. وضعیت این کارگران بسیار سخت بود و 
سفیدپوست ها حقوق آن ها را زیر پا می گذاشتند.

وکیل برای رفتن به شهر چارلستون، بلیت قطار برای بخش درجه یک 
خرید؛ اما هنگامی که روی صندلی اش نشست مأمور قطار به او گفت: 

»تو سفیدپوست نیستی و باید به واگن باری بروی.« و او را از قطار بیرون 
انداختند.

وکیل تصمیم گرفت برای رفتن به شهر چارلستون از کالسکه استفاده کند؛ 
اما راننده کالسکه به او گفت چون سفید نیست حق ندارد درون کالسکه 

بنشیند و باید روی رکاب آن بایستد. وکیل گفت که از جایش تکان نخواهد 
خورد، اما راننده کالسکه به طرف او رفت و با کتک زدن او را مجبور کرد روی 

رکاب بایستد.
وقتی به مقصد رسید، به طرف پیاده رو رفت. در پیاده رو ناگهان سربازی به او 
حمله کرد و با مشت و لگد او را به خیابان پرتاب کرد. وکیل جوان فهمید که 

حتی قدم زدن در پیاده رو هم از حقوق سفیدپوست هاست و هندی ها و 
آفریقایی ها نمی توانند در پیاده رو راه بروند.

وکیل جوان اما ناامید نشد. او با کمک دوستانش نهضتی را در آفریقای 
جنوبی به راه انداخت تا کارگران هندی به حقوقشان دست پیدا کنند. 
او بعدها به کشور بازگشت و وارد کنگره ملی هند شد. این وکیل جوان 

»مهاتما گاندی« نام داشت.
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